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3. sjednica Senata Sveučilišta Josipa Jurja Strossmayera 
u Osijeku u akademskoj 2020./2021. godini  

održana 16. prosinca 2020. godine

N a temelju odluke Senata o provedbi postupka izbora no-
vog člana Senata, predstavnika ostalih zaposlenika iz reda 
osoba izabranih u nastavna, suradnička i stručna zvanja 
te administrativno-stručnog, tehničkog i pomoćnog oso-
blja Sveučilišta Josipa Jurja Strossmayera u Osijeku od 28. 

listopada 2020. godine provedeni su izbori 8. prosinca 2020.  
Izborno povjerenstvo za provedbu postupka izbora novog člana Senata, 
predstavnika ostalih zaposlenika iz reda osoba izabranih u nastavna, su-
radnička i stručna zvanja te administrativno-stručnog, tehničkog i pomoć-
nog osoblja Sveučilišta Josipa Jurja Strossmayera u Osijeku (u daljnjem 
tekstu: Izborno povjerenstvo) u sastavu: prof. dr. sc. Drago Šubarić, pro-
rektor za strategiju razvoja i financije, predsjednik i članovi: prof. dr. sc. 
Boris Crnković, dekan Ekonomskog fakulteta u Osijeku, prof. dr. sc. Drago 
Žagar, dekan Fakulteta elektrotehnike, računarstva i informacijskih teh-
nologija Osijek, prof. dr. sc. Aleksandar Včev, dekan Fakulteta za dental-
nu medicinu i zdravstvo Osijek i izv. prof. dr. sc. Ljiljana Krstin, pročelnica 
Odjela za biologiju, dostavilo je Senatu Izvješće o provedbi postupka izbo-
ra novog člana Senata, predstavnika ostalih zaposlenika iz reda osoba iza-
branih u nastavna, suradnička i stručna zvanja te administrativno-struč-
nog, tehničkog i pomoćnog osoblja Sveučilišta Josipa Jurja Strossmayera u 
Osijeku. Iz Izvješća je vidljivo da biračko tijelo čine ukupno 1033 birača. 
Na temelju pravovaljanih kandidatura Izborno je povjerenstvo 26. stude-
nog 2020. godine utvrdilo jedinstvenu listu kandidata s dvanaest (12) 
kandidata.
Izbori su provedeni na 19 biračkih mjesta 8. prosinca 2020. godine, 
a Izborno je povjerenstvo utvrdilo da je od ukupno 1033 birača glasova-
nju pristupilo 748 što je 72,41 % birača, stoga je Izborno povjerenstvo 
izbor proglasilo pravovaljanim.

Pregled kandidata prema broju glasova

Redni 
broj

Kandidat znanstveno- 
nastavna sastavnica

Broj  
glasova

1. Mišo Debeljak, 
univ. bacc. oec

Medicinski fakultet Osijek 30

2. Lidija Drmić, 
dipl. teol.

Katolički bogoslovni fakultet 
u Đakovu

22

3.
Mario Dunić Odjel za biologiju

29

4. Sergej Filipović, 
asistent

Filozofski fakultet Osijek 36

5. Milenko Korica, 
mag. educ. chem

Odjel za kemiju 16

6. Davor Lešić, 
mag. physioth.

Fakultet za dentalnu medicinu 
i zdravstvo Osijek

111

7. Bruno Lončar, 
mag. iur.

Odjel za fiziku 16

8. Dražen Marček, 
inf.

Prehrambeno-tehnološki  
fakultet Osijek

18

9. Anela Miličić, 
univ. spec.oec.

Pravni fakultet Osijek 36

10. Edita Pinterić, 
dipl. iur.

Građevinski i arhitektonski  
fakultet Osijek

40

11. Boris Ravnjak, 
mag. ing. agr.

Fakultet agrobiotehničkih  
znanosti Osijek

265

12. Dr. sc. Dragan 
Vulin

Fakultet elektrotehnike,  
računarstva i informacijskih 

tehnologija Osijek

124

U skladu sa Statutom Sveučilišta, s jedinstvene liste kandidata za člana Se-
nata izabran je kandidat koji dobije najveći broj glasova od ukupnog broja 
osoba izabranih u nastavna, suradnička i stručna zvanja te administrativ-
no-stručnog, tehničkog i pomoćnog osoblja znanstveno/umjetničko-na-
stavnih sastavnica i rektorata Sveučilišta. Slijedom navedenog Senat je na 
temelju rezultata izbora potvrdio izbor Borisa Ravnjaka, mag. ing. agr., 
asistenta Fakulteta agrobiotehničkih znanosti Osijek, za novog čla-
na Senata iz reda ostalih zaposlenika.

Izbor jednog člana Sveučilišnog savjeta iz reda  
sveučilišnih nastavnika u znanstveno-nastavnom  
ili umjetničko-nastavnom zvanju

Na temelju odluke Senata od 28. listopada 2020. o provedbi postupka kan-
didiranja i prikupljanja prijedloga kandidata za izbor jednog (1) člana Sve-
učilišnog savjeta iz reda sveučilišnih nastavnika u znanstveno-nastavnom 
ili umjetničko-nastavnom zvanju, Izborno povjerenstvo u sastavu: prof. 
dr. sc. Sonja Vila, prorektorica za znanost, tehnologije, projekte i među-

narodnu suradnju, predsjednica i članovi: prof. dr. sc. Jurislav Babić, redo-
viti profesor i dekan Prehrambeno-tehnološkog fakulteta te izv. prof. dr. 
sc. Tunjica Petrašević, izvanredni profesor i dekan Pravnog fakulteta, pro-
velo je postupak prikupljanja prijedloga kandidata i utvrdilo listu prijed-
loga kandidata za izbor jednog (1) člana Sveučilišnog savjeta, kako slijedi:

1. Prof. dr. sc. Igor Đerđ,  
redoviti profesor Odjela za kemiju
2. Prof. dr. sc. Boris Ljubanović,  
redoviti profesor Pravnog fakulteta
3. Prof. dr. sc. Željko Požega,  
redoviti profesor Ekonomskog fakulteta 

Senat je 16. prosinca 2020. godine prihvatio Izvješće Izbornog povjeren-
stva s listom prijedloga kandidata i proveo postupak izbora jednog člana 
Sveučilišnog savjeta tajnim glasovanjem.
Kandidati za izbor jednog člana Sveučilišnog savjeta dobili su sljedeći broj 
glasova: prof. dr. sc. Igor Đerđ (2 glasa); prof. dr. sc. Boris Ljubanović (5 
glasova) i prof. dr. sc. Željko Požega (17 glasova.
Slijedom navedenog, kandidat s najvećim brojem glasova prof. dr. sc. Želj-
ko Požega izabran je za novog člana Sveučilišnog savjeta.

Sveučilišno izdavaštvo
Na prijedlog Odbora za izdavačku djelatnost Senat je donio odluke o dava-
nju suglasnosti za tiskanje i izdavanje sveučilišnih udžbenika kako slijedi: 

• „Organsko (ekološko) svinjogojstvo“, sveučilišni udžbenik autora 
prof. dr. sc. Đure Senčića i doc. dr. sc. Danijele Samac, Fakultet agrobio-
tehničkih znanosti Osijek.

• „Interna medicina – udžbenik za studente medicine“, sveučilišni 
udžbenik urednika Damira Mihića, dr. med., prof. dr. sc. Jure Mirata, prof. 
dr. sc. Aleksandra Včeva, izv. prof. dr. sc. Roberta Steinera, prof. dr. sc. Sil-
vija Mihaljevića, doc. dr. sc. Lane Maričić, izv. prof. dr. sc. Roberta Smolića 
i Domagoja Loinjaka, dr. med. – Medicinski fakultet Osijek.

Izvješće o realizaciji Plana upravljanja ljudskim resursima 
Sveučilišta Josipa Jurja Strossmayera  
u Osijeku u 2020. godini 

Na temelju Plana upravljanja ljudskim resursima (dinamika umirovljenja, 
zapošljavanja i napredovanja zaposlenika) Sveučilišta Josipa Jurja Stro-
ssmayera u Osijeku u okviru raspoloživih sredstava Državnog proračuna 
u 2018. godini, koji je donio Senat Sveučilišta Josipa Jurja Strossmayera u 
Osijeku 18. prosinca 2019. godine, a na temelju mjesečnih izvješća znan-
stveno/umjetničko-nastavnih sastavnica te sastavnica Sveučilišta o reali-
zaciji napredovanja i zamjenskih radnih mjesta u 2020. godini, Senat je 
prihvatio Izvješće o realizaciji Plana upravljanja ljudskim resursima Sveu-
čilišta Josipa Jurja Strossmayera u Osijeku u okviru raspoloživih sredstava 
u Državnom proračunu u 2020. godini koje obuhvaća 124 napredovanja 
nastavnika i suradnika i 65,49 zamjenskih zapošljavanja, od toga 38,40 na-
stavnika i suradnika, 4 zamjenska zapošljavanja laboratorijsko-tehničkog 
osoblja i 23 stručno-administrativnog osoblja. Realizirano je 26 stjecanja 
doktorata znanosti te 5 koeficijenata za predsjednike katedri te promjena 
radnih mjesta ili napredovanje administracije za 23 zaposlenika.
U 2020. godini proveden je prijelaz 30 zaposlenika s jedne sastav-
nice/ustrojbene jedinice na drugu i to 18 nastavnika i suradnika i 12 
nenastavnog osoblja.

Plan upravljanja ljudskim resursima Sveučilišta Josipa 
Jurja Strossmayera u Osijeku u 2021. godini 

Senat je donio Plan upravljanja ljudskim resursima Sveučilišta Josipa Jurja 
Strossmayera u Osijeku za 2021. godinu koji obuhvaća 198 napredovanja 
nastavnika i suradnika i 34 zamjenska zapošljavanja te 63 stjecanja dokto-
rata znanosti.

Izvješće o provedbi Erasmus+ programa međunarodne 
mobilnosti u akademskoj 2019./2020. godini

Senat je donio Izvješće o provedbi Erasmus+ programa međunarodne 
mobilnosti u akademskoj godini 2019./2020. godini na Sveučilištu Josi-
pa Jurja Strossmayera u Osijeku. Sveučilište u Osijeku ima 548 Erasmus+ 
potpisanih ugovora s partnerskim ustanovama u tridesetak zemalja te 
više od 700 kolegija na engleskom jeziku koji su namijenjeni dolaznim 
Erasmus studentima. U Erasmus+ odlaznoj mobilnosti u svrhu studij-
skog boravka sudjelovalo je 70 studenata s dvanaest sastavnica Sveuči-
lišta u Osijeku, a najveći broj odlaznih mobilnosti u akademskoj godi-
ni 2019./2020. ostvarili su studenti Filozofskog fakulteta, Akademije za 
umjetnost i kulturu i Ekonomskog fakulteta (67,14 %). U akademskoj go-
dini 2019./2020. na stručnoj praksi bilo je 56 studenata s dvanaest sa-
stavnica. Dolazna mobilnost studenata organizirana je devetu godinu i 
strani studenti studirali su na jedanaest sastavnica našeg Sveučilišta. Kao 
i u prethodnom razdoblju, gotovo polovica stranih studenata studirala 
je na Ekonomskom, Filozofskom i Medicinskom fakultetu (52,22 %). U 
dolaznoj mobilnosti za stručnu su se praksu odlučila ukupno 22 strana 
studenta na šest sastavnica Sveučilišta. U prošloj akademskoj godini na 
našem je Sveučilištu studiralo ili obavljalo praksu ukupno 112 studenata 
iz dvadeset dviju država. Program dolazne mobilnosti za nastavno i ne-
nastavno osoblje realizira se na Sveučilištu od akademske 2011./2012. U 
akademskoj godini 2019./2020. nastavu su održala 22 profesora na se-

dam sastavnica Sveučilišta, dok je u svrhu stručnog usavršavanja u na-
vedenom razdoblju realizirana dolazna mobilnost 13 osoba na osam sa-
stavnica. 

Prijedlog kandidata za dodjelu državnih nagrada za 
znanost za 2020. godinu

U skladu s Natječajem za podnošenje poticaja za podjelu državnih nagra-
da za znanost za 2020. godinu u otvorenom roku pristigle su prijave s po-
trebnom dokumentacijom predloženika za poticaj za pokretanje postup-
ka za podjelu državnih nagrada za znanost za 2020. godinu znanstveno/
umjetničko-nastavnih sastavnica. Stoga je Senat donio Odluku o poticaju 
za pokretanje postupka za podjelu državnih nagrada za znanost za 2020. 
godinu znanstveno/umjetničko-nastavnih sastavnica Sveučilišta Josipa 
Jurja Strossmayera u Osijeku u kategorijama kako slijedi:

AKADEMIJA ZA UMJETNOST I KULTURU 
Kategorija 1. Nagrada za životno djelo 
Predloženik: prof. dr. sc. Zlatko Kramarić, redoviti profesor u traj-
nom zvanju Akademije za umjetnost i kulturu u Osijeku 

FAKULTET AGROBIOTEHNIČKIH ZNANOSTI 
Kategorija 2. Godišnja nagrada za znanost (značajno znanstveno 
postignuće), znanstveno područje biotehničkih znanosti 
Predloženik: prof. dr. sc. Goran Kušec, redoviti profesor u trajnom 
zvanju Fakulteta agrobiotehničkih znanosti Osijek 
Kategorija 2. Godišnja nagrada za znanost (značajno znanstveno 
postignuće), znanstveno područje prirodnih znanosti 
Predloženica: izv. prof. dr. sc. Vesna Rastija, izvanredna profesori-
ca Fakulteta agrobiotehničkih znanosti Osijek 
Kategorija 2. Godišnja nagrada za popularizaciju i promidžbu zna-
nosti, znanstveno područje biotehničkih znanosti 
Predloženici: prof. dr. sc. Pero Mijić, redoviti profesor u trajnom 
zvanju Fakulteta agrobiotehničkih znanosti Osijek i prof. dr. sc. 
Ante Ivanković, redoviti profesor u trajnom zvanju Sveučilište u 
Zagrebu, Agronomski fakultet 
Kategorija 4. Godišnja nagrada znanstvenim novacima/mladim 
znanstvenicima, znanstveno područje biotehničkih znanosti 
Predloženica: dr. sc. Kristina Gvozdanović, poslijedoktorandica 
Fakulteta agrobiotehničkih znanosti Osijek 

ODJEL ZA KEMIJU 
Kategorija 2. Godišnja nagrada za znanost (značajno znanstveno 
postignuće), znanstveno područje prirodnih znanosti, znanstve-
no polje kemija 
Predloženik: prof. dr. sc. Igor Đerđ, znanstveni savjetnik i redovi-
ti profesor Odjela za kemiju Sveučilišta Josipa Jurja Strossmayera 
u Osijeku
Kategorija 4. Godišnja nagrada znanstvenim novacima/mladim 
znanstvenicima, znanstveno područje prirodnih znanosti, znan-
stveno polje kemija 
Predloženica: Jelena Bijelić, mag. educ. chem., asistentica Odjela 
za kemiju Sveučilišta Josipa Jurja Strossmayera u Osijeku na pro-
jektu Hrvatske zaklade za znanost

Davanje suglasnosti prof. dr. sc. Jurislavu Babiću, dekanu Pre-
hrambeno-tehnološkog fakulteta Osijek, za potpisivanje ugovora 
s Hrvatskom zakladom za znanost
Na temelju prethodnog pozitivnog Mišljenja Odbora za financijsko po-
slovanje i proračun od 7. prosinca 2020. godine, Senat je donio Odluke 
kako slijedi:
• Daje se suglasnost prof. dr. sc. Jurislavu Babiću, dekanu Prehrambeno-
tehnološkog fakulteta Osijek, za potpisivanje Ugovora s Hrvatskom zakla-
dom za znanost za provedbu istraživačkog projekta „Imobilizacija lipa za 
na funkcionalizirane nosače na bazi odabranih otpada iz poljoprivredno-
prehrambene industrije“ u vrijednosti 994.120,45 kuna.
• Daje se suglasnost prof. dr. sc. Jurislavu Babiću, dekanu Prehrambe-
no-tehnološkog fakulteta Osijek za potpisivanje Ugovora s Hrvatskom 
zakladom za znanost za provedbu uspostavnog istraživačkog projekta 
„Mogućnost iskorištavanja tradicionalnih sorti jabuka za proizvodnju 
jabuka i soka od jabuka sa smanjenim udjelom patulina“ u vrijednosti 
1.941.235,00 kuna.
Davanje suglasnosti prof. dr. sc. Dragi Žagaru, dekanu Fakulteta 
elektrotehnike, računarstva i informacijskih tehnologija Osijek, 
za potpisivanje ugovora s Ministarstvom znanosti i obrazovanja
Na temelju prethodnog pozitivnog Mišljenja Odbora za financijsko po-
slovanje i proračun od 11. prosinca 2020. godine, Senat je donio Odluke 
kako slijedi:
• Daje se suglasnost prof. dr. sc. Dragi Žagaru, dekanu Fakulteta elektro-
tehnike, računarstva i informacijskih tehnologija Osijek, za potpisivanje 
Ugovora s Ministarstvom znanosti i obrazovanja za projekt „Razvoj ek-
spertnog sustava za upravljanje proizvodnjom i preradom prehrambe-
nih proizvoda“. Ukupna vrijednost projekta iznosi 8.767.001,53 kune, a 
proračun Fakulteta elektrotehnike, računarstva i informacijskih tehno-
logija Osijek koji je u ulozi nositelja projekta iznosi 4.061.563,39 kuna.
• Daje se suglasnost prof. dr. sc. Dragi Žagaru, dekanu Fakulteta elek-
trotehnike, računarstva i informacijskih tehnologija Osijek, za potpisi-
vanje Ugovora s Ministarstvom znanosti i obrazovanja za projekt „RCK 
ELPROS“. Ukupna vrijednost projekta iznosi 43.102.561,87 kuna, a pro-
račun Fakulteta elektrotehnike, računarstva i informacijskih tehnologija 
Osijek u ulozi partnera u projektu iznosi 784.070,63 kune. 

POTVRDA IZBORA NOVOG ČLANA SENATA IZ PREDSTAVNIKA OSTALIH ZAPOSLENIKA IZ REDA OSOBA IZABRANIH U 
NASTAVNA, SURADNIČKA I STRUČNA ZVANJA TE ADMINISTRATIVNO-STRUČNOG, TEHNIČKOG I POMOĆNOG OSOBLJA
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PROF. DR. SC. JURISLAV BABIĆ - dobitnik 
Državne nagrade za znanost za 2019. godinu

Ivana LAUŠ

Prof. dr. sc. Jurislav 
Babić zaposlenik je 
Prehrambeno-teh-
nološkog fakulte-
ta Sveučilišta u Osi-

jeku (PTFOS) gdje se aktivno 
bavi znanstveno-istraživačkim 
radom te izvođenjem nastave 
na većem broju kolegija. Osim 
toga, kao gostujući nastavnik 
izvodi nastavu na stručnom stu-
diju Prehrambene tehnologi-
je na Veleučilištu u Požegi te na 
preddiplomskom i diplomskom 
studiju na Agronomskom i pre-
hrambeno-tehnološkom fakul-
tetu u Mostaru. Sudjelovao je u 
izradi nastavnih programa i stu-
dija koji se izvode na PTFOS-u, 
Agronomskom i prehrambeno-
tehnološkom fakultetu u Mosta-
ru te Veleučilištu u Požegi.
Prof. dr. sc. Jurislav Babić ima 
zapaženu znanstvenu i stručnu 
aktivnost koja se ogleda u reali-
zaciji znanstvenih i stručnih pro-
jekata, objavi znanstvenih rado-
va u međunarodno priznatim 
časopisima, uredništvu sveuči-
lišnog udžbenika i monografije 
te poglavljima u znanstvenim i 
stručnim knjigama, organizira-
nju znanstvenih i stručnih sku-
pova te sudjelovanju u radu ra-
zličitih odbora i povjerenstava 
na razini sveučilišta kao i na dr-
žavnoj razini. Znanstveno-istra-
živački rad prof. dr. sc. Babi-
ća obuhvaća sljedeća područja: 
modifikaciju i primjenu škroba 
i derivata škroba, potencijal pri-
mjene nusproizvoda poljopri-
vredno-prehrambene industri-
je u različitim prehrambenim 
proizvodima i aditivima; istraži-
vanje procesa ekstruzije; razvoj 

PROF. DR. SC. DARKO KIŠ - dobitnik  
Državne nagrade  za popularizaciju 
 i promidžbu znanosti 2019. godine

Maja NOVOSELEC

P rof. dr. sc. Darko Kiš, redoviti pro-
fesor u trajnom zvanju Fakulteta 
agrobiotehničkih znanosti Sveučili-
šta Josipa Jurja Strossmayera u Osi-
jeku, dobitnik je Državne nagrade 

za popularizaciju i promidžbu znanosti za 2019. 
godinu.
Iskustvom i stečenim organizacijskim vještina-
ma prof. dr. sc. Darko Kiš potvrdio se uspješ-
nim vođenjem i sudjelovanjem na mnogim 
međunarodnim i domaćim projektima. Kao 
rezultat rada na projektima objavljeni su ra-
dovi u znanstvenim časopisima kategorije a1. 
Kao član i predsjednik organizacijskih odbo-
ra te moderator sekcija aktivno je sudjelovao 
u organizaciji više domaćih i međunarodnih 
znanstvenih i stručnih skupova. 
Vrijedno je istaknuti i njegovu angažiranost u 
radu brojnih znanstvenih i stručnih časopisa 
u zemlji i inozemstvu. Popularizirajući struku, 
istaknuo se u radu brojnih odbora pri Mini-
starstvu poljoprivrede, Ministarstvu znanosti, 
Hrvatskoj poljoprivrednoj agenciji, Hrvatskoj 
agenciji za hranu kao i drugim strukovnim 
udrugama.  
Nova znanja stečena tijekom znanstveno-istra-
živačkog rada neprekidno prenosi u nastavu, 
ali i u praktičnu proizvodnju pri čemu je obja-
vio radove te održao pozvana predavanja na 
domaćim i međunarodnim skupovima. U po-
pulariziranju struke prof. dr. sc. Darko Kiš 
istaknuo se i brojnim nastupima u medijima.
Njegov dugogodišnji rad u nastavi praćen je 
sustavnim osuvremenjivanjem i uvođenjem 
novih metoda i sadržaja što je rezultiralo 
objavljivanjem, uglavnom u suautorstvu, uku-
pno sedam udžbenika. 
Kao kruna njegovih dosadašnjih istraživanja, 
iskustva i znanja tijekom 2019. godine objelo-
danjena su dva (2) sveučilišna udžbenika, je-
dan priručnik i tri a1 rada za koje je i predlo-
žen za Godišnju nagradu za popularizaciju i 
promidžbu znanosti. Posebnost znanstveno-

stručnih publikacija „Gospodarenje otpadom 
III“, „Neke mogućnosti iskorištenja nuspro-
izvoda prehrambene industrije – Knjiga 2.“ i 
„Iskoristivost posliježetvenih ostataka za pro-
izvodnju zelene energije“ ogleda se u opsegu, 
ali i sadržaju. U njima je objedinjeno prezen-
tirano cjelovito znanje o najnovijim tehnološ-
kim rješenjima obrade otpada iz prehrambe-
ne tehnologije i poljoprivrede što predstavlja 
važan doprinos znanstveno-stručnoj literaturi 
pisanoj na hrvatskom jeziku.
Cilj je njegova znanstvenog i stručnog djelova-
nja skretanje pozornosti javnosti na potrebu 
racionalnoga gospodarenja otpadom u svrhu 
gospodarske koristi, očuvanja okoliša te po-
trebu stalne i trajne zaštite tla, vode i zraka 
za naraštaje koji će se tim resursima koristiti 
poslije nas.

45. obljetnica osnivanja Pravnoga fakulteta Osijek
Dunja DUIĆ, Matko GUŠTIN,  

Veronika SUDAR

P ravni fakultet Sveuči-
lišta Josipa Jurja Stro-
ssmayera u Osijeku 
osnovan je 1975. go-
dine, točnije 22. pro-

sinca 1975. godine upisan je u sud-
ski upisnik tadašnjeg Okružnog 
privrednog suda rješenjem o upi-
su broj 571. Još prije toga – 1961. 
godine, ali samo za jedan nara-
štaj, u Osijeku je s radom zapo-
čeo dislocirani Pravni studij čiji je 
izvoditelj bio Pravni fakultet Sve-
učilišta u Zagrebu. Isto tako, pre-
teča današnjeg Pravnog fakulteta 
bio je i Pravni studij ustrojen pri 
Ekonomskom fakultetu Osijek. Za 
početak suvremenog obrazova-
nja pravnika na području Slavo-
nije i Baranje najzaslužniji je prof. 
dr. sc. Dragutin Rilke, prvi dekan 
Pravnog fakulteta Osijek. Sve do 
danas, Pravni fakultet Osijek no-
sitelj je brojnih inicijativa te jedan 
od važnijih fakulteta pri osječkom 
Sveučilištu. Epidemiološka je si-
tuacija odgodila, ali ne i spriječi-
la svečanu proslavu 45. obljetnice 
Pravnoga fakulteta Osijek. Pred-
nostima virtualnih servisa i medi-
ja uspjeli smo obilježiti tu važnu 
obljetnicu organizacijom nekoliko 
događaja – virtualne izložbe, Alu-
mni Classrooma, nagradnog natje-
čaja za studente našeg Fakulteta i 
srednjoškolce te mrežnu svečanu 
sjednicu Fakultetskog vijeća.
Virtualna izložba Pravnog fakul-
teta Osijek, na kojoj se nalazi oko 
150 fotografija, predstavlja njego-
vu dugu povijest, točnije njegovu 
prošlost, sadašnjost i budućnost – 
bivše dekane, profesore, studen-

novih prehrambenih proizvoda 
i aditiva te unaprjeđenje kvali-
tete i stabilnosti prehrambenih 
proizvoda. Rezultati znanstve-
no-istraživačkog rada prof. dr. 
sc. Jurislava Babića prikazani su 
u 111 znanstvenih i stručnih ra-
dova, od čega 43 rada iz skupi-
ne A1 iz područja biotehničkih 
znanosti. Suautor je sveučiliš-
nog udžbenika Higijena i sani-
tacija, znanstvene monografije 
Neke mogućnosti iskorištenja 
nusproizvoda prehrambene in-
dustrije – knjiga 2 te Knjige saže-
taka s 12. međunarodnog znan-
stveno-stručnog skupa Hranom 
do zdravlja 2019. S predavanji-
ma i priopćenjima na posteri-
ma sudjelovao je u radu više od 
70 međunarodnih i nacionalnih 
znanstvenih i stručnih skupova 
s više od 130 priopćenja.
Prof. dr. sc. Jurislav Babić ak-
tivno je sudjelovao u realizaci-
ji četiriju znanstvenih projeka-
ta (jednomu je bio voditelj), a 
trenutačno je član projektnog 
tima Znanstvenog centra izvr-
snosti za bioprospecting mora 
BioProCro. Sudjelovao je u rea-
lizaciji pet međunarodnih pro-
jekata (jednomu je bio voditelj) 
te osam stručnih projekata (tri-

ma je bio voditelj), a trenutač-
no aktivno sudjeluje u realizaci-
ji stručnih projekata Uspostava 
Tehnološko inovacijskog centra 
Virovitica i Razvoj i uspostava 
interdisciplinarnog diplomskog 
studija „Biotehnologija“ na en-
gleskom jeziku. Glavni je ured-
nik znanstveno-stručnog časo-
pisa Croatian Journal of Food 
Science and Technology čiji 
je izdavač PTFOS. Član je ure-
đivačkih odbora sljedećih ča-
sopisa: Journal of cereals and 
oilseed, Journal of Global Agri-
culture and Ecology, Asian Jour-
nal of Agricultural Extension, 
Economics & Sociology; Food 
in Health and Disease te Journal 
of advances in food science and 
technology. Dekan je PTFOS-a 
od 2017. godine, a od 2010. do 
2017. bio je prodekan za znanost 
PTFOS-a.
Također, pokazao se i kao uspje-
šan mentor i sumentor: dvije 
obranjene doktorske disertacije 
(trenutačno je mentor jedne di-
sertacije u izradi), dva magistar-
ska specijalistička rada, 23 di-
plomska te 25 završnih radova.
Zbog ostvarenih rezultata znan-
stvenog rada, prof. dr. sc. Ba-
bić dobio je godišnju nagradu 
Hrvatske akademije tehničkih 
znanosti za mlade znanstvenike 
Vera Johanides za 2007. godinu 
te nagradu Rikard Podhorsky za 
2016. godinu. U svojem dosadaš-
njem radu uspostavio je brojne 
suradnje s institucijama i istra-
živačima u Hrvatskoj i inozem-
stvu. Usavršavao se u inozem-
stvu na Agricultural University 
of Wroclaw, Poljska, University 
of Rennes, Francuska Univer-
sity of Maryland, University of 
Minnesota, U.S. Department of 
Agriculture, SAD.

te, konferencije, promocije stu-
denata te brojne druge događaje 
čime se potvrđuje važnost Prav-
nog fakulteta Osijek kao sastavnice 
osječkog sveučilišta, ali i njegova 
sada već duga povijest djelovanja 
te položaj koji zauzima u druš-
tvu. Jačanje pripadnosti alma ma-
ter Pravni fakultet Osijek nastoji 
osnažiti radom Alumni kluba, sto-
ga je u povodu obilježavanja 45. 
obljetnice osnivanja Pravnoga fa-
kulteta Osijek od 21. do 23. prosin-
ca 2020. godine održan program 
mrežnih predavanja pod nazivom 
„45 minuta za 45 godina – Alumni 
Classroom“ na kojem smo ugosti-
li naše istaknute bivše studente. 
Predavači su tako bili Davor Mi-
trović, sudac Županijskoga suda u 
Osijeku, i Davor Petričević, župa-
nijski državni odvjetnik u Osijeku, 
Mario Burek, savjetnik pravobra-
niteljice za osobe s invaliditetom, 
Natalija Havelka, izvršna direk-
torica Centra za mir, nenasilje i 
ljudska prava, Nada Roso, vodite-
ljica izvanparničnog odjela Trgo-
vačkoga suda u Osijeku, Elizabe-
ta Kovač, odvjetnička vježbenica 
u Odvjetničkom društvu Smolek 
& Škrinjar Zagreb, Marko Andri-
janić, odvjetnik iz Zagreba, Damir 
Juzbašić, pomoćnik ministra gos-
podarstva i održivog razvoja, Sa-
nja Popović, javnobilježnička pri-
sjednica, Dario Mađaroš, sudac, v. 
d. predsjednika Upravnoga suda u 
Osijeku, Josipa Vorgić, viša struč-
na savjetnica u Ministarstvu rada, 
mirovinskog sustava, obitelji i so-
cijalne politike, te Slađana Panić, 
odvjetnica iz Osijeka. Studenti su 
tako imali priliku poslušati kako 
pravo izgleda u praksi, kako izgle-
da pravna praksa u odnosu na teo-
riju te o važnosti pravničkog obra-

zovanja i perspektivama njegova 
razvoja u budućnosti. Studenti su 
središnja točka djelovanja Prav-
noga fakulteta Osijek zbog čega 
se stalan naglasak stavlja na nji-
hovu involviranost u brojna fakul-
tetska događanja. Međutim, da bi 
se studenti te svi oni potencijal-
ni studenti uključili u obilježava-
nje 45. obljetnice osnivanja Prav-
noga fakulteta Osijek, organiziran 
je nagradni natječaj pod nazivom 
„Europa u idućih 45 godina“, u 
kojeg smo, kako je navedeno, uz 
studente našeg Fakulteta, uklju-
čili i učenike srednjih škola. Svr-
ha je toga nagradnog natječaja 
bila povezati 45. obljetnicu osni-
vanja Pravnog fakulteta Osijek te 
70. obljetnicu potpisivanja Schu-
manove deklaracije te tako pove-
zati minule događaje u tom raz-

doblju kao i perspektivu europske 
budućnosti. Govoreći o poveznici 
s Europskom unijom, bitno je ista-
knuti da knjižnica Pravnoga fakul-
teta Osijek ima status Europskog 
dokumentacijskog centra čime 
se potvrđuje svojevrsno europ-
sko djelovanja našeg Fakulteta, a 
do sada smo imali priliku ugosti-
ti i brojne sudionike europske po-
litike pri čemu se osobito izdvaja 
voditelj Predstavništva Europske 
komisije u Hrvatskoj Ognian Zla-
tev. Sudionici nagradnog natječa-
ja u esejima su predstavljali svo-
ju viziju Europe i Europske unije 
u idućih 45 godina, a pristiglo je 
više od 20 prijava. Velik doprinos 
u pripremi svih virtualnih aktiv-
nosti dali su studenti pete godine 
Veronika Sudar i Matko Guštin. 
Svakako najvažniji događaj virtu-

alnog obilježavanja 45. obljetnice 
osnivanja Pravnoga fakulteta Osi-
jek bila je mrežna svečana sjed-
nica Fakultetskog vijeća s nekoli-
ko točaka dnevnog reda. Dekan 
Pravnog fakulteta Osijek izv. prof. 
dr. sc. Tunjica Petrašević predsta-
vio je postignute rezultate u mi-
nuloj godini pri čemu je posebno 
izdvojeno osnivanje diplomskoga 
studija Socijalnog rada te dono-
šenje strategije Fakulteta za idu-
će petogodišnje razdoblje. Uz po-
stignute rezultate, istaknuti su i 
planovi za budućnost, posebno ja-
čanje odnosa na relaciji student – 
profesor te jačanje veze bivših stu-
denata s Fakultetom kroz Alumni 
klub čime se jasno potvrđuje misi-
ja studenta u središtu fakultetskih 
procesa. Uz nagrađene studente, 
na svečanoj sjednici istaknuti su 
i nagrađeni nastavnici te admini-
strativno i tehničko osoblje pa su 
tako u kategoriji za izvrsnost u na-
stavi i odnosu prema studentima 
nagrađeni prof. dr. sc. Mira Lulić 
te prof. dr. sc. Mario Vinković, dok 
je za izvrsnost u znanstveno-istra-
živačkom radu te izvrsnost u pri-
javi i realizaciji međunarodnih, 
EU projekata i nacionalnih pro-
jekata koje financira Hrvatska za-
klada za znanost nagrađena prof. 
dr. sc. Mirela Župan. Od admini-
strativnog i tehničkog osoblja za 
istaknute rezultate u radu nagra-
đeni su Andreja Juričević Petri-
čević, stručna savjetnica u Ure-
du za projekte i međunarodnu 
suradnju, Zdravko Rašić, voditelj 
Ureda za informatiku i računal-
nu mrežu te Ana Radeka, vodite-
ljica Referade stručnog upravnog 
studija. Na svečanoj sjednici na-
građeni su i studenti. Za najbolji 
znanstveno-istraživački i stručni 

studentski rad nagrađena je Josi-
pa Đurđević, studentica treće go-
dine Stručnog upravnog studija, 
za rad pod naslovom: „Pravo dje-
teta na saznanje vlastitog podrije-
tla“. Za izniman uspjeh u izvanna-
stavnim aktivnostima nagrađena 
je skupina studenata integriranog 
preddiplomskog i diplomskog sve-
učilišnog studija Pravo za sudjelo-
vanje u radu Pravne klinike Osijek 
PRO BONO i postignutom rezulta-
tu na Brown Mosten international 
client consultation competition: 
where clinical experience matters 
– natjecanje u obliku simuliranog 
pružanja besplatne pravne pomo-
ći u sklopu konferencije Public 
and Private Justice: Dispute Reso-
lution in Modern Societies: „14th 
PPJ COURSE AND CONFERENCE“ 
koja je održana od 27. do 31. svib-
nja 2019. u Dubrovniku: Ana-Ma-
rija Bajan, studentica pete godine; 
Tanja Danek, studentica pete go-
dine; Arijana Raspudić, studenti-
ca četvrte godine; Tanja Margarić, 
diplomirana studentica, i Stjepan 
Semialjac, diplomirani student. U 
istoj kategoriji nagrađen je i Karlo 
Eržić, diplomirani student integri-
ranog preddiplomskog i diplom-
skog sveučilišnog studija Pravo za 
organizaciju Prvog kongresa stu-
denata prava u Osijeku „Suvreme-
ni aspekti i tendencije u razvoju 
prekršajnog prava“ koji je održan 
na Pravnom fakultetu Osijek od 
27. do 29. ožujka 2019. Svi nave-
deni događaji bili su prilika da se 
još jednom dokaže izvrsnost dje-
lovanja Pravnoga fakulteta Osijek 
te njegova važnost i za Slavoniju i 
Baranju i za cijelu Hrvatsku i šire.

https://virtualnaizlozbapra-
vos.wordpress.com/
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GRAĐEVINSKI I ARHITEKTONSKI FAKULTET OSIJEK

Zlata DOLAČEK-ALDUK,  
Dina STOBER

 l Voditeljica projektnog 
     tima: izv. prof. dr. sc.  
     Zlata Dolaček-Alduk 

 l Ukupna vrijednost  
    projekta i iznos koji  
    financira Europska  
    unija iz Europskog  
    socijalnog fonda:  
    3.128.294,52 kune

 l Razdoblje provedbe  
    projekta: ožujak 2020. - 
    veljača 2023.

 l Projekt UP.03.1.1.04.0012 
    Održivi model stručne  
    prakse na Građevinskom 
    i arhitektonskom  
    fakultetu Osijek – PRAG

U ožujku 2020. godi-
ne Građevinski i ar-
hitektonski fakultet 
Osijek započeo je 
provedbu projekta 

„Održivi model stručne prakse 
na Građevinskom i arhitekton-
skom fakultetu Osijek – PRAG“. 
Projekt se financira sredstvima 
Europskog socijalnog fonda u 
okviru poziva „Razvoj, unaprje-
đenje i provedba stručne prakse 
u visokom obrazovanju“.
Ciljevi su projekta unaprjeđe-
nje kvalitete stručne prakse 
kreiranjem sadržajnog, organi-
zacijskog i pravnog okvira odr-
živog modela stručne prakse 
uz osiguranje uvjeta za siguran 
rad u građevinskoj praksi, jača-
nje kompetencija osoblja viso-
kih učilišta za potporu provedbi 
modela učenja kroz rad i izrada 
programa stručnog usavršava-
nja mentora u praksi. U okviru 
projekta omogućit će se proved-
ba stručne prakse za 250 stude-
nata preddiplomskih i diplom-
skih studija i terenske nastave za 
240 studenata i nastavnika.
U cilju jačanja kompetencija na-
stavnog i nenastavnog osoblja 
fakulteta te mentora u praksi 28. 
i 29. rujna 2020. godine prove-
den je program edukacije na-
stavnog, nenastavnog osoblja, 
vanjskih dionika i studenata pod 
naslovom Bez prakse. Program 
je planiran u dva dana, a orga-
niziran kroz predavanja i panel-
rasprave. Program je otvorio 
dekan Građevinskog i arhitek-
tonskog fakulteta prof. dr. sc. 
Damir Varevac, a voditeljica je 
projekta izv. prof. dr. sc. Zlata 
Dolaček-Alduk u uvodnom izla-
ganju predstavila glavne odred-
nice, ciljeve i aktivnosti projek-
ta.
U prvom dijelu edukacije održa-
na su tri predavanja. Prvo pre-

PREDSTAVLJAMO 
PROJEKTE MINISTARSTVA 
ZNANOSTI I OBRAZOVANJA

 l Znanstvenoistraživačka djelatnost Sveučilišta u Osijeku odvija se kroz 
interne znanstvenoistraživačke projekte Sveučilišta, projekte Ministarstva 
znanosti i obrazovanja, Hrvatske zaklade za znanost i druge znanstveno-
istraživačke i stručne projekte na nacionalnoj i međunarodnoj razini koji 
se provode u okviru STEM područja znanosti (prirodne znanosti, tehničke 
znanosti, biomedicina i zdravstvo, biotehničke znanosti) te društveno-hu-
manističkoga (DH) područja (društvene znanosti, humanističke znanosti) 
te interdisciplinarnoga područja znanosti.  
U prethodnim brojevima Sveučilišnog glasnika upoznali smo vas s odo-
brenim projektima Hrvatske zaklade za znanost, središnje institucije 
koja osigurava financijsku potporu temeljnim, primijenjenim i razvoj-
nim znanstvenim istraživanjima u okviru programa „Istraživački projekti“ 
i „Uspostavni istraživački projekti“. U tijeku smo predstavljanja projekata 
Ministarstva znanosti i obrazovanja u okviru operativnog programa „Kon-
kurentnost i kohezija 2014. – 2020.“ iz područja istraživanja, tehnološkoga 
razvoja i inovacija financiranog sredstvima Europskog fonda za regional-
ni razvoj i Kohezijskoga fonda te operativnog programa „Učinkoviti ljudski 
potencijali 2014. – 2020“. 
Program Konkurentnost i kohezija 2014. – 2020. provodi se radi poveća-
nja tržišno orijentiranih IRI aktivnosti podupiranjem suradničkih projekata 

znanstvenih organizacija i diseminacije rezultata u poslovni sektor u ci-
lju rješavanja tržišnih nedostataka nastalih zbog nedostatnog ulaganja u 
istraživanje i razvoj te podizanja razine visokokvalitetnih istraživačko-ra-
zvojno-inovacijskih aktivnosti u Republici Hrvatskoj. 
U ovome broju Sveučilišnoga glasnika predstavljamo dva projekta Mi-
nistarstva znanosti i obrazovanja. Prvi je projekt u okviru operativnog 
programa „Konkurentnost i kohezija 2014. – 2020.“ naslovljen „Ekosustav 
umreženih uređaja i usluga za internet stvari s primjenom u poljoprivredi“ 
(KK.01.1.1.04.0108) voditelja prof. dr. sc. Drage Žagara (FERIT) i prof. dr. sc. 
Ivane Podnar-Žarko (FER), a izvodi ga Fakultet elektrotehnike, računarstva 
i informacijskih tehnologija u suradnji s partnerskim institucijama Fakulte-
tom elektrotehnike i računarstva Sveučilišta u Zagrebu i Poljoprivrednim 
institutom Osijek. Drugi je projekt u okviru operativnog programa „Učin-
koviti ljudski potencijali 2014. – 2020.“ naslovljen „Održivi model struč-
ne prakse na Građevinskom i arhitektonskom fakultetu Osijek – PRAG“ 
(UP.03.1.1.04.0012), voditeljice izv. prof. dr. sc. Zlate Dolaček Alduk (Građe-
vinski i arhitektonski fakultet Osijek). Opći je cilj toga programa povećanje 
zapošljivosti studenata stjecanjem praktičnih vještina za rad koje doprino-
se boljem snalaženju u radnom okruženju te većoj samostalnosti i lakšem 
pronalasku zaposlenja.

Projekti MZO-a u okviru 
programa: 
 „Konkurentnost i kohezija  
2014. – 2020.“   
i  „Učinkoviti ljudski 
potencijali 2014. – 2020.“  

davanje Nacionalna razvojna 
strategija i preporuke za razvoj 
i unaprjeđenje stručne prakse 
na visokim učilištima održala 
je prof. dr. sc. Ružica Beljo Lu-
čić, članica Nacionalnog ino-
vacijskog vijeća te predsjedni-
ca Nacionalnog vijeća za razvoj 
ljudskih potencijala u razdoblju 
2014. – 2019. U predavanju je 
predstavljena strateška podrška 
implementaciji stručne prakse 
u visoko obrazovanje, istaknu-
ti su programski ugovori i nji-
hovi dijelovi koji izravno utječu 
na otvaranje financiranja te ak-
tivnosti. Prof. dr. sc. Beljo Lu-
čić predstavila je i posljednje 
podatke o stanju u europskom 
prostoru visokog obrazovanja u 
odnosu na praksu pri čemu se 
osvrnula na podatak da Repu-
blika Hrvatska pripada skupini 
koja ima implementiranu struč-
nu praksu u udjelu 50 % u viso-
koškolske programe, no ujedno 
je izrazila i nezadovoljstvo nedo-
statkom monitoringa učinkovi-
tosti stručne prakse. Predavanje 
je zaključila isticanjem preporu-
ka za povećanje zastupljenosti i 
unaprjeđenja stručne prakse na 
visokim učilištima i primjerima 
dobre prakse.
Drugo predavanje prvog dana 
edukacije Relevantnost visokog 
obrazovanja iz perspektive po-
slodavaca u građevinarstvu odr-
žala je predsjednica Hrvatske 
komore inženjera građevinar-
stva Nina Dražin Lovrec u kojem 
je predstavila aktualne aktivno-
sti HKIG-a, aktivnosti kojima 
je Komora povezana s visokim 
obrazovanjem te aktivnosti koje 
mogu doprinijeti i pomoći viso-
koobrazovnim institucijama da 
provode stručnu praksu kao što 
su: baza podataka o članovima, 
prikupljanje stavova i mišljenja 
članova te uvođenje instituta 
nagrađivanja mentora članova 
HKIG-a. Izrečena je jasna i velika 
potpora projektu PRAG i uvođe-
nju stručne prakse.

Treće predavanje održala je 
prof. dr. sc. Aleksandra Delu-
ka Tibljaš s Građevinskog fakul-
teta Sveučilišta u Rijeci koja je 
termin stručne prakse u preda-
vanju naslovljenom Osiguranje 
kvalitete studijskog programa 
stjecanjem ishoda učenja kroz 
rad revidirala u učenje kroz rad. 
Predstavila je teoriju o učenju 
kroz rad i moguće forme učenja 
kroz rad. Posebno se osvrnula 
na ishode učenja koji se ostva-
ruju učenjem kroz rad i kako ih 
je moguće vrjednovati. U okvi-
ru predavanja dala je pregled 
zahtjeva vezano uz učenje kroz 
rad u Europskim standardima 
i smjernicama za osiguravanje 
kvalitete na Europskom prosto-
ru visokog obrazovanja (ESG). 
Predavanje je zaključila prika-
zom primjera dobre prakse for-
maliziranja suradnje Sveučilišta 
u Rijeci s tvrtkama i instituci-
jama kod uspostavljanja znan-
stvenih, znanstveno-nastavnih i 
nastavnih baza kao oblika pove-
zivanja rada u praksi s visokim 
obrazovanjem.
Drugi dio edukacije prvoga dana 
organiziran je kao panel-raspra-
va s pozvanim predstavnicima 
interesnih skupina za provedbu 
stručne prakse – poslodavcima i 
predstavnicima visokog obrazo-
vanja – kako bi u otvorenoj ko-
munikaciji identificirali ključne 
teme, zajednička stajališta i toč-
ke oko kojih se razvija rasprava. 
U panel-raspravi prvoga dana 
sudjelovali su Tvrtko Salitrežić, 
SIRRAH-PROJEKT d. o. o. Osi-
jek, Zdenko Tadić, HIDROING 
d. o. o. Osijek, Ivan Ćurić, MAS-
SA d. o. o. Osijek, Tvrtko Lončar, 
OSIJEK-KOTEKS d. d. Osijek i izv. 
prof. dr. sc. Sanja Lončar-Vicko-
vić, GrAFOS. U okviru rasprave 
otvorene su teme vezane uz po-
trebe poslodavaca za uspostavu 
stručne prakse, izazove mento-
riranja, organizaciju provedbe 
stručne prakse i rizike provedbe 
stručne prakse.

Drugi dan edukacije nastavnog, 
nenastavnog osoblja, vanjskih 
dionika i studenata u okviru 
projekta PRAG započeo je izla-
ganjem voditeljice projekta izv. 
prof. dr. sc. Zlate Dolaček-Alduk 
o zaključcima predavanja i pa-
nel-rasprave prvoga dana.
Program se nastavio predava-
njem Matije Kopića, vlasnika 
CEO Gideon Brothers, predstav-
nika poslodavaca brzorastuće 
IT industrije čijem je predava-
nju Novi poslovi u industriji i In-
dustrija 4.0 cilj predstaviti nove 
trendove u industriji i inženjer-
stvu kao okruženje u kojem će 
student provoditi svoje struč-
ne prakse. U predavanju se na-
glasilo da umjetna inteligencija 
potiče inovacije u sekundarnim 
i tercijarnim gospodarskim dje-
latnostima te da je razvoj inova-
cija jedna od aktivnosti industri-
je u kojoj i studenti nalaze svoje 
mjesto. Na primjeru proizvoda u 
vlastitoj produkciji (autonomni 
samohodni robot za distribuciju 
robe u logističko-distributivnim 
centrima) prezentirao je razinu 
poslova koja se dodjeljuje stu-
dentima na stručnoj praksi (no-
tacija i strukturiranje podataka 
za pripremu podatkovnog uno-
sa za algoritme) te naglasio da je 
u IT industriji fluktuacija stude-
nata i suradnja s visokim obra-
zovanjem uska i usmjerena obo-
stranim interesima. U izlaganju 
su predstavljeni trendovi indu-
strije građevinarstva usmjereni 
novim tehnologijama: informa-
cijsko modeliranje građevina, 
izvođenje i montaža potpomo-
gnuta robotima, nadzor gradili-
šta mobilnim robotima, nadzor 
i prikupljanje podataka s gra-
dilišta bespilotnim letjelicama 
i dronovima i 3D printanje gra-
đevina.
U sljedećem predavanju Ope-
rativna i održiva praksa, koje je 
održao izv. prof. art. Saša Bego-
vić, senior-partner tvrtke 3LHD 
d. o. o., predstavljen je opus re-

alizacija višenagrađivanog arhi-
tektonskog ureda, organizacija 
ureda i iskustva mentoriranja 
domaćih i stranih studentskih 
grupa. Naglašeno je da su stu-
denti tijekom prakse izloženi 
rasponu težine zadataka i od-
govornosti – od stjecanja vješti-
ne baratanja projektnom do-
kumentacijom do sudjelovanja 
u koordinacijskim sastancima. 
Kao primjer stručne prakse 
predstavljene su i semestralne 
radionice tijekom kojih su se rje-
šavali stvarni prostorni proble-
mi (prostor Tvornice Gredelj u 
Zagrebu, analiza Dioklecijano-
ve palače u Splitu i slično) uz 
mentoriranje višedisciplinarnih 
timova (konzervatori, inženjeri 
građevinarstva i ostali).
Posljednje predavanje Primjeri 
dobre prakse u sklopu eduka-
cije bilo je posvećeno pregledu 
još jednog alternativnog obli-
ka stručne prakse koji se izvodi 
suradnjom Pravnog i Ekonom-
skog fakulteta Sveučilišta Josi-
pa Jurja Strossmayera Osijek 
pod nazivom Pravno-ekonom-
ska klinika. Tijekom predavanja 
voditeljica Klinike, izv. prof. dr. 
sc. Anamarija Delić, predstavila 
je teorijsku podlogu organizaci-
je i provedbe kliničkih vježbi te 
transfer metoda eksperimental-
nog učenja iz biomedicine i bi-
otehničkih znanosti u područje 
društvenih znanosti. 
Primjerima su predstavljena 
iskustva rada u Pravno-ekonom-
skoj klinici uz isticanje predno-
sti i nedostataka te izazova rada 
u tom spoju nastave i prakse. 
Kao prednosti istaknuti su usva-
janje znanja i vještina iz drugih 

područja, razvoj komunikacije 
s drugim disciplinama o zajed-
ničkom stručnom problemu, 
identificiranje vlastitog područ-
ja rada i odgovornosti te traže-
nje pomoći druge struke kao i 
razvoj poslovne komunikacije 
sa stvarnim klijentima. Uz nagla-
sak da je taj oblik prakse alter-
nativa klasičnom obliku stručne 
prakse u tvrtkama, izv. prof. dr. 
sc. Anamarija Delić jasno je ista-
knula da sve uključene strane – 
mentori s fakulteta, mentori iz 
gospodarstva i studenti ostva-
ruju prednosti takvim načinom 
rada.
U panel-raspravi drugoga dana 
sudjelovali su izv. prof. art. Saša 
Begović, senior partner 3LHD 
arhitekti, Darko Ojvan, RES-
PECT-ING d. o. o. Osijek, Katari-
na Knežević, NEXE Grupa d. d. 
Našice, Bruno Rechner, RECH-
NER d. o. o. Osijek, Hrvoje Ka-
rajković, PlanRadar d. o. o. Za-
greb, Petra Olić, RESPECT-ING 
d. o. o. Osijek i Marin Ljubas, 
student, GrAFOS. Moderatorica 
izv. prof. dr. sc. Zlata Dolaček–
Alduk najavila je uvodno teme 
za raspravu o novim poslovima 
u području gradnje, kapacite-
tima poslodavaca za provedbu 
različitih oblika stručne prakse 
i organizaciji provedbe stručne 
prakse.
Stečena znanja, zaključci pre-
davanja, dodatne informacije i 
preporuke poslodavaca koje su 
proizišle iz rasprave podloga su 
za definiranje i uspostavljanje 
modela stručne prakse te će se 
u tom kontekstu razmatrati i ko-
ristiti u provedbi ostalih aktivno-
sti projekta.

„ODRŽIVI MODEL STRUČNE PRAKSE NA GRAĐEVINSKOM I ARHITEKTONSKOM FAKULTETU OSIJEK – PRAG“ (UP.03.1.1.04.0012)
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FAKULTET ELEKTROTEHNIKE, RAČUNARSTVA 
I INFORMACIJSKIH TEHNOLOGIJA OSIJEK

Drago ŽAGAR,  
Ivana PODNAR-ŽARKO

 l Operativni program:  
     Konkurentnost  
     i kohezija 2014. – 2020.

 l Voditelji projekta:  
     prof. dr. sc. Drago  
     Žagar (FERIT)  
     i prof. dr. sc.  
     Ivana Podnar-Žarko  
     (FER)  

 l Partnerske institucije: 
     Fakultet elektrotehnike 
     i računarstva  
     Sveučilišta u Zagrebu 
     i Poljoprivredni  
     institut Osijek

 l Ukupna vrijednost  
    projekta:   
    6.672.806,98 kuna

F ERIT je u ožujku 
2020. započeo pro-
jekt IoT-polje: „Eko-
sustav umreženih 
uređaja i usluga za 

internet stvari s primjenom u 
poljoprivredi“. Cilj je projekta 
potaknuti primjenu IoT-rješe-
nja u poljoprivredi u RH kroz 
interdisciplinarna istraživanja 
Fakulteta elektrotehnike i raču-
narstva (FER), Fakulteta elek-
trotehnike, računarstva i infor-
macijskih tehnologija (FERIT) 
i Poljoprivrednog instituta Osi-
jek (PIO) radi smanjenja utje-
caja klimatskih promjena na 
prinose poljoprivrednih kultu-
ra od strateške važnosti za RH 
uporabom naprednih IoT teh-
nologija i dostupnih izvora po-
dataka o stanju usjeva i okoliša. 
Projekt je financiran iz Europ-
skog fonda za regionalni razvoj 
u okviru poziva Ulaganje u zna-
nost i inovacije. Voditelj je pro-
jekta za FERIT prof. dr. sc. Dra-
go Žagar.
Internet stvari (engl. Internet 
of Things, IoT) zbirka je „stva-
ri“ građena od elektronike, 
programske podrške, senzo-
ra i pogona povezanih inter-
netom namijenjenih prikuplja-
nju i razmjeni podataka jednih 
s drugima. IoT aplikacije zahti-
jevaju tehnologije koje mogu 
pružiti jeftine krajnje uređaje s 
niskom potrošnjom energije te 
imaju mogućnost komunikaci-
je na velike udaljenosti. Inter-
net se stvari u posljednje vrije-
me izuzetno brzo razvijaju radi 
širokih mogućnosti primjene 
kao što su upravljanje prome-
tom, autonomna vozila, pa-
metni gradovi pa sve do zaštite 
okoliša i poljoprivrede. Moguć-
nost stalnog praćenja, tj. priku-
pljanja i obrade mikroklimat-
skih i agronomskih podataka 
koje nam omogućuje IoT stvara 
nam „odskočnu dasku“ u poljo-
privredi u smislu optimizacije i 
pravovremene primjene agro-
tehničkih mjera te smanjenje 
troškova. Suša predstavlja glav-
ni i najčešći uzrok nerentabil-
nih prinosa najvažnijih kultu-
ra u RH, stoga nam je na tom 
području stalno praćenje kli-
matskih parametara iznimno 
važno. U budućnosti se pred-
viđaju sve češće suše jačeg in-
tenziteta te procesi klimatskih 
promjena koji će imati bitan 
utjecaj na održivost proizvod-
nje najvažnijih poljoprivred-
nih kultura strateški važnih za 
RH. Najvažniji je cilj projekta 

poticanje primjene IoT rješe-
nja u poljoprivredi u RH kroz 
interdisciplinarna istraživanja 
partnerskih institucija u svrhu 
smanjenja utjecaja klimatskih 
promjena na poljoprivredne 
prinose RH uporabom napred-
nih IoT tehnologija. Istraživa-
nje u području IoT provodi 
se na FERIT-u i FER-u, dok se 
istraživanje u području bioke-
mije obavlja na PIO-u. Ekosu-
stav će objediniti dostupnu in-
frastrukturu i tehnologije tako 
da se dobiju rezultati o stanju 
usjeva. To omogućuje primje-
nu statističkih metoda nad sku-
pom dobivenih podataka i ana-
lizu rezultata. Osim toga, uvest 
će se nove praktične aplikacije 
za sudionike u poljoprivredi. 
Posebna se pozornost posve-
ćuje istraživanju utjecaja suše 
na biljnu proizvodnju tako da 
se na vrijeme mogu primijeniti 
potrebne mjere. Radi se na di-
zajnu i razvoju umreženog ure-
đaja za mjerenje fluorescencije 
klorofila u stvarnom vremenu 
i odgovarajuće bežične sen-
zorske mreže. Planira se pri-

„EKOSUSTAV UMREŽENIH UREĐAJA I USLUGA ZA INTERNET STVARI S PRIMJENOM U POLJOPRIVREDI 
(KK.01.1.1.04.0108)“

mjena praćenja stanja usjeva, 
provedenih agrotehničkih i fi-
tomedicinskih mjera i poštiva-
nja zakona vezano uz primjenu 
pesticida. Projekt će omogućiti 
prijenos znanja i tehnologije u 
hrvatska ICT-poduzeća i pove-
ćanje napretka obiteljskih po-
ljoprivrednih gospodarstava. 
Pametna poljoprivreda podra-
zumijeva primjenu umreženih 
uređaja za povećanje poljopri-
vredne proizvodnje kako bi se 
na vrijeme dobile informacije 
potrebne za donošenje odluka 
s pozitivnim utjecajem na pri-
nose. Projekt će izravno utje-
cati na razvoj pametne poljo-
privrede koja je u začetku u 
RH, a ima izuzetan potencijal 
za jačanje gospodarskih aktiv-
nosti u području ICT-a, najbr-
že rastuće izvozne grane u RH, 
i poljoprivrede koja je izuzet-

no važan gospodarski sektor 
RH. Tijekom projekta provest 
će se industrijsko istraživanje 
u području tehničkih i bioteh-
ničkih znanosti sa snažnim do-
prinosom inovativnom poten-
cijalu poslovne zajednice u RH 
s prijenosom znanja i tehnolo-
gije. Značajni rezultati mogu-
ći su samo zajedničkim učin-
kom znanstvenog istraživanja 
timova iz različitih područja i 
inovacija s naglaskom na real-
ne primjenske scenarije u po-
ljoprivredi. Zainteresirane su 
ciljne skupine mala i srednja 
poduzeća kao i mikropoduze-
ća, u ICT sektoru (softverska 
industrija, proizvođači raču-
nalne i komunikacijske opre-
me te mjerne instrumentacije) 
te poljoprivredna gospodar-
stva, uključujući OPG-ove kao 
krajnje korisnike rezultata IRI 

aktivnosti. Važno je naglasiti 
da predloženi koncepti i rješe-
nja u području ICT-a imaju ši-
roku primjenjivost u raznim 
područjima osim poljoprivre-
de. Programske sastavnice eko-
sustava interneta stvari izvest 
će se u obliku otvorenog koda 
(engl. open source) i staviti na 
raspolaganje poduzećima i po-
jedincima zainteresiranima 
za razvoj raznovrsnih usluga i 
aplikacija za primjenu u poljo-
privredi. Očekuje se poticanje 
poslovnih aktivnosti, pokreta-
nje novih poduzeća (start-up) 
i zapošljavanje mladih struč-
njaka, posebice u Osječko-ba-
ranjskoj županiji koja raspola-
že istraživačkim kapacitetima 
i specifičnim znanjem u infor-
macijsko-komunikacijskoj teh-
nologiji, elektrotehnici, raču-
narstvu, biljnim znanostima i 

poljoprivrednoj proizvodnji. 
Pospješit će se prijenos znanja 
i transfer tehnologije radi pove-
ćanja konkurentnosti OPG-ova.
Rezultati su istraživačkih aktiv-
nosti industrijskog istraživanja 
novi proizvodi:
1) IoT-senzor za mjerenje fluo-
rescencije klorofila (postojeći 
senzori su neumreženi)
2) IoT-aplikacija za procjenu 
dnevnog stanja usjeva i procje-
nu prinosa (postojeće aplikaci-
je se ne temelje na integriranim 
mikroklimatskim podatcima i 
agronomskim parametrima)
te nove usluge:
1) usluga s dodanom vrijedno-
šću za statističku obradu obje-
dinjenih mikroklimatskih i 
agronomskih podataka
2) usluga blok-lanca za praće-
nje provedenih agrotehničkih i 
fitomedicinskih mjera.
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Erasmus+ u akademskoj godini 2019./2020.

Lidija GETTO

Unatoč pandemiji i 
prelasku na mrež-
nu nastavu na veći-
ni inozemnih par-
tnerskih ustanova, u 

ljetnom semestru u akademskoj 
godini 2019./2020., iako u nešto 
manjem broju, naši studenti od-
lučili su se za studij ili praksu u 
inozemstvu. Kada je riječ o Era-
smus mobilnosti nastavnika, i taj 
je oblik aktivnosti zbog pande-
mije bio smanjen. U nastavku je 
osvrt na odlaznu i dolaznu mobil-
nost na Sveučilištu u Osijeku tije-
kom prošle akademske godine.  
Sveučilište u Osijeku ima 548 Era-
smus+ potpisanih ugovora s par-
tnerskim ustanovama u tridese-
tak zemalja te više od 700 kolegija 
na engleskom jeziku koji su nami-
jenjeni dolaznim Erasmus studen-
tima. Osim nastave i prakse koja 
se organizira za Erasmus studen-
te, Sveučilište u Osijeku za njih, u 
suradnji s Filozofskim fakultetom, 
organizira nastavu hrvatskog jezi-
ka. Osim osnova hrvatskog jezika, 
svim dolaznim Erasmus studenti-
ma pruža se mogućnost upozna-
vanja s poviješću i kulturnom tra-
dicijom Republike Hrvatske.

Erasmus+ odlazna 
mobilnost studenata

U odlaznoj mobilnosti u svrhu 
studijskog boravka sudjelovalo je 
70 studenata s dvanaest sastavni-
ca Sveučilišta u Osijeku, a najve-
ći broj odlaznih mobilnosti u aka-
demskoj godini 2018./2019. u toj 
kategoriji ostvarili su studenti Fi-
lozofskog fakulteta, Akademije za 
umjetnost i kulturu i Ekonomskog 
fakulteta (67,14 %). Studenti Sveu-
čilišta u Osijeku u sklopu odlazne 
mobilnosti od akademske godi-
ne 2010./2011. imaju mogućnost 
obavljati stručnu praksu u inoze-
mnim ustanovama i tvrtkama. U 
akademskoj godini 2019./2020. 
na stručnu praksu odlazi 56 stu-
denata s dvanaest sastavnica. Naj-
veći broj odlaznih mobilnosti u 
svrhu obavljanja stručne prakse 
u spomenutom razdoblju ostva-
rili su studenti Medicinskog fakul-
teta, Ekonomskog fakulteta, Pre-
hrambeno-tehnološkog fakulteta i 
Odjela za biologiju (66,07 %).

Erasmus+ odlazna 
mobilnost – nastavno i 
nenastavno osoblje

Nastavno i administrativno oso-
blje može sudjelovati u programu 
Erasmus+ i to u svrhu održavanja 
nastave i stručnog usavršavanja 
u trajanju od dva dana do dva 
mjeseca. Kao i u prethodnoj aka-
demskoj godini, najveći broj mo-
bilnosti u akademskoj godini 
2019./2020. ostvarili su djelatnici 
Fakulteta agrobiotehničkih zna-
nosti, Filozofskog fakulteta, Fa-
kulteta elektrotehnike, računar-
stva i informacijskih tehnologija te 
Akademije za umjetnost i kulturu  
(48,20 %). U akademskoj godini 
2019./2020. (ne)nastavno je oso-
blje Sveučilišta u Osijeku u sklopu 
programa Erasmus+ održavalo na-
stavu te sudjelovalo u programi-
ma stručnog usavršavanja u dva-
deset trima državama, od toga je 
56,34%  mobilnosti bilo na viso-

SVEUČILIŠTE U OSIJEKU IMA 548 ERASMUS+ POTPISANIH UGOVORA 
S PARTNERSKIM USTANOVAMA U TRIDESETAK ZEMALJA TE VIŠE 
OD 700 KOLEGIJA NA ENGLESKOM JEZIKU KOJI SU NAMIJENJENI 

DOLAZNIM ERASMUS STUDENTIMA

Zsofia Krisztina Orban
Moje je ime Zsofia Krisztina Orban, dolazim iz Bu-
dimpešte, studentica sam četvrte godine umjet-
nosti. Uvijek sam tražila načine kako bih svoj hobi 
transformirala u svoj posao, a to je stvaranje tije-
kom doživljavanja novih materijala, misli, povr-
šina i ljudi. Izabrala sam Osijek zbog Akademije – ovdje sam 
dobila priliku proširiti svoje vidike i okušati se u različitim po-
dručjima kazališne umjetnosti. Očekujem da ću napredovati u 
učenju. Ovdje sam kako bih se natjecala sama sa sobom, a ne s 
drugima. Nadam se da ću novostečenim iskustvom i znanjem 
uspjeti podići svoj umjetnički izričaj na potpuno novu razinu. 
Ovo je moja druga Erasmus+ mobilnost pa već imam iskustva 
s time. Tijekom pripreme za razmjenu bila sam zabrinuta jer 
sam imala osjećaj da mi ponestaje vremena, ali semestar ov-
dje počinje više od mjesec dana kasnije nego u Mađarskoj pa je 
vremena ipak bilo dovoljno. Djelatnici Ureda za međunarodnu 
suradnju pomogli su mi prebroditi brige, pronaći svojeg Era-
smus+ mentora i na tome sam im jako zahvalna. Svim budućim 
studentima u Erasmus+ razmjeni savjetujem: Samo naprijed! 
Nova poznanstva, novi prijatelji, novi gradovi, nova kultura 
neke države… Stvarate nove uspomene o gradu dok ostavljate 
svoje tragove u njemu.

Alberto Lopez Vargas
Sudjelovanje je u Erasmus+ mobilnosti u Osijeku 
nevjerojatno. Zemljopisni položaj Sveučilišta omo-
gućuje upoznavanje različitih kultura. Dolazim sa 
Sveučilišta u Milanu, a studiranje u Osijeku mi je 
otvorilo nove perspektive studiranja, znanosti i 
istraživanja, te didaktičkih metoda koje pruža Vaše Sveučili-
šte. Erasmus+ iskustvo pruža alate za moj kurikul te podrža-
va široku filozofiju studiranja u inozemstvu. Takvo me snažno 
iskustvo obogaćuje. Različiti fakulteti i odjeli Sveučilišta u Osi-
jeku nude studijske elemente poput arhitekture, inženjerstva, 
ekonomije, umjetnosti i prava, a sve to dostupno je Erasmus+ 
studentima. S druge strane, vremena je tako malo. Nažalost, 
ovdje ću provesti samo jedan semestar, ali da imam priliku, 
bez sumnje bih ostao ovdje cijelu akademsku godinu.
Hvala vam na organizaciji i potpori. Omogućili ste nam odlič-
no iskustvo. Stekao sam mnogo prijatelja u ovom prekrasnom 
okruženju. Erasmus+ program najbolje je ulaganje tijekom stu-
dija, a još je bolje ako ga provedete u Osijeku.

Erasmus + odlazna mobilnost studenata po sastavnicama  u svrhu studijskog boravka i stručne prakse

UNIOS znanstveno- nastavna;  
umjetničko-nastavna  sastavnica

Akademska godina

2019./2020.       UKUPNO

studijski boravak stručna praksa

Filozofski fakultet 21 3 24

Akademija za umjetnost i kulturu 15 4 19

Ekonomski fakultet 11 7 18

Medicinski fakultet 2 16 18

Građevinski i arhitektonski fakultet 5 4 9

Prehrambeno-tehnološki fakultet - 7 7

Odjel za biologiju - 7 7

Fakultet elektrotehnike, računarstva i informacijskih 
tehnologija 2 2 4

Fakultet za odgojne i obrazovne znanosti 3 1 4

Pravni fakultet 4 - 4

Fakultet agrobiotehničkih znanosti 1 2 3

Katolički bogoslovni fakultet 3 - 3

Odjel za kemiju 0 2 2

Fakultet za dentalnu medicinu i zdravstvo 2 - 2

Strojarski fakultet u Slavonskom Brodu 1 - 1

Odjel za fiziku - 1 1

UKUPNO 70 56 126

Erasmus+ odlazna mobilnost (ne)nastavnog osoblja u 2019./2020.

 
UNIOS znanstveno- nastavna;  

umjetničko-nastavna  sastavnica

akademska godina 2019./2020.

UKUPNOodržavanje nastave stručno usavršavanje

Fakultet agrobiotehničkih znanosti - 21 21

Filozofski fakultet 10 6 16

Fakultet elektrotehnike, računarstva i infor-
macijskih tehnologija 1 14 15

Akademija za umjetnost i kulturu 2 13 15

Prehrambeno-tehnološki fakultet 2 11 13

Građevinski i arhitektonski fakultet 2 6 8

Medicinski fakultet 2 6 8

Ekonomski fakultet 2 4 6

Odjel za kemiju - 6 6

Fakultet za odgojne i obrazovne znanosti 2 3 5

Strojarski fakultet 4 1 5

Odjel za biologiju - 5 5

Fakultet za dentalnu medicinu i zdravstvo - 5 5

Pravni fakultet 1 3 4

Rektorat - 2 2

GISKO - 2 2

Odjel za fiziku - 1 1

Odjel za matematiku - 1 1

Centar za unaprjeđenje i osiguranje kvalitete 
visokog obrazovanja - 1 1

UKUPNO 28 111 139

UNIOS znanstveno- nastavna;  
umjetničko-nastavna  sastavnica

akademska godina 2019./2020. UKUPNO

studijski boravak stručna 
praksa

Ekonomski fakultet 25 - 25

Medicinski fakultet 10 10 20

Prehrambeno tehnološki fakultet 8 5 13

Filozofski fakultet 12 - 12

Pravni fakultet 9 - 9

Fakultet elektrotehnike, računarstva  
i informacijskih tehnologija

9 - 9

Akademija za umjetnost i kulturu 7 1 8

Fakultet agrobiotehničkih znanosti 5 1 6

Fakultet dentalne medicine i zdravstva 1 4 5

Strojarski fakultet u Slavonskom Brodu 3 - 3

Fakultet za odgojne i obrazovne znanosti - 1 1

Odjel za biologiju 1 - 1

UKUPNO 90 22 112

Erasmus+ dolazna mobilnost studenata u 2019./2020.

koškolskim ustanovama u Mađar-
skoj (23), Sloveniji (23), Španjol-
skoj (14) i Portugalu (11).

Erasmus+ dolazna 
mobilnost studenata

U devetoj godini organiziranja 
dolazne mobilnosti strani studen-
ti studirali su na jedanaest sastav-
nica osječkog Sveučilišta. Kao i u 
prethodnom razdoblju, gotovo 
polovica stranih studenata studi-
rala je na Ekonomskom, Filozof-
skom i Medicinskom fakultetu 
(52,22 %). U dolaznoj mobilno-
sti za stručnu praksu odlučila su 
se ukupno 22 strana studenta na 
šest sastavnica Sveučilišta u Osije-
ku. U prošloj akademskoj godini 
na Sveučilištu u Osijeku studiralo 
je ili obavljalo praksu ukupno 112 
studenata iz dvadeset dviju drža-
va. Najveći broj (47,32 %) dolazi 
sa sveučilišta iz Turske, Portuga-
la, Sjeverne Makedonije i Poljske. 

Erasmus+ dolazna 
mobilnost – nastavno i 
nenastavno osoblje

Program dolazne mobilnosti za 
nastavno i nenastavno osoblje re-
alizira se na Sveučilištu u Osijeku 
od akademske 2011./2012. U aka-
demskoj godini 2019./2020. na-
stavu je održalo 18 profesora na 
pet sastavnica Sveučilišta u Osi-
jeku, a u svrhu je stručnog usavr-
šavanja u navedenom razdoblju 
realizirana dolazna mobilnost 
sedam osoba na šest sastavnica. 
Najveći broj dolaznih mobilnosti 

ostvarili su nastavnici i nenastav-
no osoblje iz Poljske, Litve i Ma-
đarske.

Suradnja s partnerskim 
zemljama – KA 107

Aktivnost predstavlja međuna-
rodno otvaranje programa Era-
smus+ unutar Ključne aktivno-
sti 1 – projekti mobilnosti između 
programskih i partnerskih zema-
lja (KA107). Ciljevi su aktivnosti 
KA107 povećati privlačnost eu-
ropskog sustava obrazovanja te 
pružiti potporu europskim viso-
kim učilištima na svjetskom trži-
štu obrazovne ponude. Aktivnost 
KA107 podržava internacionali-
zaciju, jačanje kvalitete, moder-
nizaciju visokih učilišta izvan Eu-
ropske unije te suradnju sa slabije 
razvijenim zemljama. Na indivi-
dualnoj razini, aktivnost pomaže 
pojedincima u stjecanju ključnih 
vještina, podržava profesionalan 
razvoj i produbljuje međukultur-
no razumijevanje. U akademskoj 
godini 2019./2020. suradnja Sve-
učilišta u Osijeku s partnerskim 
zemljama odvijala se u sklopu 
Erasmus projekata 2018-1-HR01-
KA107-047120 i 2019-1-HR01-
KA107-060762. Na Sveučilište u 
Osijeku došlo je ukupno 12 stranih 
studenata iz Bosne i Hercegovine, 
Armenije i Crne Gore. Na stručno 
usavršavanje i održavanje nasta-
ve došlo je ukupno osam članova 
(ne)nastavnog osoblja iz Bosne i 
Hercegovine, Armenije i Nigerije, 
a u Bosnu i Hercegovinu na struč-
no je usavršavanje otišao jedan 
zaposlenik Sveučilišta u Osijeku.
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 Filozofskoga fakulteta u Osijeku

Staroslavenske jezike i pismo  
mladi uče putem novih tehnologija

Igor MAVRIN

S prof. dr. sc. Milicom Lu-
kić, v. d. prodekanice 
za razvoj i poslovanje 
Filozofskoga fakulte-
ta u Osijeku, razgova-

rali smo u povodu izrade nove 
razvojne strategije fakulteta, o 
planovima za budućnost insti-
tucije kao i o njezinu znanstve-
nom radu. Jedan od motiva za 
razgovor bila je prošlogodišnja, 
nedavna suradnja s Odjelom za 
matematiku, na temu računal-
nog jezikoslovlja.

 t Autorica ste nagrađivanih 
znanstvenih knjiga, dobitni-
ca Državne nagrade za zna-
nost 2018. godine, objavili 
ste više od stotinu znanstve-
nih i stručnih radova iz polja 
filologije. Kojim se temama 
bavite?

Kao filologinja – kroatistica, u 
svojim se knjigama i radovima 
najviše bavim paleokroatistič-
kim i paleoslavističkim temama, 
posebno obnovom ćirilometod-
ske baštine u 19. stoljeću i ulo-
gom biskupa J. J. Strossmayera 
u tom procesu, gramatološkim 
temama, i to u prvom redu fi-
lozofsko-simboličkim tumače-
njem glagoljskoga pisma, jezici-
ma i kulturama u doticajima, u 
prvom redu hrvatsko-crnogor-
skim vezama, slavonskim dija-
lektom, ali i kulturološkim te-
mama uopće.
Ćirilometodskom baštinom u 
19. stoljeću i ulogom biskupa 
Strossmayera u njezinoj obno-
vi, slavonskim glagoljašima kroz 
stoljeća, ali i slavonskim dijalek-
tološkim i kulturološkim tema-
ma bavim se u dvjema nagrada-
ma nagrađenoj knjizi Divanimo 
dakle postojimo: Jezičnopovi-
jesne i književnojezične studije 
(2014.), ostvarenom u suautor-
stvu sa svojom asistenticom dr. 
sc. Verom Blažević Krezić. Pro-
blematiku hrvatsko-crnogor-
skih filoloških i kulturnih veza 
razradila sam u knjizi Lingua 
Montenegrina – Croatica – Iza-
brane teme iz crnogorske i hr-
vatske književnojezične povije-
sti i sadašnjost (2010.), dok se 
glagoljicom iz perspektive znan-
stvenih, kulturnih i kreativnih 
praksi bavim u knjizi Nova vita 
glagolitici (2019.), također ostva-
renom u suautorstvu s dr. sc. V. 
Blažević Krezić. Ta je knjiga po-
svećena glagoljici ne samo kao 
filološkom/pismovnom/gra-
matološkom, već i kulturnom i 
umjetničkom fenomenu. Posve-
ćenost popularizaciji znanosti 
kroz brojne nastavne i izvanna-
stavne projekte priskrbila mi je 
2018. godine Državnu nagradu 
za znanost u kategoriji popu-
larizacije i promidžbe znano-
sti. Tom je nagradom zapravo 
nagrađen niz višegodišnjih au-
torskih projekata posvećenih 
popularizaciji i muzealizaciji 
glagoljske baštine, ali i disemina-
ciji recentnih paleokroatističkih 

znanja jednako kao i stvaranju 
novih znanja i studija, utemelje-
nih na interdisciplinarnome pri-
stupu i povezanih s potrebama 
tržišta rada, kulturnim i kreativ-
nim istraživanjima i praksama 
na lokalnoj, regionalnoj, (nad)
nacionalnoj razini objedinjenih 
pod zajedničkim imenom Glago-
ljaška večer(a) te sestrinski pro-
jekt Glagopedija – virtualna gla-
goljska enciklopedija.

Učenje glagoljice 
uz pomoć QR kodova

 t Studenti kojima većinom 
danas predajete starosla-
venski jezik i druge kolegi-
je mladi su ljudi koji su veći 
dio svojeg sazrijevanja i 
rane odrasle dobi u potpu-
nosti uronjeni u digitalne 
tehnologije. Na koji se način 
njima može približiti tema 
koja je vezana uz srednjo-
vjekovno razdoblje?

Prilagođavanje zahtjevima vre-
mena u kojem živimo i novim 
načinima na koje se znanje po-
sreduje i usvaja uz pomoć digi-
talne tehnologije moja asistenti-
ca dr. sc. Vera Blažević Krezić i ja 
na svojim smo kolegijima zapo-
čele još 2012. godine preko druš-
tvene mreže Facebook i stranica 
Glagoljica – jučer, danas, sutra i 
Glagoljica rediviva, oblikovanih 
u suradnji sa studentima, koje 
su služile populariziranju tema 
iz hrvatske (i slavenske) sred-
njovjekovne jezične i pismovne 
kulture. Uslijedio je potom u ak. 
godini 2015./2016. nastavni pro-
jekt oblikovanja mobilne apli-
kacije namijenjene studentima 
za lakše svladavanje gradiva iz 
najstarijega (srednjovjekovno-
ga) razdoblja hrvatske književ-
no-jezične povijesti – hrvatsko-
ga glagoljaštva. Rezultat je toga 
projekta virtualna glagoljska en-
ciklopedija – Glagopedija pri-
lagođena Android i Windows, 
odnosno Windows Phone ope-
racijskim sustavima koja je za-
živjela 2017. godine. Ta se apli-
kacija može besplatno preuzeti 
u mrežnim trgovinama Google 
Play i Microsoft. Ono što je po-
sebno važno, u njezinu su obli-
kovanju i razvijanju sudjelovali 
studenti hrvatskoga jezika i knji-
ževnosti – oni kojih se prvih tiče 
sadržaj Glagopedije, te osječki 
studenti elektrotehnike, raču-
narstva i informacijskih tehno-
logija kao programska potpo-
ra. Kako do trenutka kada smo 
se počeli baviti tim projektom 
2015. godine još uvijek nije bio 
prepoznat interes paleoslavista 
i paleokroatista za populariza-
cijom glagoljične sastavnice hr-
vatske jezično-pismovne povi-
jesti putem novih tehnologija, 
odnosno mobilnih aplikacija, 
taj je naš ostvaraj bio jedinstven 
u okviru hrvatske i slavenske fi-
lologije. Napredak tehnologije 
omogućio je da se cjelokupna 
prošlost hrvatskih srednjovje-
kovnih pisama glagoljice i ćirili-

ce podigne na novu razinu i pri-
lagodi vremenu u kojem živimo. 
Gotovo 300 pismovnih spome-
nika iz razdoblja hrvatskoga gla-
goljaštva dobilo je svoju osobnu 
iskaznicu dostupnu jednim kli-
kom umjesto mukotrpnim pre-
traživanjem brojne znanstvene 
literature što omogućuje stu-
dentima da se lakše pripreme 
za kolokvije i ispite ili ponove 
naučeno gradivo. Također, po-
moću aplikacije moguće je na-
učiti osnove pisanja i čitanja 
uglate glagoljice ili jednostavno 
utvrditi na klasičan način steče-
no znanje. Velika prednost sa-
držaja koji postoje u mrežnom 
svijetu jest ta što ih je moguće 
neprestance dopisivati i pobolj-
šavati, pa je tako i s našom Vir-
tualnom glagoljskom enciklope-
dijom na kojoj rad i dalje traje 
u smislu prilagođavanja novim 
e-platformama (uređaji tvrtke 

Apple: iPhone i iPad tablet-raču-
nala, iMac stolna računala i dr.), 
sadržajnoga širenja na latiničnu 
pismovnu sastavnicu hrvatske 
kulture te stalnoga iznovljava-
nja postojećega sadržaja. Virtu-
alno umrežavanje potaknulo je 
i nova suradnička umrežavanja 
u daljnjem razvijanju i usavr-
šavanju aplikacije u koja su od 
2017. godine uključeni neki pro-
fesori i studenti FFOS-ova Od-
sjeka za informacijske znanosti 
te profesori i studenti Instituta 
za slavensku filologiju Šleskoga 
sveučilišta u Katowicama koji 
su sadržaj aplikacije preveli na 
poljski jezik.
Da je riječ o uspješnom približa-
vanju filoloških i kulturoloških 
sadržaja koji se tiču srednjega 
vijeka studentima i široj javnosti 
uz pomoć digitalnih tehnologija, 
svjedoči i već spomenuta Držav-
na nagrada za znanost u katego-

NASTAVA NEĆE U POTPUNOSTI PRESELITI U 
VIRTUALNI PROSTOR

 t Godina iza nas nametnula je nove trendove te prisilno ubr-
zala digitalizaciju i virtualizaciju cijelog društva. Što vidite 
kao prednosti, a što kao mane mrežne nastave? Mislite li da 
je budućnost visokog obrazovanja neminovno u virtualnom 
prostoru?

Vjerujem da sam jedna od mnogih koji živu nastavu smatraju ne-
zamjenjivom, ali čini se da i održavanje nastave na daljinu može 
biti vrlo uspješno i kvalitetno i za nastavnike i za studente. Poto-
nje pokazuju i svježe studentske ankete prema kojima je provođe-
nje mrežne nastave visoko ocijenjeno što znači da su se svi sudio-
nici nastavnoga procesa uspjeli prilagoditi novim okolnostima, ali i 
da su studenti primili neke druge kvalitetne sadržaje koji izostaju u 
kontaktnoj nastavi. Nastava na daljinu postavlja zahtjevne zadatke i 
pred profesore i pred studente – jer i jedni i drugi moraju najprije 
ovladati odgovarajućim sustavima za organizaciju i provođenje ta-
kve nastave. Valja prilagoditi i nastavne materijale novom mediju, 
osmisliti načine polaganja ispita što zahtijeva dodatan napor za na-
stavnike. Mrežna nastava zahtijeva i veći angažman studenata u is-
punjavanju brojnih nastavnih zadataka. S druge strane – učionica je 
tamo gdje postoji internetska mreža što omogućuje veću fleksibil-
nost za sve sudionike nastavnog procesa. Kod mnogih je studenata 
mrežna nastava povećala produktivnost, smanjila izostanke…
Vjerujem da se nastava i obrazovanje nikada neće u potpunosti pre-
mjestiti u virtualni prostor iako u svijetu već dugo postoje brojni 
uspješni online studiji. Ljudski kontakt i živa interakcija u kojoj jedni 
drugima gledamo u oči te iz gesta i mimike iščitavamo i ono što se je-
zikom ne izriče – pa se po tom ravnamo i prilagođavamo predavanje 
– nezamjenjivi su, ali u kombinaciji s povremenom nastavom na da-
ljinu podižu kvalitetu obrazovnog procesa za sve njegove sudionike.

riji popularizacije i promidžbe 
znanosti koja je mojoj asistenti-
ci i meni dodijeljena 2018. godi-
ne među ostalim i za Glagopedi-
ju. I prilikom oblikovanja svoje 
nove knjige o glagoljici – Nova 
vita glagolitici vodila sam raču-
na o uronjenosti naših studena-
ta u digitalne tehnologije pa sam 
ju cijelu premrežila QR kodovi-
ma kako bi se mogla dočitavati 
uz pomoć pametnih telefona.
Danas u Hrvatskoj osim Glago-
pedije postoje i brojni drugi di-
gitalni posrednici sadržaja koji 
se tiču srednjovjekovne hrvat-
ske jezične i pismovne kulture – 
bogata digitalizirana građa koja 
osigurava susret s originalnim 
srednjovjekovnim tekstovima, 
ali i, primjerice, brojne obrazov-
ne igre i kvizovi za učenje gla-
goljice koji se mogu pronaći na 
stranicama Staroslavenskoga in-
stituta i sl.

Ljudski je jezik  
prostor kreacije

 t U rujnu 2020. godine bili 
ste dio organizacijskog odbo-
ra Znanstveno-stručnog sku-
pa Računalno jezikoslovlje i 
Zlatna formula hrvatskoga 
jezika, u zajedničkoj organi-
zaciji Odjela za matematiku 
i Filozofskog fakulteta. Mo-
žete li nam pojasniti koja je 
bila svrha toga interdiscipli-
narnog skupa, koje ste izla-
gače okupili te što su njegovi 
ishodi? Koje su poveznice pri-
rodnoga i računalnoga jezi-
ka, odnosno čovjeka i stroja 
u osvit novog doba kojim će 
dominirati umjetna inteli-
gencija?

Znanstveno-stručni skup Ra-
čunalno jezikoslovlje i Zlatna 
formula hrvatskoga jezika (ča–
kaj–što) u rujnu prošle godine 
u virtualnom je okružju okupio 
hrvatske stručnjake za računal-
no jezikoslovlje, dijalektologe, 
istraživače povijesti hrvatskoga 
jezika i metodičare koji se bave 
istraživanjem povezanosti hr-
vatskih narječja na svim jezič-
nim razinama te kontrastivnim 
pristupom njihovu podučavanju 
u školama. Zlatna formulu hr-
vatskoga jezika (ča–kaj–što), kao 
nematerijalno kulturno dobro 
upisano na Listu nematerijalnih 
kulturnih dobara Republike Hr-
vatske, predstavljena je preko 
sintaktičko-semantičkog mrež-
noga okvira koji je već bio us-
postavljen za standardni hrvat-
ski jezik. Izlaganja jezikoslovaca 
– dijalektologa i povjesničara 
jezika te metodičara – pokaza-
la su da Zlatna formula pokriva 
svu dijalekatsku raznolikost, ali 
i povijest hrvatskoga jezika sa 
svim trima stilizacijama počevši 
od fonologije, preko leksika do 
sintakse. S druge strane, struč-
njaci za računalno jezikoslovlje, 
discipline koja kao programska 
podrška omogućava računalnu 
obradu prirodnog jezika, po-
kušali su odgovoriti na pitanje 

kako postići da se ujedinjujuća 
snaga Zlatne formule oživotvo-
ri kroz oblikovanje relevantnih 
računalnih korpusa dijalektalne 
i povijesnojezične građe te brzu 
i preciznu obradu podataka.
Prema mojem mišljenju, najve-
ća razlika između prirodnoga i 
umjetnoga jezika počiva u krea-
tivnosti i emociji. Ljudski je jezik 
kao imanentno čovjekovo svoj-
stvo prostor kreacije i simbolič-
kog izražavanja, medij koji po-
sreduje emociju, koji ima zvuk, 
koji je slika. Računalni jezici po-
čivaju na zadanim algoritmima 
iz kojih nema „kreativnih skre-
tanja“, već su programirano 
usmjereni na rješavanje kakvog 
zadatka. Vjerujem da će umjetni 
jezici zapravo uvijek biti u službi 
prirodnih i pridonositi njihovu 
dubljem upoznavanju.

 t Kao v. d. prodekanice za 
razvoj i poslovanje Filozof-
skog fakulteta Osijek, što 
nam možete reći o budućem 
razvojnom smjeru fakulteta?

Razvojni smjer Filozofskoga fa-
kulteta upravo se razrađuje i 
zacrtava za sljedeće petogodiš-
nje razdoblje jer smo u proce-
su izrade nove Strategije (2021. 
– 2025.). I dalje ćemo biti posve-
ćeni podizanju razine kvalitete 
studiranja i rada na našoj usta-
novi, tom „sveučilištu u malom“ 
kako nas se često naziva u okviru 
osječkoga Sveučilišta zbog broj-
nosti studijskih programa i mo-
gućnosti njihova međusobnog 
kombiniranja te brojnih progra-
ma cjeloživotnoga obrazovanja. 
Radit ćemo kao i do sada na po-
ticanju znanstvenoga i stručnog 
rada, ulaganju u ljudske resur-
se i znanstvenu infrastrukturu, 
unaprjeđivanju funkcionalnosti 
učioničkih i uredskih prostora, 
proširenju fakultetske knjižnice, 
organiziranju prostora za druže-
nje i relaksaciju. Što je najvažni-
je, nastavit ćemo predano raditi 
na oblikovanju pozitivne klime 
u kojoj će sve navedeno – i više 
od toga – biti moguće ostvariti. 
Cilj nam je da se svi naši studen-
ti i djelatnici osjećaju kao uvaže-
ni članovi velike FFOS-ove obi-
telji u kojoj se cijeni doprinos 
svakoga njezina člana.
Međutim, najprije ćemo zaklju-
čiti prethodnu akademsku i ka-
lendarsku godinu, kako smo to 
uobičajili unatrag dvije godine 
– novim INFFOS-om, biltenom 
o radu fakulteta u navedenom 
razdoblju. Kao jedna od najsta-
rijih sastavnica Sveučilišta J. J. 
Strossmayera, Filozofski je fa-
kultet s ovom godinom zako-
račio u 60. obljetnicu svojega 
postojanja što ćemo svakako do-
stojno obilježiti – bilo virtualno 
ili, kada to prilike budu dopu-
štale, uživo. Zasigurno ćemo na 
jedan od navedenih načina odr-
žati i Noć FFOS-a, manifestaci-
ju koju smo utemeljili 2019. go-
dine u cilju promocije fakulteta, 
u prvome redu među populaci-
jom srednjoškolskih učenika, ali 
i šire.
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STUDENTSKA ANKETA KAO (NE)OBJEKTIVAN POKAZATELJ 
KVALITETE NASTAVE NA VISOKIM UČILIŠTIMA

prof. dr. sc.  
Loretana FARKAŠ  

prorektorica za nastavu  i studente

U sustavu visokog obrazovanja u Re-
publici Hrvatskoj Zakonom su pro-
pisani i opisani postupci vanjskog 
vrjednovanja visokih učilišta, dok 
su unutarnji sustavi u osiguravanju 

i unaprjeđivanju kvalitete visokih učilišta ure-
đeni internim aktima visokog učilišta. To znači 
da danas ne postoji jedinstven obrazac unutar-
njeg vrjednovanja kvalitete nastave na visokim 
učilištima. Zbog različitih modela vrjednovanja 
nastavnog rada u sustavu visokog obrazovanja, 
ne postoje temelji kako bi se napravila objek-
tivna usporedba studentskoga vrjednovanja 
nastavnog rada među različitim sveučilišnim 
ustanovama.
Najraširenija metoda procjene nastavnog rada 
jest studentska anketa. Smisao je anketiranja 
studenata prikupiti povratne informacije o 
radu nastavnika, kvaliteti njegova rada, usva-
janju ishoda učenja te poticanje nastavnika 
na unaprjeđenje i poboljšanje svojega rada, a 
posebno je važno stvoriti uvjete za objektivnu 
mjerljivost nastavničkog rada iz vizure stude-
nata. Nastavniku je posebno bitna povratna in-
formacija studenata koja mu pomaže unaprije-
diti nastavni proces.
Koliko je studentska anketa dovoljno objekti-
van i mjerljiv alat za ocjenu nastavnog rada, pi-
tanje je o kojem se stalno raspravlja. Glavnim 
nedostatkom studentskih anketa smatra se od-
govarajuća zastupljenost elemenata procjene. 
Naime, učenje je hipotetski konstrukt za koji 
ne postoji jedan pokazatelj i valjanost dimen-

zija vrjednovanja studenata. Osim toga, nasta-
va je vrlo složena aktivnost koja povezuje više 
sastavnica poput organizacije, jasnoće, entuzi-
jazma, interakcije i dr.

Studentska anketa na UNIOS-u

U Republici Hrvatskoj ne postoji ujednačen i 
jedinstven sustav anketiranja studenata, a te-
meljne su razlike u metodama prikupljanja i 
obrade informacija, vremenu provedbe anke-
te, strukturi, broju i sadržaju pitanja. Neka vi-
soka učilišta ankete provode u elektroničkom 
obliku, a neka se još uvijek služe metodom 
olovke i papira. Razlika je i među samim sve-
učilištima jer neka sveučilišta nemaju jedin-
stvenu sveučilišnu anketu, već svaka sastavni-
ca provodi anketiranje prema svojim internim 
pravilnicima.
Sveučilište Josipa Jurja Strossmayera u Osijeku 
prvo je sveučilište u Republici Hrvatskoj koje je 
počelo sustavno provođenje Jedinstvene sveu-
čilišne studentske ankete. Anketiranje je zapo-
čelo 2006. godine i tada su studenti vrjednova-
li samo predmete i nastavnike prvog semestra 
studija. Tijekom sljedećih godina na prijedlog 
studenata, nastavnika, sveučilišnih sastavnica i 
Sveučilišta studentska se anketa postupno mo-
dificirala. Provođenje ankete u elektroničkom 
obliku djelomice je započelo 2007. godine, a 
danas se anketa u cijelosti provodi u elektro-
ničkom obliku. U izradi, oblikovanju i obradi 
anketa sudjeluju stručnjaci s Fakulteta elektro-
tehnike, računarstva i informacijskih tehnolo-
gija, Filozofskog fakulteta i Odjela za matema-
tiku. Od 2015. godine, a na temelju dotadašnjih 
analiza, Centar za unapređenje i osiguranje 

kvalitete visokog obrazovanja, u suradnji s 
Upravom Sveučilišta, promijenio je izgled i sa-
držaj anketnog upitnika. Izmjene su se odnosi-
le na smanjenje ukupnog broja pitanja pri ocje-
ni nastavnika, uvedena su pitanja o važnosti 
kolegija za buduću karijeru i redovitost poha-
đanja nastave studenata. Novina su bila i pita-
nja vezana uz moguće slučajeve diskriminacije 
ili bilo kojeg oblika zlostavljanja.
Pristupanje studenata anketiranju na UNIOS-
u u posljednjih pet godina pokazuje ujednače-
nost u ispunjavanju anketnih upitnika, a pro-
sječna ocjena kojom su ocijenjeni nastavnici 
vrlo je visoka.

Budući da je svrha studentske ankete pružiti 
nastavniku uvid u anonimne ocjene njegova 
rada od strane studenata, pretpostavka je da 
će nastavnik analizirati eventualne primjedbe 
i nedostatke te da će mu studentske primjed-
be i prijedlozi pomoći unaprijediti svoj rad. Če-
sto se postavlja i pitanje objektivnosti rezultata 
studentskoga ocjenjivanja nastavnika, a naj-
češće se pokušava povući poveznica između 
procjene težine predmeta i prosječne ocjene 
nastavnikova rada. I dok sastavnice osječkog 

Sveučilišta u svojim analizama ne uočavaju da 
postoji takva uvjetovanost, neka istraživanja 
upućuju na to da postoji značajna povezanost 
između procjene težine predmeta i prosječne 
ocjene nastavnika. Istraživanja također poka-
zuju povezanost između pripremljenosti na-
stavnika za nastavu i angažmana studenta na 
predmetu, povezanost između jasnoće i razu-
mljivosti izlaganja nastavnika s angažmanom 
studenata na kolegiju.
Ono što bi svakako trebalo unaprijediti jest oz-
biljnija analiza rezultata anketnih ispitivanja 
sveučilišnih sastavnica. Ako postoje otkriveni 
stalni problemi, trebalo bi uložiti trud u rad s 
nastavnicima i omogućiti im stručno osposo-
bljavanje kako bi unaprijedili svoje nastavnič-
ke vještine. U konačnici, studenti moraju vidje-
ti da je nastavnik otklonio moguće propuste i 
nedostatke te bi u tom smislu valjalo poštovati 
studentske ocjene nastavnoga rada.
Pitanja koja otvaraju smisao provođenja stu-
dentskih anketa vrlo su živa i prisutna na sveu-
čilištima. Iako postoje razlozi koji mogu upući-
vati na to da takav vid vrjednovanja nije uvijek 
u potpunosti mjerljiv i objektivan (npr. težina 
predmeta, povezanost rezultata ankete i ocje-
ne nastavnika u postupku provođenja izbora u 
nastavna/znanstveno-nastavna zvanja te sma-
njivanje kriterija nastavnika), treba naglasiti i 
koristi studentske ankete kako bi se uočili mo-
gući problemi u nastavnom procesu. Isto tako, 
sve ono što studenti ocijene visokim ocjenama 
nastavniku su jasan pokazatelj i potvrda nje-
gova dobrog rada. Studentska anketa, stoga, 
može pridonijeti kvaliteti i unaprjeđenju na-
stavnog procesa, ali ju treba trajno dograđiva-
ti kako bi njezini pokazatelji bili mjerljivi i što 
objektivniji.

Renata BALIČEVIĆ,  
Marija RASONJA,  

Dubravka TRAMPUS

Praćenje kvalitete 
nastavnih aktiv-
nosti izraz je traj-
ne opredijeljenosti 
Sveučilišta Josipa 

Jurja Strossmayera u Osijeku 
za unaprjeđenjem svoje te-
meljne djelatnosti. Zanimanje 
svih dionika (Uprave, nastav-
nika i studenata Sveučilišta) 
pravodobna je povratna in-
formacija o studentskoj pro-
cjeni rada nastavnika na poje-
dinim kolegijima i studijima u 
cjelini.
Sveučilište Josipa Jurja Stro-
ssmayera u Osijeku u svr-
hu vrjednovanja obrazovnog 
procesa kao osnovnom me-
todom koristi se anketom za 
studente. Anketa je jedini na-
čin da se dobiju informacije 
iz pozicije studenata koji kao 
izravni korisnici mogu najbo-
lje procijeniti neke elemente 
kvalitete sveučilišnoga obra-
zovnog procesa.
Osnovna svrha ankete jest po-
vratna informacija nastavniku 
o kvaliteti njegova rada i una-
prjeđivanje kvalitete nastav-
nog procesa, a cilj uočavanje 
problema i pronalaženje nači-
na njihova otklanjanja.
Rezultati analiza temelj su za 
definiranje ili preispitivanje 
politika u domeni obrazova-
nja na Sveučilištu u Osijeku.
Jedinstvena sveučilišna stu-
dentska anketa provodi se ne-
prekidno od 2006. godine. 
U godinama koje su slijedile 
anketa je doživjela promje-
ne i poboljšanja u pogledu 
sadržaja i izgleda kao i u or-
ganizaciji, provedbi, obradi i 
predstavljanju dobivenih re-
zultata.
Centar za unaprjeđenje i osi-
guranje kvalitete visokog ob-
razovanja u okviru vrjed-
novanja nastave provodi 
jedinstvenu anonimnu stu-
dentsku anketu o procje-
ni kvalitete rada nastavnika 
na znanstveno-nastavnim/
umjetničko-nastavnim i na-
stavnim sastavnicama Sveu-
čilišta. Od akademske godine 
2015./2016. prema odredbi 
članka 73. Pravilnika o studi-
jima i studiranju na Sveučili-
štu Josipa Jurja Strossmayera 
u Osijeku ispunjavanje Jedin-
stvene sveučilišne studentske 
ankete postaje obvezno, a po-
tvrda o obavljenoj anketi čini 

dio dokumentacije za upis u 
višu godinu studija. Stoga je 
iste godine uslijedila prilagod-
ba ankete, smanjen je ukupan 
broj pitanja po nastavniku/su-
radniku, a po prvi se put tra-
žilo i mišljenje studenata o 
mogućim slučajevima različi-
tih oblika diskriminacije.
U akademskoj godini 
2019./2020., zbog epidemio-
loške situacije i promijenjenih 
okolnosti uzrokovanih pan-
demijom COVID-19, nastala je 
potreba za prilagodbom pita-
nja koja bi uključila procjenu 
kvalitete nastave na daljinu, 
ponuđenih sadržaja u elektro-
ničkom obliku i kvalitetu ko-

Izlaznost studenata (udio ispunjenosti anketa)

Broj ocijenjenih nastavnika po akademskim godinama

Mogućnost polaganja kolokvija i ispita mrežnim putem

munikacije, a time i izmjenu 
anketnog obrasca koju je odo-
brio Odbor za kvalitetu. Pre-
porukom Senata Sveučilišta 
ponuđen je izvanredan ispit-
ni rok u listopadu čime je pro-
duljen rok za upise u višu go-
dinu studija, a time i vrijeme 
provedbe Ankete (do 31. listo-
pada). Na inicijativu Student-
skoga zbora predloženo je 
uklanjanje pitanja za koja stu-
denti smatraju da nisu rele-
vantna za procjenjivanje rada 
nastavnika, a ujedno se skra-
ćuje vrijeme koje je potrebno 
za ispunjavanje Ankete („Je-
ste li redovito pohađali nasta-
vu kod nastavnika/suradnika, 

Jesu li predmeti koje izvodi 
nastavnik/suradnik važni za 
vašu buduću karijeru?“). Cen-
tar za unaprjeđenje i osigura-
nje kvalitete visokoga obrazo-
vanja proveo je Jedinstvenu 
sveučilišnu studentsku anke-
tu za akademsku 2019./2020. 
godinu u suradnji sa student-
skim službama znanstveno/
umjetničko-nastavnih sastav-
nica i informatičkim timom 
Fakulteta elektrotehnike, ra-
čunarstva i informacijskih 
tehnologija Osijek. Statistič-
ka obrada podataka izrađe-
na je u suradnji s Odjelom za 
matematiku. Anketi su pristu-
pili studenti svih godina sve-

učilišnih i stručnih studija sa 
17 znanstveno/umjetničko-na-
stavnih sastavnica sveučilišta, 
a evaluirali su predmete, na-
stavnike i suradnike u tekućoj 
akademskoj godini.
U anketi je od ukupno 14 
875 studenata koji su mogli 
pristupiti anketi sudjelova-
lo 9 836 studenata, odnosno 
66,124 %. Udio ispunjavanja 
ankete kreće se od 57,297 % 
(Fakultet agrobiotehničkih 
znanosti Osijek) do 77,117 % 
(Fakultet za dentalnu medi-
cinu i zdravstvo). Evaluirano 
je 1 967 nastavnika i suradni-
ka sa svih godina svih studij-
skih programa koji se izvode 

na Sveučilištu, a ukupno su 
studenti ispunili 180 868 an-
keta i time odgovorili na 1 085 
208 pitanja. Studenti su na-
stavnike i suradnike ocjenji-
vali ocjenama od jedan (naj-
lošija ocjena) do pet (najbolja 
ocjena). Postignuta prosječna 
ocjena na razini cijelog Sveu-
čilišta za nastavnike i suradni-
ke iznosi 4,65.
Dodatno valja istaknuti 
kako je u akademskoj godi-
ni 2019./2020., zbog epide-
miološke situacije uzrokova-
ne pandemijom COVID-19, na 
Sveučilištu Josipa Jurja Stro-
ssmayera u Osijeku od sredi-
ne ožujka 2020. godine orga-
nizirana nastava na daljinu. 
Zbog promijenjenih okolno-
sti i organizacije nastave, sa-
stavnice su Sveučilišta krajem 
travnja 2020. godine prove-
le mrežnu anketu za studen-
te preddiplomskih i diplom-
skih sveučilišnih studijskih 
programa u cilju analize i do-
bivanja povratnih informa-
cija o izvođenju nastave na 
daljinu. Anketa je bila u pot-
punosti anonimna. Provede-
nim anketama željelo se utvr-
diti aktualno stanje nastave iz 
perspektive studenata, ana-
lizirati prednosti i nedostat-
ke te na temelju analize do-
bivenih podataka primjereno 
odgovoriti na novonastalu si-
tuaciju. Rezultati ankete po-
kazali su da provedba nastave 
na daljinu zahtijeva značajno 
povećan angažman nastavni-
ka, a i da proces prilagodbe 
drukčijem nastavnom proce-
su zahtijeva dodatno vrijeme 
i organizaciju. Prikupljeni po-
datci omogućili su upravama 
sastavnica i Sveučilištu pla-
niranje i poduzimanje mjera 
koje vode daljnjem unaprje-
đenju kvalitete nastave na da-
ljinu i pomažu u promišljanju 
prilagodbe vrjednovanja is-
hoda učenja te napredovanja 
studenata kroz studij. 
Kao najveći izazov studenti 
ističu organizaciju, proved-
bu i polaganje ispita, a kao 
prednost ističu fleksibilnost 
u pohađanju nastave i ispu-
njavanju njihovih studentskih 
obveza. Zahvaljujući odgovo-
rima studenata, u provede-
nom upitniku dobiven je uvid 
u prednosti nastave na dalji-
nu i moguće nedostatke ta-
kvog oblika studiranja, ali i či-
njenica da nastava na daljinu 
ne može zamijeniti klasičan 
oblik nastave.

TEMA 
BROJA

JEDINSTVENA SVEUČILIŠNA  STUDENTSKA ANKETA

SVEUČILIŠTE OSIGURALO KVALITETU NASTAVE U IZAZOVNOM VREMENU

Prosječna ocjena po sastavnicama

ANALIZA STUDENTSKE ANKETE 
NA FFOS-u

Renata JUKIĆ

Studentska se anke-
ta na Filozofskom fa-
kultetu Osijek pro-
vodi redovito kao 
dio procesa vrjed-

novanja nastave. U tom smi-
slu, sudjelovanje studenata u 
procesu uočavanja kritičnih 
točaka nastavnoga procesa 
iznimno nam je važno kako 
bismo pravodobno reagirali i 
sustavno poboljšavali proces 
i pedagoško-didaktičke kom-
petencije naših nastavnika.
Broj studenata Filozofskoga 
fakulteta koji su pristupili is-
punjavanju ankete u proma-
tranoj 2019./2020. akadem-
skoj godini nešto je manji 
(59,74 %) u odnosu na pret-
hodnu 2018./2019. akadem-
sku godinu (61,56 %).
Prosječna je ocjena nastav-
nika na Filozofskom fakulte-
tu 4,72, što je iznad prosjeka 
Sveučilišta J. J. Strossmaye-
ra (4,65), te je ista u odno-
su na vrijednost ostvarenu u 
prethodnoj godini. Od aka-
demske godine 2011./2012. 
Filozofski fakultet redovi-
to postiže višu vrijednost od 
sveučilišnoga prosjeka. Čak 
108 (od 175 vrjednovanih na-
stavnika) ima prosječnu ocje-
nu višu od prosjeka FFOS-a 

(4,72). Pogledaju li se rezul-
tati uz pojedina pitanja iz 
ankete, i ovdje Filozofski fa-
kultet za akademsku godinu 
2019./2020. bilježi rezultate 

koji su iznad prosječne vri-
jednosti na razini Sveučilišta. 
Najviše ocijenjeni nastavni-
ci imaju prosječnu ocjenu 
5,00, a tek su četiri nastav-

nika ispod prosječne ocje-
ne 4,00 (prosječne ocjene: 
3,99; 3,85; 3,77 i 3,65).
Pitanje o mogućnosti polaga-
nja kolokvija/ispita online za 
vrijeme trajanja karantene u 
proljeće 2020. pokazalo je da 
su se nastavnici Filozofskoga 
fakulteta odlično prilagodi-
li novonastaloj situaciji. Čak 
85,86 % nastavnika omogući-
lo je polaganje kolokvija/ispi-
ta mrežnim putem.
Usporedi li se odnos pro-
sjeka ocjene i uspjeha stu-
denata na Filozofskom fa-
kultetu za akademsku god. 
2019./2020., uočava se da 
studenti rad svojih nastav-
nika ocjenjuju vrlo visokim 
ocjenama, a da uspjeh posti-
gnut na ispitu nema na to bit-
na utjecaja.

ODJEL ZA BIOLOGIJU „ODLIČAN“  
VEĆ PETU GODINU ZAREDOM

Stjepan ĆURČIĆ

Odjel za biolo-
giju Sveučili-
šta Josipa Jurja 
Strossmayera u 
Osijeku svake je 

godine dio Jedinstvene sve-
učilišne ankete koja se pro-
vodi na svim sastavnicama 
Sveučilišta Josipa Jurja Stro-
ssmayera u Osijeku. 
Anketu za akademsku 
2019./2020. godinu studen-
ti su ispunjavali pri upisu 
2020./2021. godine, a anke-
tu je ispunilo 74,09 % stude-
nata Odjela za biologiju te 
tako vrjednovali rad šezde-
set jednog nastavnika i su-
radnika.
Prosječna ukupna ocjena 
Odjela za biologiju iznosi 
4,65 čime je Odjel zadržao 
zavidnu prosječnu ocjenu 
koja već petu godinu zare-
dom prelazi 4,50 od 5,00 
mogućih bodova.
Prema dojmu studenata, na-
stavnici i suradnici Odjela 
za biologiju u ocjenjivanju 
studenata za korektnost su 
dobili ocjenu 4,78, a ocje-
nom 4,81 ocijenjena je do-
stupnost i pristupačnost 
nastavnika i suradnika za 
konzultacije što je i iznad 
sveučilišnog prosjeka. Kva-

liteta i dostupnost nastav-
nih materijala ocijenjeni su 
ocjenom 4,73, razumljivost 
predavanja i vježbi ocjenom 
4,67. Redovitost održavanja 
nastave ocijenjena je ocje-
nom 4,78.
Odjel za biologiju svojim 
kontinuitetom i politikom 
kvalitete i u anketi je poka-
zao visoke standarde rada 
u sustavu znanosti i viso-
kog obrazovanja što je glav-
ni kriterij i u daljnjim aktiv-
nostima i radu ove, brojem 
zaposlenika i studenata 
jedne od manjih, ali viso-
koproduktivne sastavnice 
Sveučilišta Josipa Jurja Stro-
ssmayera u Osijeku koja se 
ističe kvalitetnim nastavnim 
i znanstvenim kadrom te iz-
vrsnom produkcijom dobro 
obrazovanih diplomiranih 
studenata.

Prosječna je ocjena 
nastavnika na  
Filozofskom  

fakultetu 4,72, što je 
iznad prosjeka  
Sveučilišta J. J.  

Strossmayera (4,65)
Prosječna ukupna  

ocjena  Odjela za  
biologiju iznosi 4,65 

čime je Odjel zadržao 
zavidnu prosječnu  

ocjenu koja već  petu 
 godinu zaredom  

prelazi  
4,50 od 5,00  

mogućih bodova.

 l Izvedba nastave u mrežnom modelu omogućena je na 
oko 50 % nastave jer nastava na Odjelu za biologiju kao i u 
većini znanosti u STEM području koncipirana je, osim preda-
vanja, i kroz praktične i laboratorijske vježbe u laboratorijima 
i praktikumima koje se na kvalitetan način ne mogu izvodi-
ti mrežno, nego zahtijevaju prisutnost i aktivno sudjelovanje 
studenata.

Godina Izlaznost 
UNIOS (%)

Prosječna 
ocjena 
UNIOS

2020. 66,12 4,65

2019. 66,15 4,65

2018. 68,57 4,62

2017. 66,93 4,58

2016. 70,28 4,53



10 11Petak, 22. siječnja 2021.GLAS SLAVONIJE Petak, 22. siječnja 2021. GLAS SLAVONIJE

Jedinstvena sveučilišna anketa na 
Akademiji za umjetnost i kulturu 

 u Osijeku

Ines ŠOBOTA,  
Igor TRETINJAK

Tijekom rujna i listo-
pada 2020. godi-
ne na Akademiji za 
umjetnost i kulturu 
u Osijeku provede-

na je Jedinstvena sveučilišna 
studentska anketa za akadem-
sku godinu 2019./2020. U an-
keti je sudjelovalo 436 stude-
nata, odnosno 69,10 posto 
ukupnog broja upisanih stu-
denata, što čini lagani pad od 
1,38 posto u odnosu na pret-
hodnu akademsku godinu 
kada ih je sudjelovalo 70,48 
posto. Nešto je veći pad, pro-
matra li se udio anketiranih u 
odnosu na izlaznost posljed-
njih pet godina, kad je prosjek 
studenata Akademije koji su 
sudjelovali u anketi bio 73,84 
posto. Razloge pada, među 
ostalim, svakako treba tražiti 
i u netipičnosti i brojnim iza-
zovima prošle sveučilišne go-
dine. U anketi je evaluirano 
196 nastavnika i suradnika i 
pripadajućih im kolegija te su 
ukupno ispunjene 6502 anke-

te. Studenti su nastavnike i su-
radnike ocjenjivali ocjenama 
od jedan do pet uz mogućnost 
ne mogu procijeniti. U raspo-
djeli ocjena prevladava ocje-
na pet s 25 008 odgovora što 
čini 76,92 posto. Slijedi ju če-
tvorka s 2 533 odgovora, odno-
sno 7,79 posto ocjene. Ocjena 
tri zaokružena je 1312 puta što 
čini 4,04 posto ukupnih ocje-
na, dvojka je zaokružena 463 
puta, odnosno 1,42 posto, dok 
je ocjena jedan zaokružena 
325 puta što čini 1 posto. Ne-
odlučnih je 8,82 posto, odno-
sno 2 865 puta odgovoreno je 
s ne mogu procijeniti.
Prosječna je ocjena nastavni-

ka i suradnika na razini Aka-
demije 4,74 što ju smješta u 
gornji dom Sveučilišta Josipa 
Jurja Strossmayera u Osijeku 
čiji ukupan prosjek iznosi 4,65 
posto. Zakorači li se u proš-
lost, ovogodišnja ocjena ne-
što je bolja od prosječne ocje-
ne Akademije u posljednjih 
pet godina koja iznosi 4,67 po-
sto kao i od prosječne ocjene 
osječkog Sveučilišta (4,61 po-
sto).
Pogledaju li se pojedinačne 
ocjene, 171 profesor, nastavnik 
i(li) predavač ocijenjen je ocje-
nom odličan (ocjene između 

4,5 i 5), 20 nastavnika ocije-
njeno je ocjenom vrlo dobar 
(ocjene između 3,5 i 4,49), če-
tiri nastavnika dobila su ocje-
nu dobar (između 2,5 i 3,49), 
a jedna je osoba ocijenjena ne-
gativnom ocjenom.
Što se tiče pojedinih tema, po-
kazuje se da su studenti vrlo 
zadovoljni dostupnošću pro-
fesora na konzultacijama (pro-
sječna ocjena 4,731), nastav-
nim materijalima i njihovom 
dostupnošću (prosječna ocje-
na 4,729), jasnoćom i razumlji-
vošću predavanja (prosječna 
ocjena 4,692), redovitošću na-
stave (prosječna ocjena 4,749) 
kao i korektnošću ocjenjivanja 
(prosječna ocjena 4,776). U 
svim je tim kategorijama AUK 
nešto iznad prosjeka Sveučili-
šta.
Ove godine uvedeno je dodat-
no pitanje o mogućnosti mrež-
nog polaganja kolokvija/ispita 
za vrijeme trajanja karantene. 
Studenti su sa 70,82 posto od-
govorili potvrdno, dok je 29,18 
posto ispitanika odgovorilo 
negativno što pokazuje brzu 
prilagodbu Akademije izvan-
rednim situacijama, ali i smje-
šta ju u gornji dom Sveučilišta 
gdje je 59,87 posto odgovora 
bilo potvrdno, a 37,38 posto 
negativno.
Zaključno, sudeći po anketa-
ma, profesori i nastavnici Aka-
demije za umjetnost i kulturu 
u Osijeku odlično su se snašli u 
vrlo izazovnoj studentskoj go-
dini, zadržali kvalitetu rada te 
se vrlo uspješno prilagodili no-
vim situacijama te radu u vir-
tualnom okruženju.

U anketi je evaluirano 
196 nastavnika i surad-
nika i pripadajućih im 
kolegija te su ukupno 

ispunjene 6502 ankete

Studentska anketa Katoličko- 
bogoslovnog fakulteta u Đakovu

Antonija PRANJKOVIĆ

Katolički bogoslovni fakultet u Đakovu 
od početka provedbe Jedinstvene sve-
učilišne studentske ankete svake je go-
dine iznimno zadovoljan ostvarenim 
rezultatima koji su rezultat predanoga 

rada nastavnika te praćenja, osiguravanja, a na kon-
cu i unaprjeđenja kvalitete visokoga obrazovanja i 
znanstvene djelatnosti.
Na Katoličkom bogoslovnom fakultetu u Đakovu u 
anketi za akademsku godinu 2019./2020. sudjelovalo 
je 71,43 % studenata. Vrjednovana su 33 nastavnika i 
suradnika sa svih godina integriranoga preddiplom-
skog i diplomskog filozofsko-teološkog studijskog 
programa koji se izvodi na sastavnici, a ukupno su 
studenti ispunili 890 anketa.
Kategorije su pitanja kojima su studenti vrjednova-
li nastavnike i suradnike ocjenom: dostupnost za 
konzultacije, kvaliteta i dostupnost materijala, razu-
mljivost i jasnost predavanja/vježbi, redovitost odr-
žavanja nastave/vježbi i korektnost pri ocjenjivanju. 
Rezultati su unutar pojedine kategorije sljedeći:

1. Dostupnost nastavnika/ 
suradnika za konzultacije                                   4,827
2. Kvaliteta i dostupnost materijala                       4,810
3. Razumljivost i jasnost predavanja/vježbi        4,757
4. Redovitost održavanja nastave/vježbi             4,795
5. Korektnost nastavnika/ 
suradnika pri ocjenjivanju                                        4,813

Prosječna ocjena svih nastavnika u posljednje tri go-
dine raste (2017.: 4,73), (2018.: 4,72) (2019.: 4,760). 
KBF-ovi nastavnici u ovoj anketi ocijenjeni su ocje-
nom 4,801 te je time Katolički bogoslovni fakultet u 
Đakovu najbolje ocijenjena sastavnica Sveučilišta Jo-
sipa Jurja Strossmayera u Osijeku.
Ekstremi ocjena nastavnika (odnos ocjene najlošije i 
najbolje vrjednovanog nastavnika) nisu toliko uočlji-
vi: najlošije vrjednovan nastavnik KBF-a ocijenjen je 
ocjenom 4,0 (2019.: 4,35), (2018.: 4,06), (2017.: 4,08), 
a najbolje vrjednovan nastavnik ocijenjen je ocjenom 
5,0 (2019.: 4,95), (2018.: 4,93), (2017.: 4,5). U tom smi-
slu KBF na razini Sveučilišta uz FDMZ i Odjel za fi-
ziku ima najvišu ocjenu za najlošije ocijenjenog na-
stavnika.
Izlaznost studenata u posljednjih nekoliko godina 
blago opada, (2017.: 76,39 %), (2018.: 75,35 %), (2019.: 
77,12), a u ovoj anketi KBF ima veću izlaznost u odno-
su na sveučilišni prosjek (66,12 %) te je KBF na 5. mje-
stu s izlaznošću od 71,43 %.
S obzirom na novonastalu epidemiološku situaciju, u 
anketu je uvršteno dodatno pitanje o mogućnosti po-
laganja kolokvija/ispita za vrijeme trajanja karantene 
s mogućim odgovorima DA (79,33 %) ili NE (20,67 %).
Od prošle akademske godine ponovno je ispitivana 
korelacija odnosa dobivenih i danih ocjena, odnosno 
je li visina ocjene nastavnika uvjetovana rezultatom, 
odnosno ocjenom dobivenom na ispitu. Zaključak na 
razini Sveučilišta isti je kao i na razini Fakulteta, ne 
postoji uvjetovanost između uspjeha na ispitu i ocje-
ne nastavnika.
Iz tablice koja slijedi čitaju se rezultati studentskog 
vrjednovanja kvalitete nastavnika i uvjeta studiranja 
s obzirom na izvođenje studijskoga programa, uspo-
ređujući rezultate ove s rezultatima KBF-a iz prethod-
ne ankete te u odnosu na prosječnu ocjenu na razini 
Sveučilišta. Posljednji stupac donosi poziciju Fakulte-

ta u odnosu na pojedinačne rezultate fakulteta i odje-
la osječkoga sveučilišta.
Ukupan je broj studentskih komentara 120, od toga 
je 109 (91 %) pozitivnih, devet (8 %) komentara odno-
si se na studentsku percepciju težine, zahtjevnosti i 
monotonosti predavanja. Dva (1 %) su komentara ne-
svrstana (ne odnose se na vrjednovanog profesora).

Rezultati učestalosti i oblika pojavnosti 
neželjenih oblika ponašanja

Na temelju zahtjeva europskih direktiva i primjera 
dobre prakse u anketu su uvrštena i pitanja o diskri-
minaciji, uznemiravanju i neželjenim ponašanjima 
bilo da su studenti bili izravno pogođeni takvim po-
našanjima ili su svjedočili takvim ponašanjima.
Konkretno, pitanja su se odnosila na istraživanje ne-
povoljnijega položaja pojedinca u odnosu na druge 
studente, a da sa sigurnošću student može tvrditi da 
je to bilo zbog nacionalne ili etničke pripadnosti, vje-
roispovijesti, spola, tjelesnih karakteristika ili invali-
diteta, seksualne orijentacije, bračnog ili imovinskog 
statusa, političke ili vrijednosne orijentacije, potom 
na uznemiravanje zbog istih navedenih razloga, za-
tim na pojavnost nepoželjnih ponašanja seksualne 
naravi (verbalna ili neverbalna) te na koncu svjedo-
čenje neželjenim ponašanjima koja su nastala u od-
nosu s nastavnicima, suradnicima, administrativnim 
ili drugim osobljem. Na cijelom Sveučilištu 144 stu-
denta (1,48 %) (42 studenta i 102 studentice) izjavila 
su da su u nepovoljnijem položaju u odnosu na dru-
ge studente zbog nacionalne ili etničke pripadnosti, 
vjeroispovijesti, spola, tjelesnih karakteristika ili in-
validiteta, seksualne orijentacije, bračnog ili imovin-
skog statusa, političke ili vrijednosne orijentacije. Ka-
tolički bogoslovni fakultet u Đakovu dijeli posljednje 
mjesto s Odjelom za fiziku. Jedna se studentica KBF-
a izjasnila potvrdno te unutar studentske populacije 
Fakulteta obuhvaća 1,54%.
Osamdeset pet studenata (0,87 %) Sveučilišta J. J. 
Strossmayera u Osijeku (23 studenta i 62 studentice) 
izjavilo je da je bilo uznemiravano (misleći na neže-
ljeno ponašanje bilo koje vrste usmjereno prema stu-
dentu) na osnovi nacionalne ili etničke pripadnosti, 
vjeroispovijesti, spola, tjelesnih karakteristika ili in-
validiteta, seksualne orijentacije, bračnog ili imovin-
skog statusa, političke ili vrijednosne orijentacije, ali 
nitko od studenata KBF-a nije se pozitivno izjasnio u 
toj kategoriji.
Pedeset pet studenata (0,57 %) Sveučilišta J. J. Stro-
ssmayera u Osijeku (9 studenata i 46 studentica) izja-
vilo je da je bilo izloženo neželjenom ponašanju (ver-
balnom ili neverbalnom) seksualne naravi. Katolički 
bogoslovni fakultet u Đakovu dijeli pretposljednje 
mjesto s Odjelom za kemiju i Odjelom za fiziku. Jed-
na studentica Fakulteta izjasnila se potvrdno u ovoj 
kategoriji što čini udio od 1,54 % u vlastitoj student-
skoj populaciji.
Sto sedamdeset osam studenata (1,83 %) Sveučilišta 
J. J. Strossmayera u Osijeku (41 student i 137 studenti-
ca) izjavilo je da je svjedočilo neželjenom ponašanju 
za koje odgovorno mogu tvrditi da je diskriminaci-
ja, uznemiravanje ili uznemiravanje seksualne nara-
vi. Katolički bogoslovni fakultet u Đakovu dijeli po-
sljednje mjesto s Odjelom za fiziku. Dvije studentice 
KBF-a potvrdno su odgovorile da su svjedočile neže-
ljenom ponašanju za koje odgovorno mogu tvrditi da 
je bilo diskriminacija što čini udio od 3,08 % u vlasti-
toj populaciji studenata.

Anketna pitanja
Ocjena 
KBF-a 

18./19.

Ocjena 
KBF-a 

19./20.

Usporedba Ocjena 
Sveučilišta 

19./20.

KBF u  
odnosu na  
Sveučilište

Rang u odnosu 
na druge  

sastavnice

Nastavnik je dostupan  
za konzultacije

4,81 4,827 4,79 1.

Kvaliteta i dostupnost 
materijala

4,74 4,810 4,75 1.

Nastavnik izlaže na jasan 
i razumljiv način

4,69 4,757 4,73 1.

Redovitost održavanja 
nastave

4,89 4,795 4,81 3.

Korektnost  
pri ocjenjivanju 

4,77 4,813 4,79 1.

PSIHOLOŠKO SAVJETOVALIŠTE

DEPRESIJA
Tea MAGDIĆ,  

Ana KURTOVIĆ

N a globalnoj ra-
zini više od 300 
milijuna ljudi 
pati od nekog 
oblika depresiv-

nog poremećaja. Aktualna 
pandemija svakako je dopri-
nijela povećanju depresiv-
nih simptoma i poremećaja 
što potvrđuju mnoga istraži-
vanja. Osim toga, Hrvatsku 
su u kratkom roku pogodila 
dva potresa koja su uzroko-
vala velik stres, često i trau-
mu, što dodatno povećava 
rizik za depresivne reakci-
je. Blagdani, također, mogu 
biti teško razdoblje osobama 
koje pate od depresije ili su 
u riziku da razviju depresiv-
ne simptome. Upravo je zato 
važno raditi na osvješćivanju 
i educiranju javnosti o de-
presivnim simptomima i po-
remećajima jer prepoznava-
nje je depresije prvi korak u 
njezinu liječenju. A liječiti se, 
svakako, može.

 t Što je depresija?

Depresivni je poremećaj sta-
nje koje značajno utječe na 
tjelesno i psihološko funkci-
oniranje pojedinca, a može 
trajati tjednima, mjeseci-
ma ili godinama. Depresivni 
simptomi očituju se u našim 
emocijama, mislima, pona-
šanju, tjelesnom funkcioni-
ranju, motivaciji, odnosno 
utječu na ukupno svakod-
nevno funkcioniranje. Odre-
đuju je stalni osjećaji tuge i 
bezvrijednosti te gubljenje 
interesa za razne aktivnosti u 
kojima je osoba dotad uživa-
la. Česte su i crne misli o svi-
jetu i budućnosti, nemoguć-
nost koncentracije, manjak 
energije, neopravdani osje-
ćaji krivnje, nemogućnost 
doživljaja zadovoljstva kao i 
misli o samoubojstvu. U ne-
kim slučajevima osoba može 
patiti od nesanice, a u nekim 
slučajevima može pretjerano 
željeti spavati. Ponekad će 
razvoj depresije utjecati na 
povećanje teka i povećanje 
tjelesne mase, a nekad će do-
prinijeti gubitku teka. Una-
toč osjećajima bespomoćno-
sti, depresivna osoba pomoć 
može potražiti u obliku psi-
hoterapije ili farmakotera-
pije, a često i kombinacijom 
obaju oblika terapije. Depre-
sija nije znak osobne slabosti 
ili stanje koje trebamo igno-
rirati i čekati da ono prođe. 
Ta vrsta poremećaja mijenja 
naše svakodnevno funkcioni-
ranje i može se pojaviti kod 
svakoga, u različitim trenut-
cima u životu.

 t Što uzrokuje depresiju?

Ne postoji jedan jasan uzrok 
na koji možemo pokazati 
prstom – depresija je rezul-
tat različitih genetskih, bio-
loških, psiholoških i okolin-
skih čimbenika. Na razvoj 
depresivnog poremećaja 
mogu utjecati dugotrajan 
stres i promjene u društve-
nim odnosima kao i veliki ži-
votni događaji (gubitak vo-
ljene osobe, gubitak posla 

i sl.). Neki životni događa-
ji mogu povećati ili smanjiti 
vjerojatnost razvoja depre-
sivnog poremećaja. Primje-
rice, obiteljsko zlostavljanje 
ili zanemarivanje mogu po-
većati vjerojatnost, a sigurna 
obiteljska okolina i odrasta-
nje mogu smanjiti tu vjero-
jatnost. Događaji poput pri-
rodne katastrofe i gubitka 
doma zasigurno će imati va-
žan učinak na naše mental-
no zdravlje, stoga može po-
većati vjerojatnost nastanka 
depresije. Na takve stvari u 
našem životu često ne mo-
žemo utjecati, no možemo 
na vrijeme prepoznati neke 
znakove i potražiti pomoć. 
Također, postoje osobni čim-
benici koji mogu povećava-
ti rizik za depresiju ili štititi 
od nje. Samopoštovanje, vje-
štine suočavanja sa stresom, 
samoregulacija, socijalne 
vještine, način razmišljanja 
o sebi, svijetu i budućno-
sti čimbenici su povezani s 
depresivnim simptoma. Još 
važnije, sve su to čimbeni-
ci na koje se jako uspješno 
može utjecati u terapijskom 
procesu što može dovesti do 
bitnog olakšanja simptoma.

 t Kako prepoznati simp-
tome depresije?

Depresivni poremećaji 
uglavnom uključuju dugo-
trajno tužno ili anksiozno 
raspoloženje ili osjećaje pra-
znine, bespomoćnosti, bez-
vrijednosti i krivnje. Osobe 
koje pate od depresije če-
sto gube interes za hobije 
i aktivnosti te imaju manje 
energije, osjećaju se umor-
no ili „usporeno“, a mogu 
imati poteškoća s koncen-
tracijom, pamćenjem ili od-
lučivanjem. Usto, moguće je 
da osoba osjeća nemir i iri-
tabilnost u svakodnevnim 
situacijama. Neki će ljudi 
proživjeti manje, neki više 
simptoma, a intenzitet i tra-
janje simptoma mogu se ra-
zlikovati od osobe do osobe. 
Simptomi depresije mogu 
se pojaviti kod svakoga, no 
neće kod svakoga dugo po-
trajati ili značajno utjecati 
na život te osobe. Ako traju 
dulje od dva tjedna i ometa-
ju naš poslovni i obiteljski ži-
vot ili utječu na naše obrazo-
vanje, potrebno je potražiti 
pomoć. Važno je primijetiti 
promjene u svakodnevnom 
funkcioniranju i potražiti 
pomoć stručnjaka na vrije-
me jer za depresiju postoji 
terapija.

 t Što nije depresija?

Pojmom depresija danas se 
često i razbacujemo. Nakon 
stresnog dana, pri učenju za 
ispit ili nakon svađe s bliskom 
osobom, neki će reći: „Danas 
sam baš depresivan!“, no to 
ne znači da je osoba razvila 
depresivni poremećaj. Mož-
da smo samo tužni, razoča-
rani ili nemotivirani – daj-
mo toj emociji njezino pravo 
ime. Tuga i nemotiviranost 
mogu biti simptomi depre-
sije, no nisu isto i potrebno 
ih je međusobno razlikovati. 
Ako ih ne možemo razlikova-
ti, može se dogoditi da igno-
riramo ozbiljno psihološko 
stanje (kao što je depresija) 
ili pretjerano reagiramo na 
uobičajeno emocionalno sta-
nje (kao što je tuga). Tugu, 
nemotiviranost i razočarenje 
osjetit ćemo sigurno često ti-
jekom života, no ti su osjeća-
ji privremeni. Možda ćemo se 
tako osjećati na trenutak, na 
sat ili nekoliko dana. Ipak, ti 
osjećaji neće se nužno preli-
ti u sva područja našeg živo-
ta i imati negativan dugoročni 
utjecaj kao što je to slučaj kod 
depresije.

 t Kako pružiti podršku 
osobi depresivnog raspo-
loženja?

Depresivna osoba ne može 
se „samo fokusirati na pozi-
tivno“, „prestati misliti“ na 
to što ju muči, „trgnuti“ se ili 
„jednostavno odlučiti da se 
osjeća bolje“. Također, ona si 
nije „sama kriva“ što se tako 
osjeća niti „voli biti depresiv-
na“. Napominjemo te izraze 
jer su, nažalost, to stvari koje 
depresivne osobe prečesto 
čuju. Osim stručne pomoći, 
depresivnoj osobi potrebna 
je i pomoć bližnjih. Ako zna-
te nekoga tko se bori s depre-
sijom, možete mu reći neke 
od sljedećih stvari: „Tu sam 
za tebe, nisi sam, važan si mi, 
neću te napustiti i dat ću sve 
od sebe da shvatim što proživ-
ljavaš.“ Osim toga, uvijek mo-
žete pitati: „Kako ti mogu po-
moći? Kakvu podršku želiš da 
ti pokažem?“ Nemojte govori-
ti da ima onih kojima je gore 
ili da život nije pravedan, ne 
prebacujte priču na sebe i to 
kako je i vama teško. Nemoj-
te reći da se treba samo do-
bro istrčati ili ispuhati – dajte 
osobi do znanja da ju ozbiljno 
shvaćate i da ćete joj pomoći 
ako ona želi pomoć. Budite 
ono što biste htjeli imati kad 
vama bude teško.

Rezultati Sveučilišne studentske 
ankete na GRAFOS-u

Edita PINTERIĆ

Z adovoljstvo svih di-
onika nesporan je 
dio svakog uspješ-
nog sustava kvali-
tete. Kada je riječ 

o osiguravanju i unaprjeđiva-
nju sustava kvalitete u visokom 
obrazovanju, neupitna je važ-
nost ispitivanja zadovoljstva 
studenata nastavom, nastavni-
cima te resursima koji im sto-
je na raspolaganju tijekom stu-
diranja. S obzirom na današnje 
poimanje definicije student 
centred learning, jasno je da 
visoko obrazovanje treba biti 
usmjereno na studenta i me-
tode kojima se, među ostalim, 
omogućuje moderno i učinko-
vito učenje i podučavanje te 
uvažavanje studenta i njegove 
uloge u obrazovnom procesu. 
Građevinski i arhitektonski fa-
kultet Osijek redovito provodi 
takva ispitivanja prema una-
prijed reguliranim postupci-
ma. Nakon detaljne analize 
prikupljenih podataka, rezul-
tati se koriste za kreiranje mje-
ra poboljšanja i unaprjeđenja 
kvalitete. Osim internih po-
stupaka, Jedinstvena sveučiliš-
na studentska anketa, koja se 
na našem Sveučilištu provodi 
od 2006. godine, dobrodošao 
je i važan pokazatelj zadovolj-
stva studenata našeg Fakulteta 
nastavom i nastavnicima. Po-
sljednjom sveučilišnom anke-
tom obuhvaćeno je ukupno 110 
nastavnika (uključujući vanj-

ske suradnike) koji predaju na 
Fakultetu (od čega 51 nastavnik 
i deset asistenata stalno zapo-
slenih na Fakultetu). Prosječna 
ocjena našeg Fakulteta zado-
voljavajuća je tijekom godina, 
a osobito se povećala u odnosu 
na početnu godinu provođenja 
ankete. 
Također, uočen je i napre-
dak kada su u pitanju kvalite-
ta i dostupnost materijala te 
korektnost u ocjenjivanju što 
svakako prati ulaganja u na-
stavni proces i poticajne mje-
re za nastavnike. Rezultat je to 
napora Fakulteta usmjerenog 
prema tomu da studenti, ali i 
nastavnici shvate važnost i re-
levantnost podataka iz ankete 
za uspješniji razvoj nastavnog 
procesa i odnosa sa studenti-
ma, ali i ulaganja u infrastruk-
turu i dostupne resurse. Pre-
gledom statističkih podataka iz 
ankete, možemo biti zadovolj-
ni ukupnom prosječnom ocje-
nom (4,43) kao i prosječnim 
ocjenama po pitanjima iz anke-
te koje su u rasponu od 4,29 do 
4,55 s najčešće dodijeljenom 

ocjenom odličan (5). Osobito 
smo zadovoljni jer se ocjene 
odnose na akademsku godinu 
u kojoj su nastavnici i studenti 
bili suočeni s velikim izazovom 
održavanja cjelokupne nastave 
mrežno i novim načinom uče-
nja i podučavanja. No svakako 
je cilj iskoristiti rezultate te an-
kete za uočavanje eventualnih 
slabih točaka kada su u pitanju 
nastava i nastavnici te pronala-
ženje načina za daljnja pobolj-
šanja. U konačnici, cilj je ima-
ti studente koji su zadovoljni 
kvalitetom podučavanja i ste-
čenim znanjima te odnosom s 
nastavnicima tijekom studira-
nja. 
Rezultate detaljne analize Sve-
učilišne ankete Uprava Fakul-
teta u suradnji s predstojnici-
ma svih zavoda te Uredom za 
unaprjeđivanje i osiguravanje 
kvalitete visokog obrazova-
nja iskoristit će za donošenje 
mjera poboljšanja u onim se-
gmentima u kojima to smatra 
potrebnim za ostvarenje na-
pretka i povećanje ocjena u bu-
dućim anketama.

Cjepivo protiv 
koronavirusa SARS-CoV-2

Danijela NUJIĆ

U 2020. godini svje-
dočimo pandemiji 
zastrašujućih raz-
mjera koja osim što 
uzima danak u obli-

ku ljudskog života, ostavlja po-
sljedice na cjelokupno zdravlje 
zajednice, zdravstvene susta-
ve, ali i ekonomiju svih država 
svijeta. U takvim okolnostima 
znanstvenicima, zdravstvenim 
djelatnicima, ali i političarima 
i cjelokupnom stanovništvu je-
dina nada i izlaz iz krize posta-
je cjepivo.
Važnost mjera prevencije po-
moću kojih pojedinci sprječa-
vaju zarazne bolesti poznat je 
ljudskom rodu od davnina, a u 
prošlom tisućljeću doživljava 
osobit zamah. Kao kulminacija 
mjera javlja se metoda Edwar-
da Jennera krajem 18. stolje-
ća, a to je imunizacija protiv 
velikih boginja koju smatra-
mo začetkom cijepljenja iako 
su takve metode bile prisutne 
u nekim kulturama (npr. Kini) 
već mnogo ranije.
Od tada svjedočimo razvoju i 
primjeni cjepiva protiv broj-
nih bolesti što postaje iznimno 
kontroliran proces kojim se na-
stoje zadovoljiti izuzetno viso-
ki standardi, osobito u sprje-
čavanju neželjenih ishoda. 
To se ne može tvrditi za same 
početke imunizacije, tj. cije-
pljenja kada negativni ishodi 
nisu bili poznati ni tako dobro 
kontrolirani pa su se događali 
čak i smrtni ishodi. No unatoč 
tomu, stanovništvo je bilo vrlo 
entuzijastično i rado se podvr-
gavalo tom postupku, upravo 
zbog vrlo jednostavne formu-
le odvagivanja štete i koristi, a 
po kojoj je cjepivo u usporedbi 
s mogućnošću obolijevanja, in-
validnosti ili smrti nesumnjivo 
imalo mnogo veću korist u us-
poredbi s rizikom od štete.
Postavlja se pitanje kako to da 
u današnje vrijeme, kada smo 
mnogo precizniji, učinkoviti-
ji i uspješniji u proizvodnji si-
gurnih cjepiva, imamo mnogo 
bolje matematičke sposobnosti 
i pristup informacijama koje 
su nam potrebne za odvagiva-
nje rizika, ipak toliko odvagu-
jemo i sve se češće odlučujemo 
ne cijepiti?
U samom početku pojave bo-
lesti COVID-19 uzrokovane 
novim koronavirusom SARS-
CoV-2 bilo je očigledno o ka-
kvoj se zaraznoj bolesti radi 
te kakvi su razmjeri štete koju 
ona može izazvati. Nije trebalo 
mnogo vremena kako bi znan-
stvenici uvidjeli potrebu za ko-
načnim razvojem učinkovitog 
cjepiva protiv tog virusa što 
im ranije u slučaju pojave nje-
gova mlađeg brata SARS-CoV-1 
i MERS-CoV nije pošlo za ru-
kom, a što se zasigurno može 
pripisati i nedostatku motiva-
cije. Ipak, moramo zrelo pri-
hvatiti koliko su te pandemije 
bile manje ozbiljne te koliko su 
se virusi sporije i manje širili. 
No tu je i drugi ključan čimbe-
nik, a to je dakako i onaj uvi-
jek nezaobilazan – novac. Koja 
bi država u vrijeme pandemije 
SARS-CoV-1 bila toliko entuzi-
jastična uložiti ogromna sred-
stva u razvoj cjepiva? Osobito 
uzimajući u obzir činjenicu da 
popularnost cijepljenja iona-
ko opada. Farmaceutske tvrt-
ke sigurno nisu bile spremne 
na takve poteze jer bi to zna-
čilo njihovo osobno potpisiva-
nje bankrota. Naime, cjepiva 
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zahtijevaju velika financijska 
sredstva, ali i usmjeravanje po-
gona i radne snage u proizvod-
nju s vrlo upitnom isplativo-
šću. Usmjeravanje pogona u 
neki već dobro poznati antihi-
pertenziv koji je u širokoj upo-
rabi ipak se čini mnogo racio-
nalnijim potezom.
No jedno je sigurno, čak i ne-
uspjeli pokušaji nekih entu-
zijasta, humanitaraca, ambi-
cioznih ili kako bismo ih već 
mogli nazvati, polučili su, ako 
već ne konkretnim cjepivom, 
a onda pak nekim saznanjima 
koja smo upravo sada s poja-
vom SARS-CoV-2 mogli kapita-
lizirati. Uz ogromna državna 
financijska sredstva, ali i ulaga-
nja farmaceutskih tvrtki u obli-
ku svojih pogona i radne snage 
došlo je do uspješnih rezulta-
ta, ali za sada samo kod neko-
licine.
U travnju Nature objavljuje da 
je u utrci još nešto više od 90 
kompanija i sveučilišta što je 
već značajno manje od brojke 
s početka 2020. godine. U trav-
nju je oko šest cjepiva započe-
lo s kliničkim istraživanjima. 
Može ih se grupirati na najma-
nje osam tipova s obzirom na 
način djelovanja, a to su ona 
koja koriste (1) inaktivirane ili 
(2) oslabljene viruse, virusne 
vektore koji se (3) repliciraju 
ili (4) ne repliciraju, ona koja 
se koriste nukleinskom kiseli-
nom (5) DNA ili (6) RNA te cje-
piva temeljena na injektiranju 
(7) koronavirusnih proteina ili 
(8) čestica poput virusa (npr. 
vanjska ovojnica virusa).
U Hrvatskoj smo započeli s ci-
jepljenjem BioNTech/Fosun 
Pharma/Pfizerovim cjepivom 
koje je jedno od RNA cjepi-
va, točnije mRNA cjepivo čiji 
je ciljni antigen šiljasti protein 
(engl. spike protein). Upravo je 
ta tehnologija bila vrlo pogod-
na za razvoj cjepiva protiv CO-
VID-19 iako do sada takva cjepi-
va nisu bila u primjeni. Naime, 
s obzirom na to da je riječ o 
cjepivima za koja nisu potreb-
ne tehnike kulture u bioreak-
torima, kako bi bilo primjerice 
s inaktiviranim cjepivom, mo-
guće ih je mnogo brže proizve-
sti. Osim toga, izazivaju mnogo 
robusniji imunološki odgovor i 
bez dodataka adjuvansa poput 
aluminija. Uzimajući u obzir 
hitnost i opseg potreba za cje-
pivom u situaciji pandemije, to 
su osobito pogodne odredni-
ce, stoga ne čudi da je čak ne-

koliko DNA i RNA cjepiva bilo 
u utrci. Još jedno mRNA cjepi-
vo koje ćemo vjerojatno u vrlo 
kratkom roku započeti koristi-
ti u Hrvatskoj jest cjepivo Mo-
derna/NIAID američke kom-
panije, a istog je tipa i cjepivo 
tvrtke Inovio Pharmaceuticals 
koje će tek zatražiti odobrenje.
Nešto je drugačijeg tipa cjepi-
vo također spominjano u me-
dijima, a to je AstraZeneca/
University of Oxford cjepivo 
odobreno u Ujedinjenom Kra-
ljevstvu koje se koristi adeno-
virusnim vektorom koji se ne 
replicira u tijelu cijepljene oso-
be. Takva su i cjepiva američ-
ke kompanije Johnson & John-
son, Sputnik V kao i cjepivo 
korporacije CanSinoBio razvi-
jeno u suradnji s Pekinškim in-
stitutom za biotehnologiju. Sva 
su tri cjepiva u trećoj fazi kli-
ničkog pokusa. Ta cjepiva uz 
pomoć adenovirusa, koji je iz-
mijenjen tako da ne izaziva bo-
lest u primatelju i ne replicira 
se u njegovim stanicama (neke 
druge vrste cjepiva mogu sa-
državati viruse koji se replici-
raju), proizvode neke dijelove 
koronavirusa, primjerice šilja-
sti protein, kako bi on izazvao 
imunološki odgovor.
Među cjepivima koja sadrže 
cjelokupne inaktivirane viruse 
u utrci konkuriraju ono Insti-
tuta za biotehnologiju Wuhan 
i korporacije Sinopharm, za-
tim cjepivo Pekinškog instituta 
za biotehnologiju Sinopharm i 
cjepivo tvrtke Sinovac koja su 
sva tri u trećoj fazi kliničkog 
pokusa.
S razvojem i odobrenjima cje-
piva pojavila su se brojna pita-
nja i nedoumice. Učinkovitost i 
nuspojave cjepiva pod budnim 
su okom javnosti i preostaje 
nam tek vidjeti kakvu će ulo-
gu cjepivo odigrati u razvoju 
pandemije kakvu naši naraštaji 
ne pamte. No jedno je sigurno, 
cjepiva s učinkovitošću iznad 
90 % proizvedena su i to u po-
vijesnom roku od godinu dana 
što je veliko dostignuće. Prvi 
podatci proizišli iz pokusa, ali 
i primjene u općoj populaciji 
ne potkrjepljuju teze teoreti-
čara zavjera. Dugoročne i zaka-
snjele posljedice cijepljenja tek 
nam preostaje vidjeti, ali s ko-
jim lijekom koji uđe u uporabu 
nije tako? No u konačnici, ka-
kve su to posljedice koje mogu 
nadmašiti trenutačnu štetu i 
broj oboljelih, hospitaliziranih 
i preminulih osoba?
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Nagrade Grada Osijeka 
za 2020. godinu

Ivana LAUŠ

T emeljem poticaja od strane Sveučili-
šta Josipa Jurja Strossmayera u Osi-
jeku i jednoglasne odluke Gradskog 
vijeća, Zlatna plaketa Grb Grada Osi-
jeka, svečano je, povodom Dana 

grada 2. prosinca 2020., dodijeljena prof. dr. sc. 
Srećku Tomasu, za izuzetan doprinos u području 
znanosti.
Profesor Tomas od 42 godine radnog staža 33 radi 
na Prehrambeno-tehnološkom fakultetu u Osijeku 
(PTF-u). U tom razdoblju napredovao je od asisten-
ta do redovitog profesora u trajnom zvanju, što je 
postao već 2007. Bio je aktivno uključen u zaštitu 
zaposlenika te u spašavanju znanstvene, nastavne 
i uredske opreme iz prostorija PTF-a na Tenjskoj 
cesti, u razdoblju od 1991. do 1995. Od 1995. bio je 
predsjednik Povjerenstva za preseljenje PTF-a, sa 
6 različitih lokacija u Osijeku, u zgradu bivše vojne 
bolnice u Tvrđi, F. Kuhača 18 i 20. S te pozicije, a 
osobito s pozicije prodekana za nastavu, prodeka-
na za znanost i četiri mandata dekana u razdoblju 
od 1995. do 2008., dao je veliki doprinos u obno-
vi, stabilizaciji, rastu i razvoju PTF-a. Ilustrativna 
je činjenica da je PTF 1996. imao samo 58 zapo-
slenika (od toga samo 15 u znanstveno nastavnim 
zvanjima), a na kraju njegovog četvrtog mandata 
2008. PTF je imao 103 zaposlenika (od toga čak 29 
u znanstveno nastavnim zvanjima i još 8 dr. sc.), 
a 2020. je imao 112 zaposlenika (od toga čak 45 u 

FFOS dvostruki dobitnik priznanja 
 na ovogodišnjem  

PR and Media Days Mostariensis 
Milica LUKIĆ

Odlukom Organizacijskoga odbora međunarod-
ne znanstveno-stručne konferencije PR & Me-
dia Days Mostariensis ovogodišnja je dobitnica 
plakete za izuzetan doprinos razvoju odnosa s 
javnošću, integrirane komunikacije i medija u 
Jugoistočnoj Europi docentica s Odsjeka za in-
formacijske znanosti Filozofskoga fakulteta Sve-
učilišta Josipa Jurja Strossmayera u Osijeku Gor-
dana Lesinger.
Na istom su događaju pobjednice studentske 
sekcije ekipa Filozofskoga fakulteta Sveučilišta 
Josipa Jurja Strossmayera u Osijeku: Matea Arlo-
vić, Lucija Bukvić i Marija Gadžić, s temom „In-
fodemija – utjecaj informacija na percepciju o 
koronakrizi“.
PR Days Mostariensis međunarodna je znan-
stveno-stručna konferencija iz područja odnosa 
s javnošću, integrirane komunikacije i medija. 
Važnost te konferencije naglašena je u znan-
stvenom pristupu jer riječ je o konferenciji koja 
se oslanja na jednu akademsku instituciju. Ta-

Prof. dr. sc. Robert Burns posjetio 
Fakultet agrobiotehničkih 

znanosti Osijek

RENOMIRANI ZNANSTVENIK SVJETSKOGA GLASA U POSJETU 
JEDNOJ OD SASTAVNICA SVEUČILIŠTA JOSIPA JURJA 

STROSSMAYERA U OSIJEKU

Vlatka ROZMAN, Daniel HAMAN

Č lan Međunarodnog savjeta Fa-
kulteta agrobiotehničkih zna-
nosti Osijek, prof. dr. sc. Ro-
bert Burns, u pratnji supruge, 
posjetio je Fakultet gdje je odr-

žao sastanak s Upravnom i suradnicima. 
Na sastanku je bilo govora o angažmanu 
prof. Burnsa na novom diplomskom stu-
diju na engleskom jeziku – ICT u poljopri-
vrednim znanostima te njegovim aktiv-
nostima kao vanjskog suradnika i člana 
fakultetskog Međunarodnog savjeta. Prof. 
Burns izjavio je da je počašćen svojim 
mjestom u Međunarodnom savjetu te je 
izrazio želju pomoći Fakultetu svojim du-
gogodišnjim iskustvom i poznanstvima 
koje je stekao radeći na mnogobrojnim 
projektima u SAD-u, ali i inozemstvu.
Profesor Burns obećao je da će zbog svo-
jeg novog položaja na FAZOS-u mnogo 
češće posjećivati Fakultet i nastojati se 
uključiti u što više aktivnosti.

 l Robert T. Burns profesor je i dekan sastavnice proši-
renog obrazovanja i aktivnosti Sveučilišta Tennessee u 
Sjedinjenim Američkim Državama. Kao dekan uprav-
lja sveučilišnim obrazovnim i terenskim programom 
na razini savezne države koji pomaže osigurati uspjeh 
poljoprivredne industrije Tennesseeja koja ostvaru-
je oko 4,3 milijarde dolara. Osim toga, zadužen je i za 
koordinaciju s lokalnim, državnim i saveznim agencija-
ma u vezi s pitanjima javnog zdravstva i razvoja mladih. 
Osim administrativnih poslova dekana, prof. Burns bavi 
se istraživanjima i programima proširenja na sustavi-
ma za skladištenje i obradu stajskog gnojiva, upravlja-
nju hranjivim tvarima i kvantificiranju emisija plinova iz 
stočarskih i peradarskih sustava. Robert Burns radio je i 
na Fakultetu za poljoprivrednu mehanizaciju i biosu-
stava na Sveučilištu Iowa od 2004. do 2010. godine te 
kao djelatnik Fakulteta za poljoprivrednu mehanizaci-
ju na Sveučilištu Tennessee od 1995. do 2004. godine. 
Prof. Burns diplomirao je poljoprivrednu mehanizaci-
ju, magistrirao inženjerstvo zaštite okoliša i doktorirao 
građevinarstvo na Sveučilištu Tennessee te je ovlašteni 
građevinski inženjer. Robert Burns odrastao je radeći na 
obiteljskoj farmi duhana i goveda Burley u županiji Blo-
unt u saveznoj državi Tennessee.

Izložba „Disneyju u čast i spomen“Svjetlana MOKRIŠ

Izložba „Disneyju u čast i 
spomen“, koja se u Grad-
skoj i sveučilišnoj knjižni-
ci Osijek može pogledati 
tijekom prosinca 2020. i 

siječnja 2021. godine, organizi-
rana je u čast i u spomen čovje-
ku koji je uveseljavao naraštaje 
djece i odraslih, američkom cr-
taču i producentu animiranog 
filma Walteru Eliasu Waltu Di-
sneyju. Simbolično, izložba je 
postavljena upravo u mjesecu u 
kojem je Disney rođen (5. pro-
sinca 1901. godine) i u kojem je 
preminuo (15. prosinca 1966. 
godine).
Walt Disney zasigurno je naj-
zaslužniji za popularizaciju cr-
tanog filma u svijetu, a njegovi 
likovi poput Mickeyja Mousea 
i Donalda Ducka postali su iko-
nama u mnogim zemljama ši-
rom svijeta. Riječ je o različitim 
predmetima koji prikazuju Dis-
neyjeve likove ili imaju sličnost 
s Disneyjevim likom. Skupljanje 

Disneyjevih likova jedan je od 
najpopularnijih hobija na svi-
jetu. Prema statistikama tvrtke 
Walt Disney, svako kućanstvo 
ima u prosjeku 4,8 predmeta 
koji su zaštićeni autorskim pra-
vima tvrtke Disney.

Na izložbi su predstavljeni pred-
meti zbirke u vlasništvu kolek-
cionara i organizatora izložbe 
Stjepana Kadovića, mag. oec., 
koji su rezultat dugogodišnjeg 
prikupljanja Disneyjevih pred-
meta iz cijeloga svijeta. Kolek-

cija sadrži sljedeće eksponate: 
gumene igračke, mehaničke 
igračke, vrtne figure, šampo-
ne-igračke, štedne kasice, noć-
ne svjetiljke, termofore, filmske 
plakate i postere te edukativni 
materijal kao što su: slikovnice, 

bojanke, zvučne knjige, stripo-
vi i audio-video materijali kao i 
ostali proizvodi. Svaki je ekspo-
nat poseban, zanimljiv i rarite-
tan, a navedena zbirka samo je 
dio kolekcije budućeg „Muzeja 
igračaka” u Osijeku koja će biti 
dostupna svima koji vole Dis-
neyja i njegove simpatične liko-
ve.
Izložbene aktivnosti Knjižnice 
jedan su od oblika aktivnosti 
pomoću kojih ona upućuje svo-
je korisnike na najvažnije dije-
love svojih zbirki, nudi korisni-
cima mogućnost upoznavanja 
s novom knjižničnom građom, 
promiče uporabu manje kori-
štene građe te skreće pozornost 
na usluge koje nudi.
Izložbi je „Disneyju u čast i spo-
men“ cilj buđenje uspomena iz 
djetinjstva, ali ujedno i upućuje 
korisnike Knjižnice na dio njezi-
na fonda koji je povezan s film-

skom umjetnošću i kinemato-
grafijom. Knjižnična građa toga 
područja obuhvaća referentna 
djela o filmu (filmski rječnici, 
leksikoni, enciklopedije), dje-
la o povijesti i teoriji filma, dje-
la koja govore o nacionalnim 
kinematografijama, filmskim 
umjetnicima i djelatnicima, po-
jedinim filmskim ostvarenjima, 
stilskim pravcima i razdobljima, 
djela o pojedinim filmskim te-
mama i motivima, djela o film-
skoj industriji i filmskoj tehnici 
te djela o različitim društvenim 
i kulturološkim aspektima filma 
i njegovoj ulozi u društvu i kul-
turi. Navedena građa može se 
koristiti u čitaoničkim prostori-
ma, a velik broj naslova mogu-
će je posuditi i izvan Knjižnice. 
Na mrežnom sjedištu Knjižnice 
(https://www.gskos.unios.hr/) 
u rubrici Virtualna referentna 
zbirka (https://www.gskos.uni-
os.hr/index.php/virtualna-re-
ferentna-zbirka/) može se po-
gledati Filmsku enciklopediju 
i Filmski leksikon u elektronič-
kom obliku.

Kineziološki fakultet Osijek 
u suradnji sa Službom za 

školsku medicinu Zavoda za 
javno zdravstvo OBŽ-a

Vesnica MLINAREVIĆ

Š kolska medicina kao 
grana medicine čija 
je djelatnost zaštita 
zdravlja školske djece 
i mladeži poseban na-

glasak ima na mjere za čuvanje 
i unaprjeđivanje njihova zdrav-
lja. To je preventivna medicina 
u sustavu javnog zdravstva. Sva-
ka osnovna, srednja škola i fa-
kultet imaju svojeg nadležnog 
školskog liječnika. Programom 
specijalizacije iz školske i ado-
lescentne medicine predviđena 
je stručna praksa na Kineziološ-
kom fakultetu Osijek.
U razgovoru s privremenom de-
kanicom Kineziološkog fakulte-
ta Osijek prof. dr. sc. Vesnicom 
Mlinarević dogovorena je surad-
nja sa Službom za školsku medi-
cinu Zavoda za javno zdravstvo 
Osječko-baranjske županije za 
hospitacije specijalizanata škol-
ske medicine na pojedinim na-
stavnim kolegijima koji su ranije 
svoju stručnu praksu provodi-
li na Kineziološkom fakultetu u 
Zagrebu.
Tijekom studenog i prosin-
ca 2020. godine četiri speci-
jalizanta školske i adolescen-
tne medicine Zavoda za javno 
zdravstvo Osječko-baranjske 
županije sudjelovali su na pre-
davanjima i vježbama na Kine-
ziološkom fakultetu u Osijeku. 
U sklopu aktivnog sudjelovanja 
specijalizanata, njihova mento-
rica prim. dr. sc. Vesna Bilić-Ki-
rin, dr. med. održala je i preda-
vanje „Uloga školskog liječnika 
u provođenju nastave tjelesne i 
zdravstvene kulture studentima 
prve godine diplomskog sveuči-
lišnog studija Kineziološka edu-
kacija kao dio izbornoga pred-
meta Higijena škole. Upoznala 
je studente o načinu rada liječ-
nika školske medicine u škola-

ma, suradnji s profesorima tje-
lesne i zdravstvene kulture u 
osnovnim i srednjim školama 
te s profesorima kineziološke 
kulture na fakultetima. Tijekom 
svojeg rada školski liječnik i pro-
fesor tjelesne i zdravstvene kul-
ture neprekidno surađuju te je 
budućim profesorima tjelesne 
i zdravstvene kulture to preda-
vanje bilo korisno i potaknulo 
ih na mnoštvo pitanja i debatu. 
Ako učenik zbog zdravstvenog 
stanja ne može sudjelovati u po-
jedinoj školskoj aktivnosti ili bi 
to sudjelovanje štetilo njegovu 
zdravlju, može se privremeno 
ili trajno, potpuno ili djelomice 
osloboditi od pohađanja nastav-
nog predmeta. Nastavni plan i 
program omogućava svakom 
učeniku, bez obzira na teškoću 
ili bolest, sudjelovanje u nasta-
vi tjelesne i zdravstvene medici-
ne. U školama se nalazi 10 – 15 
% djece koja boluju od neke kro-
nične bolesti ili imaju poteškoće 
u razvoju i trebaju prilagodbu 
nastave tjelesne i zdravstvene 
kulture. Planom i programom 
mjera zdravstvene zaštite iz 
obaveznog zdravstvenog osigu-
ranja, koji uređuje preventiv-
no odgojne i specifične mjere 
zdravstvene zaštite školske dje-
ce i studenata, osim prilagodbe 
nastave tjelesne i zdravstvene 
kulture, školski liječnik obavlja i 
preglede prije natjecanja u škol-
skim športskim klubovima.
Hospitiranjem specijalizana-
ta Zavoda za javno zdravstvo 
Osječko-baranjske županije i 
predavanjem s debatom stude-
nata uspješno je započeta su-
radnja Kineziološkog fakulteta 
Osijek i ustanove školske me-
dicine Zavoda za javno zdrav-
stvo Osječko-baranjske županije 
koja će se nastaviti i obostranom 
edukacijom te istraživačkim ra-
dom s profesorima i studenti-
ma.

12. MEĐUNARODNA STUDENTSKA KIPARSKA 
RADIONICA U DRVU JARČEVAC, 30. 11. – 8. 12. 2020.

Margareta LEKIĆ

12. Međunarodna studentska ki-
parska radionica u drvu Jarče-
vac održala se od 30. studenog 
do 8. prosinca 2020. Iako se u 
posljednjih jedanaest godina ra-
dionica održavala u šumi Jarče-
vac nedaleko od Petrijevaca, ove 
su se godine skulpture izrađiva-
le ispred zgrade i u zgradi Kipar-
stva na Akademiji za umjetnost i 
kulturu u Osijeku uz strogo po-
štivanje epidemioloških mje-
ra. Načinjeno je osam skulptu-
ra primjerenih za djecu vrtićke 
dobi za igralište u dvorištu Dječ-
jeg vrtića „Pčelica“ u Osijeku. 
Na proljeće, kada mogućnosti to 
budu dopuštale, skulpture će se 
prevesti i postaviti na odredište.
Međunarodna studentska kipar-
ska radionica u drvu Jarčevac 
zamišljena je kao kiparska radio-
nica u drvu za studente diplom-
skog studija Odsjeka za vizualnu 
i medijsku umjetnost Akademije 
za umjetnost i kulturu u Osijeku. 
Radionica traje sedam dana tije-
kom kojih studenti izvode autor-

ske skulpture u drvu većih for-
mata. Radionica ima naglasak 
na klasičnoj likovnoj obradi dr-
veta gdje studenti uz prethod-
nu pripremu te stručnu pomoć 
profesora i stručnih suradnika 
realiziraju svoje autorske skul-
pture. Radionica je Jarčevac ne-
prekidna inovativna umjetnič-
ka manifestacija koja, osim što 
je interdisciplinarna u pogledu 

suradnje obrazovnih instituci-
ja i domaćih autora, predavača 
i umjetnika, uže i šire lokalne i 
nacionalne zajednice velikog 
broja pojedinaca različitih dob-
nih skupina i zanimanja, pro-
miče međukulturni dijalog i ra-
zvoj civilnog društva likovnim 
stvaralaštvom izrade skulptura 
od drveta koje je, kao materijal, 
na ovim područjima usječeno u 

arheološku, sadašnju i buduću 
kulturnu baštinu.
Voditeljica je radionice umjet-
nička suradnica dr. art. Mar-
gareta Lekić, asistentica je vo-
diteljice Josipa Stojanović, a 
studenti koji sudjeluju: Mislav 
Tadić, Niko Grgić, Domagoj Sa-
lonja, Josip Pratnemer, Valenti-
na Damjanović, Ivona Malčić i 
Filip Malovčak.

znanstveno nastavnim zvanjima i još 4 dr. sc.). U 
to vrijeme dovršena je i većina adaptacija prostora 
u Kuhačevoj 18 i 20, pa se intenzivirao i znanstve-
no-istraživački rad na PTF-u. Od posebnog značaja 
je da se za vrijeme prof. Tomasova prvog dekan-
skog mandata, 1998./99. počeo izvoditi poslijedi-
plomski magistarski studij, a 1999./2000. PTF je 
dobio ovlaštenje za provođenje dijela postupka za 
izbor u znanstvena zvanja iz područja Biotehnič-
kih znanosti, polje Prehrambena tehnologija. Isto 
tako 2001./02. dobivena je suglasnost za izvođenje 
poslijediplomskog studija magisterija i doktorata 
znanosti. Od 2016. do 2017. bio je pomoćnik mini-
stra znanosti i obrazovanja, zadužen za visoko ob-
razovanje.
Do sada je objavio 2 autorske i 7 uredničkih knjiga, 
2 poglavlja u knjizi i ukupno 20 internih skripta i 
priručnika, kao autor i koautor. Objavio je preko 
100 znanstvenih i stručnih radova. Za svoj rad pro-
fesor Tomas dobio je više nagrada i priznanja. Re-
doviti je član HATZ-a od 2010. godine.

ZLATNA PLAKETA 
 „GRB GRADA OSIJEKA“ ZA 
2020. DODIJELJENA PROF. 
DR. SC. SREĆKU TOMASU

Ivana LAUŠ

Akademkinja Vlasta Piližota bila je redo-
vita profesorica Prehrambeno-tehno-
loškog fakulteta Sveučilišta Josipa Jurja 
Strossmayera u Osijeku do umirovljenja 
1. listopada 2019. godine na kojem je pro-

vela punih 39 godina i 9 mjeseci.
Profesorica Piližota rođena je u Osijeku u kojem je 
završila osnovno, srednjoškolsko i visokoškolsko ob-
razovanje, a magistrirala je i doktorirala u Zagrebu. 
Profesorica se nakon diplomiranja na Poljoprivred-
no-prehrambeno tehnološkom fakultetu, smjer Pre-
hrambena tehnologija (1976.), zaposlila na Gimnaziji 
„Božidar Maslarić“, na kojoj je predavala kemiju i fi-
ziku, do dolaska na Fakultet.
Profesorica Piližota je u 2 mandata bila prodekani-
ca za nastavu i znanost, a u 3 mandata dekanica Fa-
kulteta. Svoje dužnosti prodekanice i dekanice u 90-
tim godinama obnašala je kada je Hrvatska bila u ratu 
i u poslijeratnom razdoblju, kada je trebalo održati 
funkcioniranje Fakulteta, budući su objekti Fakulteta 
na Tenjskoj cesti bili uništeni. Tih godina Profesorica 
je, usprkos nemogućim uvjetima za znanstveni rad, 
imala uspješnu suradnju na znanstvenoistraživačkim 
projektima, i to kako s domaćim, tako i s međunarod-
nim institucijama.
Profesorica Piližota bila je voditelj 7 nacionalnih i 8 
međunarodnih projekata, a bila je i suradnik na 7 do-
maćih i 4 međunarodna znanstvena projekta, čime je 
značajno pridonijela i razvoju prehrambene tehnolo-
gije i prehrambenog inženjerstva kako na nacional-
noj, tako i na međunarodnoj razini.
Profesorica Piližota je osim rukovodeće funkcije de-
kanice na Fakultetu, predstojnika Zavoda za pre-
hrambene tehnologije i predsjednice Katedre za teh-
nologiju voća i povrća predavala veliki broj kolegija 
na Fakultetu i odgajala svoje buduće suradnike. U 
svojoj znanstvenoj i nastavnoj aktivnosti bila je men-
torica pri izradi preko 60 diplomskih radova, 6 magi-
starskih i 7 doktorskih radova, član u povjerenstvima 
za obranu magistarskih i doktorskih radova kolega 
na PTF-u Osijek, PBF-u Zagreb i BF-u Ljubljana, te 
član povjerenstava za izbor u znanstvena i znanstve-

ZLATNA PLAKETA 
„GRB GRADA OSIJEKA“ 

ZA ŽIVOTNO DJELO 
AKADEMKINJI VLASTI 

PILIŽOTI

no nastavna zvanja.
Tijekom bavljenja znanstvenim i stručnim radom 
objavila je kao autor i u koautorstvu preko 160 znan-
stvenih i stručnih radova, te je jedna od najcitirani-
jih znanstvenica Prehrambeno-tehnološkog fakulte-
ta Osijek.
2009. godine Prehrambeno-tehnološki fakultet Osi-
jek pokrenuo je znanstveni časopis Croatian Journal 
of Food Science and Technology kojega je profesori-
ca Piližota bila glavni i odgovorni urednik od 2009. 
do 2015. godine.
Profesorica Piližota za svoj rad je dobila niz nagra-
da i priznanja ne samo u Hrvatskoj, nego i u inozem-
stvu. Dobitnica je ugledne Državne nagrade za zna-
nost za značajno znanstveno dostignuće u području 
biotehničkih znanosti, znanstveno polje prehrambe-
na tehnologija, grana inženjerstvo, za 2013. godinu i 
Državnu nagradu za znanost za područje biotehnič-
kih znanosti za životno djelo za 2016. godinu.
1997. godine, kada se osnovao Razred za tehničke 
znanosti HAZU profesorica Piližota je izabrana za 
člana suradnika Hrvatske akademije znanosti i um-
jetnosti (HAZU), a u svibnju 2006. godine izabrana je 
za redovitog člana HAZU.
Profesorica Piližota bila je gradski vijećnik u manda-
tu od 1997. do 2001. godine.
Profesorica Piližota je od veljače 2009. godine vodi-
teljica Zavoda za znanstveni i umjetnički rad HAZU 
u Osijeku.
Svestranost i uspješna karijera u srednjem i visokom 
školstvu, znanosti, ugled u međunarodnim krugovi-
ma pa tako i u Republici Hrvatskoj, a sigurno i u Osi-
jeku, kvalificirali su je za nagradu Grada Osijeka.

kvim se pristupom želi istraživati trendove u od-
nosima s javnošću, dati im dubinu i znanstveni 
pristup.

Izvrsni uspjesi studenata Odjela za matematiku 
 na natjecanjima iz programiranja

Domagoj MATIJEVIĆ

P osljednjih nekoli-
ko godina studen-
ti Matematike i 
računarstva Odje-
la za matemati-

ku postižu zapažene rezultate 
na natjecanjima iz programi-
ranja. Svoje vještine studen-
ti demonstriraju najčešće na 
prestižnom svjetskom natjeca-
nju IEEEXtreme, natjecanju ti-
mova studenata informatičara 
hrvatskih sveučilišta u organi-
zaciji Hrvatskog saveza infor-
matičara i srednjoeuropskom 
studentskom ICPC natjeca-
nju (CERC). Povijesno najbo-
lji rezultat na IEEEXtremeu, 
24-satnom natjecanju iz pro-
gramiranja, ostvaren je prije 
dvije godine kada je naš prvi 
tim (studenti Patrick Nikić, Mi-
slav Blažević i Marko Tutavac) 
zauzeo 25. mjesto u konkuren-
ciji više od dvije tisuće timova 
iz cijelog svijeta. 

Tehnički najzahtjevnije natje-
canje na kojem se naši timovi 
pojavljuju zasigurno je CERC. 
Najbolji rezultat na tom na-
tjecanju postignut je 2019. go-
dine u Pragu osvojenim 39. 
mjestom od 63 najbolja sred-
njoeuropska tima. Boje našeg 

sveučilišta i Odjela za mate-
matiku tada su branili studenti 
Karlo Iletić, Antonio Janjić i To-
mislav Prusina. Najbolji rezul-
tat na HSIN-ovu natjecanju ti-
mova studenata informatičara 
hrvatskih sveučilišta postignut 
je ove godine kada su ponovno 

Karlo, Antonio i Tomislav rije-
šili 6 od 11 postavljenih proble-
ma u zadanom roku od pet sati 
i time se smjestili na 9. mjesto 
od 18 prijavljenih timova i time 
se kvalificirali za sudjelovanje 
na CERC 2021 natjecanju.
Takvi su rezultati rezultat cjelo-
godišnjeg rada naše studentske 
sekcije iz natjecateljskog pro-
gramiranja. Odjel za matema-
tiku u suradnji s tom sekcijom 
i III. gimnazijom u Osijeku po-
krenuo je projekt „Natjecatelji 
pripremaju natjecatelje“ kojim 
naši studenti natjecatelji pri-
premaju najbolje srednjoškol-
ce za natjecanja iz programira-
nja. Pripreme su organizirane 
na daljinu i tako se omogućilo 
srednjoškolcima koji nisu fizič-
ki u Osijeku sudjelovanje u tom 
projektu. Trenutačno više od 
deset srednjoškolaca od Vuko-
vara do Kutine sudjeluje u tom 
projektu. Samo dugotrajan i 
naporan rad s najboljima može 
rezultirati iznimnim rezultati-
ma koji nikad nisu slučajnost.
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Prevođenje sa skandinavskih jezika u praksi
Domagoj KOSTANJEVAC

U četvrtak, 17. pro-
sinca 2020. odr-
žano je treće pre-
davanje u sklopu 
9. ciklusa Otvore-

nog četvrtka. O prevođenju sa 
skandinavskih jezika govorili 
su prevoditelji Anja Majnarić 
i Mišo Grundler. Zbog epide-
mioloških okolnosti, predava-
nje je održano putem Zooma, 
a pratilo ga je 25 osoba.
Na početku su predavači pu-
bliku upoznali s osnovama 
književnog prevođenja, nje-
govim osobitostima i proble-
matikom. Pri književnom pre-
vođenju ključnim se pokazuje 
kulturna sastavnica jer bez po-
znavanja kulture nekog naro-
da teško je čitateljima preni-
jeti ono što je pisac htio reći. 
Skandinavski jezici obuhvaća-
ju norveški, švedski, danski i 
islandski pri čemu je islandski 
zadržao najviše veza sa staro-
nordijskim kao zajedničkim 

pretkom. Kako bi se netko ba-
vio prevođenjem sa skandi-
navskih jezika, prvo treba za-
vršiti odgovarajući studij na 
Katedri za skandinavistiku Fi-
lozofskog fakulteta u Zagre-
bu na kojem je švedski glavni 
jezik te se uči danski, norveš-
ki i islandski (ovisno o raspo-
loživosti stranih lektora). Na-
kon toga potrebno je nastaviti 
se školovati u Skandinaviji te 

održavati kontakte putem fil-
mova, knjiga, televizije, inter-
neta i putovanja. Na kraju je 
potrebno kontaktirati s knji-
ževnim nakladnicima i do-
kazivati svoju stručnost. Pri 
prevođenju sa skandinavskih 
jezika potrebno je voditi raču-
na o kulturnim razlikama koje 
se ogledaju u pojmovima koji 
se ne mogu prevesti jednom 
riječju ili konceptom, obično 

zahtijevaju kontekstualnu pri-
lagodbu, opisni prijevod, a po-
nekad se uvodi i novi pojam uz 
objašnjenje u fusnoti, primje-
rice pojam hygge iz danskog 
jezika koji znači ugodu, ali za-
pravo označuje cijelu filozofiju 
življenja. Zbog „sličnosti u ra-
zličitosti“ danskog, norveškog 
i švedskog, potrebno je voditi 
računa o lažnim parovima, od-
nosno sličnim ili homonimnim 
izrazima koji katkad imaju po-
sve nepovezana ili čak suprot-
na značenja pa tako rolig na 
norveškom znači ‘mirno’, a na 
švedskom ‘zabavno’ što se po-
kazuje bitnim ako ste Šveđa-
nin koji traži mjesto za zabavu 
u Norveškoj.
 Nakon zanimljivog predava-
nja uslijedila je dulja rasprava 
usmjerena na pitanja koja su 
se kretala od toga kako najbo-
lje samostalno započeti učiti 
neki skandinavski jezik, preko 
načina kako pronaći posao u 
prevoditeljstvu do raznih po-
teškoća i izazova s kojima su se 
kao prevoditelji susretali.

Klinika kreativnosti Jelena KOVAČEVIĆ,  
Jasmina PACEK

U rujnu 2020. Aka-
demija za umjet-
nost i kulturu i Fa-
kultet za dentalnu 
medicinu i zdrav-

stvo potpisali su sporazum o 
suradnji u povodu otvorenja 
Klinike kreativnosti. Klinika se 
nalazi u Crkvenoj 21, u dvori-
štu Fakulteta za dentalnu me-
dicinu i zdravstvo.
Klinika kreativnosti djeluje u 
području kreativnih terapija, 
primjenjujući načela vizual-
ne, glazbene, plesne i dram-
ske umjetnosti u terapijske 
svrhe, i jedinstvena je u Repu-
blici Hrvatskoj. Terapije mogu 
biti pojedinačne, obiteljske ili 
skupne, a vode ih kreativni te-
rapeuti sa završenom speci-
jalizacijom na poslijediplom-
skom specijalističkom studiju 
Kreativne terapije u izvođenju 
Akademije za umjetnost i kul-
turu i Medicinskog fakulteta 
u Osijeku. Program je tako-
đer jedinstven u RH, a na nje-
mu predaju profesori s Geor-
ge Washington sveučilišta iz 
Washington D. C. i londonskih 
Norfolk Robins i Roeahampton 
sveučilišta koji su već desetlje-
ćima priznate metodologije i 
protokole terapijskog rada do-
nijeli u Hrvatsku. Prema riječi-
ma dekana FDMZ-a prof. prim. 
dr. sc. Aleksandra Včeva, dr. 
med., „ta Klinika odgovara na 
izazove modernog doba u ko-
jem je medicina subspecijali-
zirana (bavi se bolesnim orga-
nima i uklanjanju simptoma 
bolesti) i zaboravlja na holistič-
ki pristup čovjeku koji je tjele-
sno i duhovno biće. U današ-
njem trenutku ona nudi nadu 
i spas jer djelujući na duhov-
nu komponentu čovjeka podi-
že imunološki sustav i štiti ga 
od tjelesne bolesti. Međutim, 
Klinika djeluje i na tijelo kroz 
razne pokrete i vježbe te tako 
ostvaruje holistički i personali-
zirani pristup pojedincu.“
Kreativne su terapije prepo-
znate kao učinkovit oblik tera-
pijskog djelovanja kod sljede-
ćih skupina:
- djeca, učenici i studenti pod 
stresom
- odrasli pod stresom
- djeca i adolescenti sa smetnja-
ma i poremećajima u ponašanju
- djeca, adolescenti i odrasli s ra-
zvojnim poteškoćama

prim. mr. sc. Maja Štimac, dr. med., specijalizantica  
dramaterapije, u dramaterapijskom radu s lutkama

- oboljeli od poslijetraumatskog 
stresnog poremećaja
- braniteljska populacija
- članovi disfunkcionalnih obitelji
- oboljeli od svih vrsta ovisnosti
- oboljeli od malignih bolesti
- oboljeli od neuroloških bolesti
- osobe s tjelesnim invaliditetom 
i ozljedama mozga
- osobe s akutnim i kroničnim bo-
lovima
- oboljeli od psihičkih bolesti
- treća životna dob
- palijativna populacija
- prijestupnička odrasla popu-
lacija

ART-TERAPIJA

Art-terapija oblik je psihotera-
pije koji se u radu s klijentima 
koristi različitim kreativnim 
medijima likovnoga izraza. Vi-
šemodalan pristup u art-tera-
piji podrazumijeva slikanje, 
crtanje, uporabu kolaža, mo-
deliranje, fotografiranje i mno-
ge druge vizualne tehnike. Bu-
dući da traume dominantno 
proživljavamo u slikama, art-
terapija omogućuje nam izra-
van pristup nesvjesnome te 
razvija kreativan i alternati-
van način svladavanja proble-
ma gledajući u vizuale koji su 

često neočekivani. Art-terapi-
ja omogućuje izražavanje mi-
sli i osjećaja u isto vrijeme jer 
vizualni uradci mogu često 
prikazati sadržaj koji riječi ne 
mogu. Usmjeravanjem tijekom 
kreativnog procesa te primje-
nom teorija psihologije, art-te-
rapeuti izgrađuju nove odnose 
koji pomažu ljudima da razri-
ješe konflikte i probleme, ra-
zviju interpersonalne vještine, 
upravljaju svojim ponašanjem, 
smanjuju stres, povećavaju sa-
mopouzdanje i samosvjesnost, 
poboljšaju motoričke vještine 
te postignu uvid.

TERAPIJA POKRETOM I 
PLESOM

Terapija pokretom i plesom 
kreativna je, ekspresivna te-
rapija koja primjenjuje pokret 
i ples osvješćivanjem svoje-
ga tijela u cilju unaprjeđivanja 
emotivne, kognitivne, socijal-
ne i tjelesne integracije poje-
dinca. Pokret i držanje tijela 
odražavaju unutarnje, psihičke 
sadržaje i osobnost, a promje-
ne obrazaca gibanja i držanja 
tijekom terapijskog procesa 
rezultiraju zdravim promjena-
ma u psihi. Iako svjesni pove-
zanosti duha i tijela, tijekom is-

crpljujućih životnih razdoblja 
nerijetko se trebamo podsjetiti 
da nema psihičkog stanja koje 
se ne odražava na tijelo kao što 
nema tjelesne bolesti koja ne 
utječe na psihu.
Pri toj vrsti terapije klijent po-
stupno ostvaruje pristup emo-
cijama i mentalnim procesima, 
proširuje rječnik pokreta, pru-
ža uvid u obrasce ponašanja te 
stvara nove mogućnosti u no-
šenju s problemima.

MUZIKOTERAPIJA

Muzikoterapiju opisuje profesi-
onalna uporaba glazbe i njezi-
nih elemenata kao intervencije 
u medicinskom, obrazovnom i 
svakodnevnom okruženju. Os-
novna je podjela muzikoterapi-
je na aktivnu muzikoterapiju i 
receptivnu muzikoterapiju. U 
aktivnoj muzikoterapiji klijen-
ti su aktivni tijekom terapij-
skog procesa – pjevaju, sviraju 
ili se kreću.  U receptivnoj mu-
zikoterapiji u terapijski su pro-
ces uključena i glazbena isku-
stva u kojima klijenti slušaju 
određenu vrstu glazbe koja je 
usmjerena na postizanje tera-
pijskih ciljeva. Muzikoterapija 
doprinosi poboljšanju psihič-
kog i fizičkog zdravlja svih dob-

nih skupina – djeci, mladima i 
odraslima, a primjenjiva je na 
različita stanja poput psihič-
kih poremećaja, razvojnih teš-
koća, teškoća učenja i fizičkih 
teškoća, Alzheimerove bolesti i 
drugih stanja povezanih sa sta-
renjem, probleme ovisnosti, 
ozljeda mozga, akutnih i kro-
ničnih bolova te čak i tijekom 
poroda.

DRAMATERAPIJA

Dramaterapija je oblik psiho-
terapije koji rabi sve oblike 
izvedbenih umjetnosti unutar 
terapijskog odnosa. Dramate-
rapeuti su specijalisti poslijedi-
plomskog specijalističkog stu-
dija Kreativne terapije, smjera 
Dramaterapije, koji posežu po-
djednako za svojim znanjima 
o drami i kazalištu kao i me-
dicini i rehabilitaciji kako bi 
kreirali metode kojima će po-
krenuti klijenta k učinkovitim 
psihološkim, emocionalnim i 
društvenim promjenama. Pri-
če, mitovi, igrokazi, lutkarstvo, 
maske i improvizacija primjeri 
su raspona umjetničkih inter-
vencija koje rabe dramatera-
peuti. Te intervencije potaknut 
će klijenta na istraživanje slo-
ženih i bolnih životnih iskusta-

va neizravnim pristupom. Više 
o Klinici kreativnosti možete 
doznati na internetskoj strani-
ci https://klinikakreativnosti.
hr/ ili na društvenim mrežama 
na Facebook i Instagram profi-
lima Klinike. Također, možete 
se naručiti za dogovor ili prob-
nu uvodnu terapiju na broj 
091/224-1522 ili na e-poštu: 
info@klinikakreativnosti.hr.
Mentalna higijena jedna je od 
pretpostavki zdravog funkci-
oniranja pojedinca u obite-
lji, školi, fakultetu, radnom 
mjestu i široj zajednici. Ostaje 
otvoreno pitanje hoće li Sveu-
čilište prepoznati vrijednosti 
tih oblika terapijske podrške i 
za svoje studente i subvencio-
nirati ih da bi usluge za studen-
te bile besplatne kao i u stu-
dentskom savjetovalištu koje 
ima duge liste čekanja. Tako-
đer, ostaje otvoreno pitanje 
hoće li HZZO prepoznati us-
luge muzikoterpaije, drama-
terapije, art-terapije i terapi-
je pokretom i plesom kao što 
prepoznaje usluge logopeda, 
defektologa, radnog terapeuta 
ili psihologa i omogućiti pokri-
vanje troškova tih vrsta terapi-
ja na uputnice – da usluge ne bi 
ostale dostupne samo onima 
koji si ih mogu priuštiti uz pla-
ćanje, nego svima u potrebi.

pojedinačna art-terapija, izv. 
prof. dr. art. Jasmina Pacek, univ. 
spec. art. therap., s klijentom

pojedinačna terapija pokretom 
i plesom s Antonijom Blažević, 
specijalizanticom terapije  
pokretom i plesom

art-terapija s mladima, izv. prof. dr. art. Jelena  
Kovačević, specijalizantica art-terapije

muzikoterapija s djecom, Tena Duran, mag. prim. 
educ., univ. spec. art. therap.

GLAZ-B-OS 2020Majda MILINOVIĆ

G lazbene božićne sve-
čanosti Akademije 
za umjetnost i kultu-
ru u Osijeku – GLAZ-
B-OS 2020. u 14. su 

izdanju održane virtualno. Unatoč 
nepovoljnoj epidemiološkoj situa-
ciji, Odsjek za glazbenu umjetnost, 
koji je nositelj te već tradicionalne 
prosinačke manifestacije, odlučio je 
sve zaraziti radošću glazbe te širiti 
dobre božićne vibracije. Učinili su to 
Virtualnim glazbenim natjecanjem 
međunarodnog karaktera GLAZ-
B-OS 2020. koje se održalo 17. i 18. 
prosinca 2020. godine te okupilo 43 
izvođača i oko 500 sudionika.
Za natjecanje je u studenom 2020. 
godine raspisan Otvoreni poziv na 
koji su se mogli prijaviti sadašnji i 
bivši studenti Akademije te svi osta-
li zainteresirani glazbenici: profesi-
onalci i amateri; glazbeni ansambli 
– vokalni, instrumentalni i vokal-
no-instrumentalni (zborovi, orke-
stri, komorni sastavi), solisti kao i 
svi drugi oblici glazbenih ansamba-
la (školski zborovi, crkveni zborovi 
i pjevačke skupine, kulturno-umjet-
nička društva i drugo). Natjecatelji 
su se tako, u skladu s propozicija-
ma, mogli prijaviti u više kategorija. 
Prva se kategorija odnosila na zboro-
ve: mješovite, ženske ili muške, dječ-
je te zborove mladih (do 18 godina). 
Drugu su kategoriju činili komor-
ni ansambli do 16 članova: vokalni 
a capella ansambli, vokalno-instru-
mentalni ansambli te instrumentalni 
ansambli, dok se treća natjecateljska 
kategorija odnosila na soliste pjeva-
če te instrumentaliste. Posebnost 
GLAZ-B-OS-a 2020. bila je i revijalna, 
nenatjecateljska kategorija, namije-
njena svim netipičnim glazbenim sa-
stavima koji se sastoje od npr. člano-
va jedne obitelji, skupine prijatelja, 
učenika istog razreda, radnih kole-
ga, parova i slično. Za sudjelovanje 
je u natjecanju bilo potrebno poslati 
kvalitetni snimak nastupa izvođača, 
a repertoar je bio slobodan. Jedini je 
uvjet bio da su odabrane skladbe bo-
žićne tematike, a sve je detalje pro-
pozicija bilo moguće pratiti putem 
službene Facebook-stranice natjeca-
nja te internetske stranice Akademi-
je za umjetnost i kulturu u Osijeku.

Festival u Festivalu – 
program natjecanja

S obzirom na broj prijava koje su pri-
stigle za sve natjecateljske kategori-
je te zapažen broj kvalitetnih dječjih 
izvođača, organizacijski je tim na-

O RODU I JEZIKULuka PEJIĆ

U četvrtak, 26. stude-
nog 2020. na Filo-
zofskom fakultetu 
Osijek doc. dr. sc. 
Anita Dremel održa-

la je drugo predavanje u sklopu 
devetog ciklusa Otvorenog če-
tvrtka. Unatoč iznimnim pan-
demijskim okolnostima, preda-
vanje je bilo solidno popraćeno 
pri čemu su svi zainteresirani 
izlaganje mogli pratiti i putem 
YouTubea.
Na samom početku predava-
nja Anita Dremel, inače profe-
sorica na Katedri za sociologiju 
osječkog Filozofskog fakulteta, 
okupljenima je postavila niz pi-
tanja. Primjerice, kako govo-
re muškarci, a kako žene? Tko 
više prekida, a tko više govori? 
Tko uvodi nove teme u razgo-
vor? Tko postavlja pitanja? Tko 
iskazuje više potpore i razumi-
jevanja? U nastavku predavanja 
analizirano je nekoliko različi-
tih pristupa istraživanju odno-
sa roda i jezika, poput onog koji 
naglasak stavlja na parole (istra-
žuje rodne razlike u upotre-
bi jezika uz otkrivanje muške 
dominacije u jezičnim oblici-

ma i reevaluaciju jezične razli-
ke kao kulturne razlike), zatim 
onog koji se koncentrira na lan-
gue (istražuje rodnu pristra-
nost u jeziku kao apstraktnom 
sustavu, gramatičke upotrebe 
koje su ženu učinile nevidlji-
vom poput generičke muške za-
mjenice ili leksema koji su ženu 
predstavljali na trivijalan, stere-
otipan ili degradirajući način) 
pa sve do takozvanih diskur-
zivnih pristupa. U potonjima se 
od 1990-ih kritizira reprezenta-
cija maskulinosti i femininosti 
kao binarnosti, prije svega jer 
to umanjuje važnost konteksta 
te unutargrupnih razlika kao i 
međugrupnih preklapanja. Ani-
ta Dremel podsjetila je da se kri-
tici podvrgava ideja da je način 
na koji muškarci i žene govore 
određen upravo time jesu li oni 
muškarci ili žene čime se rod 
izjednačuje sa spolom i postaje 
prigodna nezavisna sociolingvi-
stička varijabla poput primje-
rice dobi. Takav pristup impli-
cira fiksnost i zadanost rodnog 
identiteta i ne ostavlja mjesta 
za ljudsku aktivnost. Izlagačica 
je upozorila na važnost kontek-

sta i „situiranosti“ u proizvod-
nji i interpretaciji značenja. 
Pritom je rod sagledan kao po-
tencijalno mjesto borbe i otpo-
ra te rodni identitet kao odre-
đen jezikom. Naglašeno je da je 
za diskurzivan pristup istraživa-
nju roda važno razumjeti kako 
se ono što znači biti muškarac 
ili žena mijenja od generacije 
do generacije, ali i među razli-
čitim rasnim, etničkim ili kla-
snim skupinama. U konačnici, 
tijekom izlaganja pozornost je 
posvećena i raspravama izme-
đu biologističkih i konstrukci-
onističkih pristupa interakciji 
roda, jezika i moći u sociologiji 
jezika i sociolingvistici.

tjecanja odlučio osnovati Festival u 
Festivalu – odnosno natjecanje unu-
tar natjecanja. Nastao je tako i „Mali 
GLAZ-B-OS“ kako bi se postignuća 
najmlađih izvođača mogla posebno 
vrjednovati. Program je Virtualnog 
glazbenog natjecanja bio javan. Po-
čeo je u četvrtak, 17. prosinca u 16 
sati na već spomenutoj službenoj 
Facebook-stranici natjecanja. Svake 
se minute objavljivao novi videoza-
pis izvedbe natjecatelja počevši od 
prve kategorije. Slijedile su druga i 
treća kategorija, zatim „Mali GLAZ-
B-OS“ te za kraj četvrta revijalna 
kategorija. Nakon što su svi video-
zapisi objavljeni, započelo je pre-
slušavanje snimaka natjecatelja te 
natjecanje i za posebnu nagradu pu-
blike. Glasovanje je bilo otvoreno 24 
sata. Upravo je taj dio izazvao najve-
ću euforiju među natjecateljima, ali 
i svim slušateljima i pratiteljima stra-
nice GLAZ-B-OS-a radi kojih su, ako 
o GLAZ-B-OS-u govorimo u brojka-
ma, one postale zaista zapanjujuće. 
U 14. je tako izdanju Festivala u sve-
ga jednom danu pristiglo 16 763 gla-
sa publike, a snimke su natjecatelja 
preslušane i pregledane čak 136 128 
puta. Pravi je to dokaz da je GLAZ-
B-OS 2020., unatoč drugačijem i iz-
mijenjenom konceptu, rezultirao 
uspjehom te uvelike doprinio šire-
nju božićnog duha.  Objava rezul-
tata i proglašenje dobitnika nagra-
da održano je u petak, 18. prosinca 
u 18 sati također putem Facebook-
stranice natjecanja. Da se svečanost 
objave rezultata i proglašenja dobit-
nika nagrada odvijala uživo, započe-
la bi sigurno glazbom i to vjerojat-
no izvedbom domaćina natjecatelja. 
Upravo je tako bilo i u virtualnom iz-
danju za koje je pripremljena poseb-
na premijera. Akademski pjevački 
zbor Akademije za umjetnost i kul-
turu u Osijeku pod vodstvom diri-
gentice izv. prof. art. dr. sc. Antoa-
nete Radočaj-Jerković za tu je priliku 
snimio svoju virtualnu izvedbu po-
znate božićne pjesme „O Christmas 
Tree“. Studenti su, svatko iz svojeg 
doma, otpjevali i snimili svoju zbor-
sku dionicu koje je audio oblikovao 
Davor Dedić, dok je za videoobliko-
vanje zaslužan tim Odsjeka za krea-
tivne tehnologije. Nakon premijere 
uslijedilo je obraćanje predsjednice 

Stručnoga ocjenjivačkog žirija i idej-
ne začetnice Festivala izv. prof. art. 
dr. sc. Antoanete Radočaj-Jerković 
koja je svim sudionicima, izvođa-
čima i pratiteljima stranice uputila 
tople i motivirajuće riječi. Izrekav-
ši zadovoljstvo i zahvalnost što su 
usprkos teškoj situaciji 14. Glazbe-
ne božićne svečanosti Akademije za 
umjetnost i kulturu u Osijeku doni-
jele neke ljepše brojke od onih koje 
smo, nažalost, u tim danima sva-
kodnevno slušali, čestitala je sudio-
nicima na ustrajnosti, entuzijazmu 
i posvećenosti kojim su pristupili 
natjecanju; na optimizmu kojim su 
„zarazili“ sredinu u kojoj rade i mo-
tivirali ih da podrže njihove izvedbe 
glasovima. Naravno, čestitala je i na 
odličnim glazbenim izvedbama te 
istaknula da se nada kako ćemo ih 
uskoro čuti i uživo. Obraćanje je za-
ključila zahvalom jer je prepoznata 
ideja natjecanja uz vjeru kako je ona 
pomogla svima kako bi ponovno 
osjetili ljepotu stvaranja i zajedniš-
tva kojoj svi težimo u našem radu. 
U završnom je dijelu programa usli-
jedila objava rezultata. Stručni je žiri 
dodijelio nagrade za izvedbe u pr-
voj, drugoj i trećoj kategoriji uklju-
čujući i pripadajuće potkategorije 
te pohvale za sudjelovanje u 4. kate-
goriji (revijalna), a izvođači su ocije-
njeni temeljem sljedećih elemenata 
kvalitete: intonacija, vokalna tehni-
ka, dosljednost u poštivanju notnog 
teksta u svim njegovim elementima, 
interpretacija, koncepcija i težina 
programa, sceničnost. Posebna je 
nagrada publike dodijeljena zboru 
ADORO iz Tolise, Bosna i Hercegovi-
na, koji je osvojio 1425 glasova, dok 
su Akademski pjevački zbor „Stro-
ssmayer“ iz Osijeka te Zbor mladih 
Preslavnoga Imena Marijina bili dru-
goplasirani i trećeplasirani prema 
broju glasova publike. 
Iako su advent i Božić 2020. godine 
protekli u nekim novim okolnosti-
ma, zahvaljujući upravo GLAZ-B-OS-
u, božićnog duha nije nedostajalo, a 
osobito zbog toga što su u Festivalu 
sudjelovali brojni glazbenici koji su 
izvedbama božićnih pjesama svima 
uljepšali blagdansko razdoblje i tako 
ostvarili ideju 14. izdanja Festivala: 
zaraziti sve radošću glazbe i širiti do-
bre božićne vibracije.

FERIT postao članom 
mreže partnera na 
projektu Interreg 
Adrion OIS-AIR 

Goran MARTINOVIĆ

D ana 24. stu-
denog 2020. 
godine Fa-
kultet elek-
trotehnike, 

računarstva i informacij-
skih tehnologija Osijek 
pridružio se kao partner 
u mrežu projekta Interreg 
Adrion OIS-AIR – Establis-
hment of the Open Inno-
vation System of the Adria-
tic-Ionian Region (https://
oisair.adrioninterreg.eu/). 
U mreži je ukupno 14 in-
stitucija partnera iz Slove-
nije, Italije, Albanije, Grč-

ke, Srbije i Hrvatske. Cilj 
je projekta, kao i mreže 
partnera, uspostavljanje 
i osnaživanje otvorenog 
inovacijskog sustava radi 
poticanja inovacijskog po-
tencijala međunarodnom 
regionalnom suradnjom, 
koristeći se novim pristu-
pima i odgovarajući na 
regionalne izazove inova-
cijama. FERIT Osijek su-
radnjom u mreži partne-
ra ima namjeru dodatno 
osnažiti svoj inovacijski 
potencijal znanstveno-
istraživačkim i stručnim 
aktivnostima koristeći se 
načelima pametne speci-
jalizacije.

Brza prilagodba novoj 
situaciji ključna je za 

opstanak i uspjeh
Sunčica Oberman Peterka

Unatoč pandemiji, 
Ekonomski fakultet 
u Osijeku brzo se 
prilagodio „novom 
normalnom“ te na-

stavio sa svojim aktivnostima 
čime pokazuje da za one koji 
žele raditi, uvijek postoji način.
S obzirom na situaciju, velik 
dio aktivnosti Ekonomskog fa-
kulteta u Osijeku prebačen je u 
mrežno okruženje, a dio je ak-
tivnosti organiziran hibridno – 
kombinacijom standardnog i 
virtualnog. Početak nove aka-
demske godine, u kojoj ništa 
nije bilo uobičajeno, Ekonom-
ski fakultet u Osijeku doče-
kao je spreman – nabavljeno 
je deset licencija za Zoom plat-
formu za mrežna predavanja 
(koja se pokazala najboljom), 
beskontaktni dozatori dezinfi-
cijensa, postavljena je termo-
kamera na ulazu u Fakultet te 
su u cijeloj zgradi Fakulteta po-
stavljene oznake/podsjetnici za 
obvezno nošenje maski, drža-
nje razmaka i redovito dezinfi-
ciranje ruku. Ujedno je za stu-
dente, koji nisu na Fakultetu, 
napravljena i virtualna šetnja 
Fakultetom koja vjerno prika-
zuje izgled cijele zgrade, dvo-
rana i drugih sadržaja i koja se 
pokazala odličnom investici-
jom ne samo za tekuće, nego 
i za stare studente kao dobar 
podsjetnik na studentske dane.
Već tradicionalni Dan brucoša 
ove je godine organiziran kroz 
cijeli tjedan dobrodošlice, s ob-
zirom na njihovu brojnost, te 
su se različite aktivnosti, kao 
što su predstavljanje profesora 
i upoznavanje novih studenata 
sa sadržajima Ekonomskog fa-
kulteta u Osijeku, održavale za 
svaku skupinu studenata od-
vojeno, držeći se pri tome svih 
epidemioloških uputa.
Planirane redovite konferen-
cije Ekonomskoga fakulteta u 
Osijeku, Interdisciplinary Ma-
nagement Research (16. kon-
ferencija po redu, održana od 
24. do 26. 9. 2020.) i Busine-
ss Logistic in Modern Manage-
ment (20. konferencija, odr-
žana 8. 10. 2020.) održane su 
mrežno čime su osigurale kon-
tinuitet znanstvene produk-
tivnosti i redovitog izdavanja 
zbornika koji su indeksirani u 
referentnim bazama podataka 
(WOS ESCI, Econpapers i dr.).
Osim konferencija, Ekonomski 
fakultet u Osijeku aktivan je i u 
programima cjeloživotnog ob-
razovanja. U listopadu i stude-
nom 2020. godine organizira-
na su tri webinara iz područja 
javne nabave, namijenjena na-
ručiteljima i ponuditeljima, 
svima koji su certificirani za 
provođenje postupaka javne 
nabave i sudjeluju u postupci-
ma javne nabave, svima kojima 
trebaju bodovi za produljenje 
certifikata, svima koji dolaze u 
dodir s propisima u području 
javne nabave i svima koji posta-
ju obveznici e-nabave. Webina-
ri su osigurali i potrebne ECTS 
bodove za obnovu certifikata 
za javnu nabavu. Inače, cjeloži-
votni program iz područja jav-

EKONOMSKI FAKULTET U OSIJEKU NE STAJE SA SVOJIM 
AKTIVNOSTIMA

ne nabave Ekonomski fakultet 
u Osijeku uspješno izvodi već 
dugi niz godina.
U nemogućnosti organiziranja 
Leadership foruma, već tra-
dicionalne aktivnosti Alumni 
udruge EFOS-a, Alumni Eko-
nomskog fakulteta u Osijeku 
organizirao je dva mrežna pre-
davanja koje je prigodno na-
zvao AlumniTalk – prvi je or-
ganiziran 30. 4. 2020. godine 
na temu Svijet nakon korone, 
a drugi 24. 11. 2020. godine na 
temu trećeg mirovinskog stu-
pa. Oba događaja privukla su 
veliku pozornost članova udru-
ge te se takve aktivnosti plani-
raju i dalje kroz sljedeći seme-
star.
Jedna od prepoznatljivih ak-
tivnosti Ekonomskog fakulteta 
u Osijeku – Kreativna riznica – 
ove godine, od 21. do 24. listo-
pada, na temu Kreativna sila, 
također je zasjala „novim nor-
malnim” sjajem – organizira-
na je u hibridnoj varijanti – dio 
posjetitelja, koliko su to epide-
miološke preporuke dopušta-
le, bio je u dvorani, a najveći je 
dio pratio događanja mrežno. 
Najveća prednost ovogodišnje 
Riznice jest njezin život i na-
kon završetka službenog pro-
grama – snimke svih radionica 
i događanja mogu se pogledati 
na YouTube kanalu.
Globalni tjedan poduzetništva, 
koji se već 13 godina zaredom 
obilježava na Ekonomskom fa-
kultetu u Osijeku i za čiju su or-
ganizaciju zaduženi studenti 
udruge Poduzetnici bez grani-
ca – EWOB, ove je godine orga-
niziran također hibridno. Dva 
dana, 19. i 20. studenog 2020. 
godine, Ekonomski fakultet u 
Osijeku bio je u znaku podu-
zetništva „kao temelja za ra-
zvoj društva“ (što je i krovni 
naziv ovogodišnjeg Globalnog 
tjedna poduzetništva na EFOS-
u). Predavanja, radionice i pre-
zentacije 15 gostiju predavača 
posjetitelji su pratili uspored-
no u dvorani, ali i putem prije-
nosa uživo. Cilj je projekta po-
taknuti mlade na poduzetnički 
način razmišljanja i rada što 
podrazumijeva proaktivnost, 
kreativnost i odgovornost i koji 
je potreban u svim životnim si-
tuacijama, bez obzira na oda-
bran karijerni put.
U 2020. godini s aktivnosti-
ma je započeo i Ured za kari-
jerno savjetovanje i razvoj ka-
rijera Ekonomskog fakulteta 
u Osijeku koji je organizirao 
niz mrežnih radionica namije-
njenih razvoju različitih vješti-

na studenata, a koje im mogu 
pomoći u razvoju njihovih ka-
rijera. U prosincu 2020. godi-
ne organiziran je niz radioni-
ca pod nazivom PSIHOLOŠKI 
IZAZOVI u prosincu 2020. g. 
čiji je cilj bio u ovim izazovnim 
vremenima svojim studenti-
ma pružiti dodatnu aktivnost, 
savjetovanje i psihosocijalnu 
potporu, ali i približiti studen-
tima teme mentalnog zdravlja 
te smanjiti stigmatizaciju ve-
zanu uz mentalne poremeća-
je. Prvu u nizu radionica (1. 12. 
2020.) naslovljenu „Tko se boji 
vuka još – kako se nositi sa stra-
hom u svakodnevnim situacija-
ma“ održala je doc. dr. sc. Ana 
Kurtović s Odsjeka za psiholo-
giju Filozofskoga fakulteta Sve-
učilišta u Osijeku, voditeljica 
psihološkog savjetovališta Sve-
učilišta u Osijeku, a iduće su 
dvije radionice, „Sprijatelji se 
sa stresom“, 8. 12. 2020. i „Ot-
krivanje vlastitih potencijala“, 
15. 12. 2020., održali studen-
ti Odsjeka za psihologiju Filo-
zofskoga fakulteta Sveučilišta 
u Osijeku. S obzirom na to da 
su radionice održane u surad-
nji sa studentskom sekcijom 
Hrvatskoga psihološkog druš-
tva (HPD), na radionicama je 
bio prisutan i jedan psiholog/
savjetovatelj.
Međunarodni centar za podu-
zetničke studije (ICES) Eko-
nomskog fakulteta u Osijeku 
u suradnji s CEPOR-om (www.
cepor.hr) dana 1. 12. 2020. go-
dine organizirao je mrežni Fo-
rum obiteljskih poduzeća koji 
je pokušao dati odgovore na 
sljedeća pitanja: Kako su na 
krizu reagirala obiteljska po-
duzeća među kojima su mno-
ga u tijeku tranzicije upravlja-
nja i vlasništva? Je li već počelo 
preslagivanje tržišta ili ono 
tek slijedi? Ovogodišnji Forum 
pružio je i iskustva i predviđa-
nja budućeg razvoja događaja 
iskusnih poduzetnika i konzul-
tanata jer kriza se nije jednako 
odrazila na sve djelatnosti i na 
sve vrste poduzeća; bolje star-
tne pozicije imala su poduze-
ća koja su i prije krize razvila 
kvalitetan „imunosni sustav“ 
otporan na različite vrste vanj-
skih utjecaja – kako ga stvori-
ti i održati zdravo poslovanje, 
samo se neke od tema ovogo-
dišnjeg Foruma. U drugom di-
jelu Foruma održan je okrugli 
stol na temu novoosnovanog 
Kluba poduzetnika seniora – 
SENTOR i programa mentor-
stva koji provode iskusni podu-
zetnici.
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Udžbenik Metodički pristupi nasta-
vi djelo je namijenjeno osnovnoš-
kolskim, srednjoškolskim i visokoš-
kolskim nastavnicima kao putokaz u 
ostvarivanju didaktičko-metodičkih 
nastavnih umijeća i stjecanju kompe-
tencija za nastavnički rad.
Vodeće načelo kojim se autorice udž-
benika vode jest cjeloživotno učenje 
što podrazumijeva stjecanje znanja, 
vještina i sposobnosti unutar osobne, 
građanske, društvene i poslovne per-
spektive tijekom cijeloga života.
Jedan je od bitnih čimbenika postiza-
nja kvalitete obrazovanja osposoblja-
vanje i usavršavanje osnovnoškolskih, 
srednjoškolskih i visokoškolskih učite-
lja i nastavnika te bi njihovo sustavno 
stručno usavršavanje trebalo biti pri-
oritet u procesu odgoja i obrazovanja.
Udžbenik je sustavno i pregledno na-
pisan, jednostavnim, a stručnim sti-

lom. Upravo zbog razumljivog stila 
kojim je napisan, moguće ga je pri-
mjenjivati na različitim obrazovnim 
razinama i ustanovama.
U udžbeniku se različitim temama ja-
sno teorijski objašnjavaju pojmovi i 
problemi uz koje su priloženi prak-
tični, konkretni primjeri i aktivnosti u 
obliku samostalnih i skupnih zadata-
ka, a u svrhu uvježbavanja i kreiranja 

suvremenoga pristupa nastavi koji će 
se primjenjivati u radu s učenicima i 
studentima.
Udžbenik je podijeljen na osamna-
est cjelina, a obrađuje sljedeće teme: 
Metodika nastave, Nastavna načela, 
Suvremena nastava i suvremeni na-
stavnik, Motivacija u nastavi, Nastav-
na komunikacija i nastavna klima, Ci-
ljevi nastave, Bloomova taksonomija 
obrazovnih ciljeva, Ishodi učenja, Sti-
lovi učenja, Nastavne metode, Nastav-
ne aktivnosti, Oblici nastave, Nastav-
ni mediji, Nastavni sat, Vrednovanje, 
praćenje i ocjenjivanje, Usmeno i pi-
sano provjeravanje, Cjeloživotno uče-
nje.
Kroz navedene se teme obrađuje in-
terdisciplinaran pristup učenju, po-
vezivanje teorije s praksom, različiti 
pristupi nastavi, mogući problemi u 
primjeni određenih nastavnih meto-
da i stilova te niz drugih pitanja i ne-
doumica s kojima se susreću nastav-
nici, a bitni su za uspješan i kvalitetan 
nastavni sat.
Cilj je udžbenika Metodički pristupi 
nastavi poticati aktivan pristup uče-
nju, samostalnost u radu, kritički od-
nos prema teorijama i konceptima 
odgoja i obrazovanja i namijenjen je 
svima koji sudjeluju u odgojno-obra-
zovnom procesu kao pomoć u ostva-
rivanju didaktičko-metodičkih nastav-
nih umijeća.

Sveučilišni udžbenik - Metodički pristupi nastavi l Uradci studenata diplomskog sveučilišnog studija  
Ilustracije na Akademiji za umjetnost i kulturu u Osijeku  
pod mentorstvom doc. art. Dubravka Matakovića

STUDENTSKI ZBOR 
KINEZIOLOŠKOG FAKULTETA 

OSIJEK BOŽIĆNO DOBRO DIJELI  
SA SRCEM  U RIJECI LJUBAVI

Sara KRIŽANOVIĆ

U brzo nakon osni-
vanja Studentski 
zbor Kineziološ-
kog fakulteta Osi-
jek pokrenuo je 

dobrotvornu aktivnost priku-
pljanja potrepština i donacija 
za osječke obitelji u potrebi u 
Udruzi Rijeka ljubavi.
Svakako nema boljeg načina iz-
ražavanja pravog blagdanskog 
duha i dijeljenja dobrote i lju-
bavi prema bližnjem od poma-
ganja potrebitima. U ovoj iza-
zovnoj godini odazvali su se 
studenti i profesori, pokazali su 
veliko srce i empatiju za bližnje, 
dali su svoj doprinos i tako po-

ZOA u prosincu organizirala aktivnost 
prikupljanja donacija za osječki Azil 

Bruna ŽIŽANOVIĆ

U druga studenata biologije ZOA u 
prosincu je organizirala aktivnost 
prikupljanja donacija za osječki 
Azil koja se do prije nekoliko godi-
na već provodila, a sada je ponov-

no oživljena i pokrenuta. Godina 2020. bila je 
teška svima, a udruga se odlučila pomoći živo-
tinjama zbrinutim u prihvatilištu kojima uvijek 
treba pomoć u vidu deka, ručnika, zdjelica za 
hranu i vodu, igračaka te najpotrebnijega – hra-
ne za životinje. Takve aktivnosti i donacije po-
kazuju razvijenost društva koje osim za ljude u 
potrebi mora biti senzibilizirano i za napuštene 
životinje kojih je trenutačno u Azilu oko 180 te 
im je svaka pomoć uvijek dobrodošla. Velik oda-
ziv građana pokazatelj je da društvo ima osjeća-
ja za potrebite napuštene životinje, a volonteri 
osječkog Azila kao i stanari – psi bili su zasigur-
no sretni zbog te aktivnosti u kojoj je prikuplje-
no mnogo potrepština. Udruga ZOA pozvala je 
studente i ostale građane da sukladno moguć-
nostima i dalje pomažu napuštene pse u Azilu 
te da ih posjete i prošeću jer to je divan osjećaj i 
takvom brigom o životinjama, osim što učine ži-
votinje sretnijima, zasigurno i sebi uljepšaju dan 
i korisno provedu vrijeme.

PRAVNI FAKULTET OSIJEK: 
„Zajedno za Baniju“

Dunja DUIĆ, Matko GUŠTIN, 
Veronika SUDAR

N ažalost, 29. pro-
sinca 2020. godine 
Petrinju i okolna 
mjesta pogodio je 
strašan potres koji 

nas je solidarizirao s unesreće-
nim građanima toga područ-
ja zbog čega je Pravni fakultet 
Osijek u suradnji sa Student-
skim zborom Pravnoga fakulte-
ta Osijek pokrenuo humanitar-
nu akciju „Zajedno za Baniju“. 
Tom smo prilikom prikupljali 
prehrambene i higijenske po-

trepštine te odjeću pa smo 6. 
siječnja 2021. godine prikuplje-
ne donacije osobno uručili Cr-
venom križu u Petrinji.
Izuzetno smo ponosni na naše 
studente, profesore, ostalo 
osoblje, ali i sve građane koji 
su donijeli donacije. Kako je 
situacija dugoročna i zahtijeva 
sustavno djelovanje, humani-
tarna akcija prikupljanja dona-
cija u stvarima ponovit će se ti-
jekom siječnja. 
U međuvremenu Pravni fakul-
tet Osijek otvorio je i račun za 
posebne namjene na koji će se 
uskoro početi prikupljati i nov-
čane donacije.

Zajednički znanošću protiv pandemije
Borislav MILIČEVIĆ

V eliku povezanost 
Prehrambeno-teh-
nološkog fakulte-
ta Osijek sa Sveuči-
lištem u Tuzli nije 

mogla narušiti ni pandemija CO-
VID-19. Štoviše, znanstvenici tih 
dviju institucija „zbrojili su gla-
ve“ i složno prionuli primijeni-
ti svoje znanje kako bi dali neke 
smjernice za bolju prilagodbu 
novonastaloj situaciji.
Rezultat je toga znanstvena mo-
nografija „Prirodna odbrana od 
bolesti COVID-19“ čiji su ured-
nici prof. dr. sc. Nizama Sali-
hefendić (Medicinski fakultet u 
Tuzli, BiH), prof. dr. sc. Muha-
rem Zildžić (Akademija medi-
cinskih nauka u BiH) i prof. dr. 
sc. Midhat Jašić, profesor nutri-
cionizma (Tehnološki fakultet u 
Tuzli, BiH). Osim njih, u pisanju 

mogli obiteljima kako bismo im 
zajedno uljepšati Božić. Unatoč 
svim donesenim mjerama Sto-
žera, studenti su ipak uspješno 
proveli humanitarnu aktivnost 
prije Božića te su prikupili do-
voljno sredstava.  Donaciju su 
odlučili darovati humanitarnoj 
udruzi „Rijeka ljubavi“ koja već 
dugi niz godina pomaže siro-

mašnima, socijalno ugroženim 
obiteljima, bolesnima, zlostav-
ljanima te svima onima koji tre-
baju pomoć bez obzira na nacio-
nalnu, vjersku, spolnu, dobnu ili 
bilo koju drugu opredijeljenost. 
Tradiciju ćemo blagdanskog da-
rivanja nastaviti kao i pomagati 
i volontirati, a naša je želja da 
se humanitarna atmosfera ne 
zadrži samo u prosincu, već da 
se božićni prijateljski duh proši-
ri na cijelu akademsku godinu. 
Članovi Studentskog zbora KI-
FOS-a ovim putem još jednom 
zahvaljuju svima koji su donirali 
malo svoje sreće za mnogo tuđe 
te se vesele budućim dobrotvor-
nim aktivnostima i pomaganju 
potrebitima s lijepim željama za 
Božić i novu godinu svima.

djela pomogli su i autori Dženi-
ta Salihefendić, dr. med. (Medi-
cus A, BiH), prof. dr. sc. Emir Ča-
brić (Medicinski fakultet Zenica, 
BiH) i izv. prof. dr. sc. Đurđica 
Ačkar (Prehrambeno-tehnološ-
ki fakultet Osijek). U prvom dije-
lu knjige opisani su koronaviru-
si uz poseban naglasak na virus 
SARS-CoV-2 i njegov utjecaj na 
imunitet, probavni, kardiovasku-
larni, živčani i endokrini sustav, 
utjecaj na starije osobe i trudni-
ce. U drugom dijelu knjige prika-

zan je utjecaj sastojaka hrane i 
prehrane na imunitet, dane su 
smjernice za planiranje obroka i 
dodatke prehrani koji mogu po-
moći u jačanju otpornosti orga-
nizma u borbi protiv virusa, a u 
trećem su dijelu dane preporu-
ke za fizičku aktivnost, održava-
nje tjelesne mase i kvalitete sna 
te kontrolu stresa koji značajno 
utječe na otpornost organizma 
na bolesti. Posebnu kvalitetu toj 
znanstvenoj monografiji daje 
upravo sveobuhvatno sagleda-
vanje tematike iz različitih as-
pekata – medicinskog, nutricio-
nističkog i psihološkog – što su 
prepoznali i recenzenti prof. dr. 
sc. Sead Ahmetagit, prof. dr. sc. 
Drago Šubarić i doc. dr. sc. Ivan 
Vukoja. Knjiga je pisana jedno-
stavnim rječnikom tako da će, 
osim liječnicima, psiholozima i 
nutricionistima, zasigurno biti 
zanimljiva i korisna i širem čita-
teljstvu.
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